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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 8/2017 
Caràcter: ordinària  
Data: 25 de maig de 2017 
Horari: de 10.10 a 15.35 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

Presidenta 

Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (PP) (s’incorpora a la sessió a les 12.25 h) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Excusa la seva assistència: 

José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
 
Cap del Departament: Antoni Pol Coll 
Cap del Departament de la Secretaria de la Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
62

9_
01

_0
3.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
29

/0
6/

20
17

 i 
ho

ra
 1

1:
19

:2
4.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
79

79
58

16
37

D
E

69
06

9
A

pr
ov

at
: S

'a
pr

ov
a 

pe
r 

un
an

im
ita

t



 

- 2 - 

Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 27 d'abril 2017 
 
2. Donar compte seguiment execució acords Ple extraordinari 6 abril i Ple ordinari 27 abril 
2017 
 
3. Donar compte inscripció al Registre de Convenis abril 2017 

 
4. Donar compte de la relació de decrets des del dia 22 d'abril al 19 de maig de 2017 
 
5. Donar compte del Decret núm. 201707633 de 24 d'abril 2017 de modificació horari Juntes 
Municipals de Districte 
 
6. Assabentar-se del nomenament d'un representant a l'Assemblea General del Consorci 
d'Aigües de les Illes Balears 
 
7. Nomenament nous membres Tribunal Econòmic Administratiu de l'Ajuntament Palma 
 
8. Donar compte del decret de representació processal núm. 8593 
 
9. Assabentar-se del veredicte del decret núm. 30 del Jutjat contenciós administratiu núm. 3, 
dictat en el procediment abreujat núm. 114/16 
 
10. Donar compte del Decret 201709493 de 17 de maig de 2017 de personació recurs 
contenciós -admtiu. 39/17 
 
11. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. factura 75/03422988 
mes de març 2017 
 
12. Reconeixement de deute amb l'empresa DORNIER, S.A. i l'empresa PROJECTES I 
EXECUCIONS BALEAR SL 
 
13. Reconeixement de deute extrajudicial a l'empresa Societat General d'Autors i Editors 
 
14. Reconeixement de deute de factures d'anys anteriors (IME) 
 
15. Reconeixement deute subvencions concedides als tallers d'ocupació II any 2008 i IV any 
2009 a favor de PalmaActiva abans IMFOF 
 
16. Reconeixement de deute a l'empresa FARMA VET BALEAR SL la factura 36003679 SA 
 
17. Reconeixement de deute a l'empresa DYRECO PALMA, SL les factures 6128, 8397, 9899 i 
10961/2016 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa TIRME, SA corresponent a la factura 2016161985 
 
19. Reconeixement de deute a l'empresa Yacht Projects SL la factura núm. 1-11698 
 
20. Reconeixement deute factures empresa COPEMA any 2016 
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21. Reconeixement de deutes existents amb l'empresa AT4 INTERNET Y COMUNICACIÓN 
 
22. Aprovar reconeixement de deute existent amb l'empresa T-Systems ITC Iberia SAU 
corresponent al període comprès entre novembre de 2015 i desembre de 2016 
 
23. Reconeixement de deute factura núm. 27101202 a la Sociedad General de Autores y 
Editores 
 
24. Reconeixement extrajudicial de crèdit a favor de LIREBA SERVEIS INTEGRATS S.L. 
 
25. C. Comptes Reconeixement extrajudicial a favor de Grupo de Educadores de Calle y Trabajo 
con Menores en concepte de Servei de Suport Familiar 
 
26. Reconeixement extrajudicial de crèdit a favor de l'entitat Creu Roja 
 
27. Reconeixement extrajudicial de crèdit a favor de Creu Roja Espanyola per la gestió del 
centre de dia S'Estel 
 
28. Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per 
expedició de documents 
 
29. Aprovar la modificació de crèdit n. 8, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
30. Aprovar la modificació de crèdit n. 9, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
31. Donar compte de la liquidació i el romanent de tresoreria del pressupost propi de la 
Corporació i la dels Organismes Autònoms corresponent a l’exercici de 2016 
 
32. Aprovar inicialment la  modificació del PGOU de Palma, referida a la correcció de l’errada 
material del PGOU vigent relativa a la catalogació d’un immoble situat al carrer Versalles núm. 
3, PA17/0001. 01prai246 
 
33. Aprovar inicialment els canvis introduïts en el Pla d’Acció d’Energia Sostenible (PAES) del 
terme municipal de Palma 
 
34. Grup PP relativa a la gerent del Patronat Municipal d'Escoletes 
 
35. SOBRE LA TAULA. Grup PP relativa a venda ambulant (es retira de l’ordre del dia) 
 
36. Grup PP relativa a la venda ambulant il·legal 
 
37. Grup C's relativa a exempció del pagament taxa drets d'examen a persones amb especials 
dificultats d'integració en el mercat de treball 
 
38. Grup C's relativa manteniment murades i Parc de la Mar 
 
39. Grup C's relativa increment freqüències autobusos determinades franges horàries 
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40. Grup PP relativa a codi de Bon Govern 
 
41. Grup PP relativa al Parc de Ses Estacions 
 
42. Grup PP relativa paralització obres carril bici c. Indústria 
 
43. Grup PP relativa a la retirada de les bosses en els  parcs canins 
 
44. Grup PP relativa a la instal·lació d'una zona d'oci caní al Secar de la Real 
 
45. Grup C's relativa a ocupació il·legal en solar municipal 

 
46. Donar compte del Pla d'ajust de l'article 7 RD.LLei 4/2012, de 24 febrer, informe de 
seguiment del Pla 1er. trimestre 2017 
 
47. Donar compte reparo 3a. pròrroga extraord. contracte servei gestió educatiu a infants de 
0-3 anys de centres PMEI 
 
48. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa a manteniment bicicletes a aparcaments 
municipals 
 
49. Pregunta oral del Grup Municipal C's relativa a l'acord institucional del Consell de 
Capitalitat 
 
50. Pregunta oral del Grup Municipal C's relativa a projectes de la Regidoria d'Infraestructures 
dins l'any 2016 
 
FOD 1. Grup PP relativa al tancament de pistes de petanca a Son Gotleu 
 
FOD 2. Reconeixements honorífics Policia Local any 2017 
 
FOD 3. Compareixença a petició del Grup Municipal C's del regidor de Model de Ciutat, 
Urbanisme i Vivenda Digne 
 
FOD 4. Aprovar inicialment el projecte de la Cartera Municipal de Serveis Socials 
 
FOD 5. Grup PP relativa a un pacte per la cultura 
 
FOD 6. Modificació de crèdit núm. 2, per suplement crèdit finançat amb baixa de crèdit en el 
Pressupost Propi el Patronat de Reallotjament i Reinserció Social per a 2017 
 
FOD 7. Modificació de crèdit núm. 3 de crèdit extraordinari finançat amb baixes de crèdit 
d'altres aplicacions en el Pressupost del Patronat Mpal. Reallotjament i Reinserció Social per a 
2017 
 
FOD 8. Grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA sobre declaració de municipi oposat 
a l'aplicació de l'acord econòmic i comercial global (CETA) 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
62

9_
01

_0
3.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
29

/0
6/

20
17

 i 
ho

ra
 1

1:
19

:2
4.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
79

79
58

16
37

D
E

69
06

9
A

pr
ov

at
: S

'a
pr

ov
a 

pe
r 

un
an

im
ita

t



 

- 5 - 

FOD 9. Grups PSIB-PSOE. MÉS per Palma i PODEM PALMA relativa a rebuig als pressuposts 
generals de l'Estat per al 2017 
 
FOD 10. Grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA sobre derogar la reforma laboral 
 
FOD 11. Grups PSIB-PSOE, MÉS per PALMA i PODEM PALMA sobre gestió pública de l'aigua 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 27 d'abril 2017 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar l'acta de la sessió ordinària de dia 27 d'abril de 2017". 
 
S'aprova per unanimitat 
 
2. Donar compte seguiment execució acords Ple extraordinari 6 abril i Ple ordinari 27 abril 
2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple extraordinari de 6 d’abril i del Ple ordinari de 27 d’abril de 2017 de 
l’Ajuntament".  
 
3. Donar compte inscripció al Registre de Convenis abril 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 25 de maig de 2017, els convenis rebuts per a la 
seva inscripció al Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes d’abril de 
2017, amb el corresponent número de registre: 
 
1553 Conveni de 05 04 17 per a la realització de pràctiques acadèmiques externes curriculars i 
extracurriculars d’estudiants de grau i postgrau de títols oficials i propis de la UIB. 
 
1554 Conveni de 06 03 17 de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i SOS ANIMAL, per a 
promocionar l’adopció d’animals de companyia del centre sanitari Son Reusiel foment de la 
seva tinença responsable. 
 
1555 Conveni de 06 03 17 de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i l’Associació BALDEA, 
per a promocionar l’adopció d’animals de companyia del centre sanitari Son Reus i el foment 
de la seva tinença responsable. 
 
1556 Conveni de 28 03 17 de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i l’Associació Feliznos 
per a promocionar l’adopció d’animals de companyia del centre sanitari municipal de Son Reus 
i el foment de la seva tinença responsable. 
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1557 Conveni de 05 04 17 entre l’Institut Mallorquí d’Afers Socials (IMAS) i l’Ajuntament de 
Palma per dur a terme un projecte de suport psicosocial i d’intervenció en infància en situació 
de risc per a l’any 2017. 
 
1558 Addenda de 01 02 17 al Conveni intermunicipal amb l’Ajuntament de Santa Margalida". 
 
4. Donar compte de la relació de decrets des del dia 22 d'abril al 19 de maig de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre de 
Decrets, a, http:/empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 22 d'abril al 19 
de maig de 2017" 
 
5. Donar compte del Decret núm. 201707633 de 24 d'abril 2017 de modificació horari Juntes 
Municipals de Districte 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Modificar l’hora d’inici de les Juntes Municipals de Districte, fixant-se a partir del mes 
d’abril, amb el següent horari: 
 
9.00 h Districte Centre 
9’30 h Districte Platja de Palma i Pla de Sant Jordi 
10.00 h Districte Ponent 
10.30 h Districte Llevant 
11.00 h Districte Nord 
 
Es manté com a dia de la reunió, els dilluns posteriors al Ple ordinari de cada mes i en el 
supòsit que el dia de la sessió ordinària coincideixi amb un festiu es farà el següent dia hàbil a 
la mateixa hora. 
 
2. Del present Decret se’n donarà compte al Ple a la primera sessió que es celebri." 
 
6. Assabentar-se del nomenament d'un representant a l'Assemblea General del Consorci 
d'Aigües de les Illes Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar representat suplent de l’Ajuntament de palma a l’Assemblea general del Consorci 
d’Aigües de les Illes Balears, la Gerent d’EMAYA, la Sra. Immaculada Mayol Beltrán, en 
substitució de l’anterior membre suplent el Sr. Josep Maria Rigo Serra, designat per acord 
Junta de Govern de data 16 de març de 2016.  
 
2. Comunicar el present Acord a la Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i Pesca i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a primera sessió que es dugui a terme". 
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7. Nomenament nous membres Tribunal Econòmic Administratiu de l'Ajuntament Palma 
 
Es proposa: 
 
"1. Acceptar la renuncia presentada pels membres del Tribunal Econòmic Administratiu, el 
senyor Jose Arguelles Pintos, com a president i el senyor Ignacio Fernandez Alegria, com a 
vocal, agraint-los la tasca realitzada com a membres del Tribunal Econòmic Administratiu 
durant tots aquests anys. 
 
2. Substituir com a membre del Tribunal Econòmic Administratiu, el senyor Jaime Barceló 
Llompart, com a vocal-secretari, agraint-li també la tasca realitzada com a membre del 
Tribunal Econòmic Administratiu durant tots aquests anys. 
 
3. Nomenar com a nous membres integrants del Tribunal Econòmic Administratiu de 
l’Ajuntament de Palma la senyora Carmen Fernandez Gonzalez, la senyora Esther Rotger 
Sureda i el senyor Ricardo Jesús Navarro Gómez. 
 
4. Els integrants del Tribunal Econòmic designaran entre ells un/una president/a i un/a 
secretari/tària, que assumiran les funcions previstes a l’efecte i qualsevol altre que determini 
el Tribunal en Ple." 
 
S'aprova per unanimitat 
 
8. Donar compte del decret de representació processal núm. 8593 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1.- Conferir representación procesal a los Procuradores de los Tribunales D. Alejandro 
González Salinas y D. Juan Corujo y López Villamil, indistintamente, que ya ostentan poderes 
suficientes de esta Corporación Municipal, para que puedan comparecer, consultar y obtener 
copias en el expediente correspondiente a las Actuaciones Previas núm. 259/16 que se siguen 
ante el Tribunal de Cuentas, Presidencia de la Sección de Enjuiciamiento, Unidad de 
Actuaciones Previas a la exigencia jurisdiccional de responsabilidades contables.  
 
2.- Dar cuenta del presente decreto al pleno municipal, en la primera sesión que se celebre, 
para su ratificación". 
 
9. Assabentar-se del veredicte del decret núm. 30 del Jutjat contenciós administratiu núm. 3, 
dictat en el procediment abreujat núm. 114/16 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte del decret núm. 30 del Jutjat contenciós 
administratiu nº  3, de data 28 de febrer de 2017, dictada en el procediment  abreujat núm. 
114/16, interposat per JUAN GANGUTIA ARIAS, contra resolució de l’Ajuntament Ple, de data 
30-07-15, on es deixa sense efecte l’acte d’atorgament de compatibilitat professional, en la 
condició de Tècnic d’Administració Especial, amb l’exercici de l’activitat privada d’aparellador, 
que va ser adoptada per l’Ajuntament Ple en data 25-03-1993, per la qual es té per desistida a 
la part recurrent. 
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Aquest Ajuntament Ple com a responsable de la seva execució, acusa rebut del veredicte i 
disposa que el departament municipal adient prengui les mesures pertinents per a l’efectivitat  
d’allò que ha resolt el poder judicial". 
 
10. Donar compte del Decret 201709493 de 17 de maig de 2017 de personació recurs 
contenciós-admtiu 39/17 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1.- S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en el 
recurs contenciós administratiu, Procediment ordinari núm. 39/17, Mesures cautelars núm. 
39/17, del Jutjat contenciós administratiu Núm. 1,  serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls 
faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.- Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació."  
 
11. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. factura 75/03422988 
mes de març 2017 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir 
el total de la despesa. L’esmentat deute correspon a factura pel consum d’aigua mitjançant 
fonts refredadores a dependències municipals corresponent al mes de març 2017. Vist que, en 
aquests moments, la nova licitació s’ha declarat deserta i que, per tant, s’ha de licitar de bell 
nou,es fa necessari tramitar-la com un reconeixement de deute. L’import a reconèixer és el 
següent: 
 
PARTIDA 06.92000.22199 
PROVEÏDOR: EDEN SPRINGS ESPAÑAS.A.U. CIF A-62247879. C/Motores, 344. 08908 
L’Hospitalet de Llobregat (BARCELONA). Arx. 31. 
CONCEPTE: Suministrament aigua mitjançant fonts refredadores a dependències municipals. 
Factura 75/03422988 de 31 de març de 2017,rebuda el 10 d’abril de 2017. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 3.139,18’-euros". 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
12. Reconeixement de deute amb l'empresa DORNIER, S.A. i l'empresa PROJECTES I 
EXECUCIONS BALEAR SL 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1r. Aprovar el reconeixement de deute i l’abonament a les següents empreses de les factures 
que a continuació s’assenyalen, d’acord amb els informes del Servei de Logística de 16 de març 
de 2017 (Annex I) i amb l’informe de la Intervenció municipal de 05/04/2017 en el qual s’insta 
al Ple a l’adopció del corresponent acord de reconeixement extrajudicial de crèdit (AnnexII):  
 
-Factura núm. 1300000001  de l’empresa DORNIER S.A  CIF A-58369497 de 31/03/2011 per 
import de 6.339,04 €, en concepte de servei de vigilància de l’enllumenat de Nadal al dipòsit 
municipal de Son Toells, amb càrrec a la partida 11.16502.22701 ENLLUMENAT.-SERVEI 
VIGILÀNCIA MATERIAL IL.LUMINACIÓ. 
 
- Factura núm. 540 de 15/12/2016 per import de1.597,20 € de l’empresa PROJECTES I 
EXECUCIONS BALEAR S.L, en concepte de treballs per a les activitats de la Setmana de 
l’Accessibilitat a Palma,  amb càrrec a la partida 11.33800.22609 FESTES POPULARS I ALTRES.-
DESPESES MUNTATGE FESTES. 
 
2n. Comunicar el present acord a les empreses  interessades  i a la Secció de Comptabilitat".  
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
13. Reconeixement de deute extrajudicial a l'empresa Societat General d'Autors i Editors 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- RECONEIXER el deute contret amb la Societat General d’Autors i Editors – SGAE amb 
domicili al carrer c/ dels Caputxins, núm. 4 B, pis 3r D, de Palma CP 07002 i CIF núm. G-
28/029643, en concepte dels drets d’autor derivats de la representació teatral  "Ni en forma ni 
conforme" a càrrec del grup Calabruix, realitzada el dia 11 de setembre de 2014 a Ses Voltes i 
dins la programació de les festes de la Mare de Déu de la Salut, per un import de 112,53 € 
(21% d’IVA inclòs). Aquesta despesa s’haurà de carregar a la partida 16 33808 22600 de 
despeses SGAE - Altres festes del vigent pressupost de despeses.(Ref. 5646) 
 
2n.- RECONEIXER el deute contret amb la Societat General d’Autors i Editors - SGAE amb 
domicili al carrer c/ dels Caputxins,núm. 4 B, pis 3r D, de Palma CP 07002 i CIF núm. G-
28/029643, en concepte dels drets d’autor derivats de la representació teatral  "Una de 
monges i capellans" a càrrec del grup Vostè Perdoni, realitzada el dia 12 de setembre de 
2014aSes Voltes i dins la programació de les festes de la Mare de Deú de la salut, per un 
import de 112,53 € (21% d’IVA inclòs). Aquesta despesa s’haurà de carregar a la partida 16 
33808 22600 de despeses SGAE - Altres festes del vigent pressupost de despeses.(Ref. 5642) 
 
3r.-NOTIFICAR el present Acord a l’ interessat. 
 
4t- DONAR COMPTE d’aquesta resolució a la Secció de Comptabilitat". 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
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14. Reconeixement de deute de factures d'anys anteriors (IME) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa MALLA, S.A. cif A07015,  relatiu a la fra.  
EX15-01224 de data 01/03/2015 amb motiu de l’impressió de 10 cartells OPIS de la V Copa 
Nadal de Natació de dia 26 de desembre de 2014 per un import de 145,20 € i abonar aquesta 
factura amb càrrec a l’aplicació pressupostària 20 34100 22799 del vigent pressupost de 
l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
2. Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa Balear de Ascensores, S.L.U. cif 
B07088826,relatiu a la fra. 1504014086 de data 21/12/2015 amb motiu de la reparació de 
l’ascensor RAE 11417 del PM Germans Escalas per un import de 44,33 € i abonar aquesta 
factura amb càrrec a l’aplicació pressupostària 24 34200 21300 del vigent pressupost de 
l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
3. Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa Roig Obres Serveis i Medi Ambient S.A. 
cif A07077969, relatiu a la fra. SP16-208  de data 31 de desembre de 2016 que correspon al 
subministrament de materials pel manteniment del Poliesportiu Son Moix per un import de 
3.380,15 € i abonar aquesta factura amb càrrec a les partides 22 34200 22199 i 22 34200 
22112 del vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
4. Elevar a l’aprovació del Ple". 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
15. Reconeixement deute subvencions concedides als tallers d'ocupació II any 2008 i IV any 
2009 a favor de PalmaActiva abans IMFOF 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement del deute a favor PALMA ACTIVA cif P5790005B derivat de la 
subvenció concedida a l’IMFOF l’any 2008, per a la realització del Taller d’Ocupació 
"Manteniment d’Instal·lacions esportives II, per un import de 38.883,18 € i abonar aquesta 
quantitat amb càrrec al pressupost 2017 aplicació pressupostària 20 341004100108. 
 
2. Aprovar el reconeixement del deute a favor PALMA ACTIVA cif P5790005B derivat de la 
col·laboració de l’IME amb l’IMFOF a l’any 2009, per a la realització del Taller d’Ocupació 
"Manteniment d’Instal·lacions esportives IV, per un import de 40.000,00 € i abonar aquesta 
quantitat amb càrrec al pressupost 2017 aplicació pressupostària 20 34100 4100108. 
 
3. Aprovar el reconeixement del deute a favor PALMA ACTIVA cif P5790005B derivat de la 
col·laboració de l’IME amb l’IMFOF a l’any 2009, per a la realització del projecte de Casa 
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d’Oficis Monitor Esportiu II, per un import de 39.348,05 € i abonar aquesta quantitat amb 
càrrec al pressupost 2017 aplicació pressupostària 20 34100 4100108". 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
16. Reconeixement de deute a l'empresa FARMA VET BALEAR SL la factura 36003679 SA 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-  RECONEIXER EL DEUTE corresponent a la factura num. 36003679 SA de data 18/07/2016,   
de l’empresa FARMA VET BALEAR SL.  CIF. N. B07764566, amb domicili a Palma, per un import  
total de TRES MIL CENT TRENTA-TRES EUROS AMB SIS CÈNTIMS (3.133,06 Euros) en concepte 
de material  divers  per a l’assistència sanitària als animals albergats en el Centre Sanitari 
Municipal de Protecció Animal,    amb càrrec a la partida núm. 143112022114 del vigent 
pressupost municipal.  
 
2.- Abonar a l’ esmentada empresa la quantitat total de 3133,06 euros iva inclòs, un cop haver 
conformat la factura per part del tècnic municipal responsable".  
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
17. Reconeixement de deute a l'empresa DYRECO PALMA, SL les factures 6128, 8397, 9899 i 
10961/2016 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.-  RECONEIXER EL DEUTE corresponent a les factures nums. 6128 de data 15/07/2016, 8397 
de data 30/09/2016, n. 9899 de 15/11/2016 i 10961 de data 15/12/2016,  de l’empresa 
DYRECO PALMA, SL. CIF. N. B07125537, amb domicili a Palma, per un import  total de SIS 
CENTS TRENTA-SET EUROS AMB SETANTA CENTIMS (637,70 Euros) en concepte de material  
divers  per a  reparacions i conservació del  Centre Sanitari Municipal de Protecció Animal,   
amb càrrec a la partida núm. 143112021202 del vigent pressupost municipal.  
 
2.- Abonar a l’ esmentada empresa la quantitat total de 637,70 euros iva inclòs, un cop haver 
conformat les factures per part del tècnic municipal responsable".      
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa TIRME, SA corresponent a la factura 2016161985 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute corresponent a la   factura núm. 2016161985 de data 30 de novembre 
de  2016,  presentada per l’ empresa  TIRME SA, CIF. A-07326473 i domicili a ctra.  de Sóller 
km. 8,200 Son Reus, per  la incineració de residus sòlids urbans produïts pel Centre Municipal 
de Protecció Animal durant el mes de novembre de 2016, per un import de total de DOS 
CENTS SEIXANTA-DOS EUROS AMB VUITANTA-VUIT CÈNTIMS (262,88 euros) IVA inclòs.   
 
2.- L’abonament es farà en càrrec a la partida 141700022699 del vigent pressupost de 
despeses".  
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
19. Reconeixement de deute a l'empresa Yacht Projects SL la factura núm. 1-11698 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute  corresponent a la factura núm. 1-11698, de data 29 de juny de 2016, 
per la realització de l’escola urbana de cans de Son Reus, presentada per l’empresa Yacht 
Projects SL, amb CIF núm. B57617664, amb domicili al carrer Moli des Comte, 111, de Palma, 
per un import total de QUATRE-CENTS EUROS (400,00 €), iva inclòs, amb càrrec a la partida 
núm. 14.32660.22764.    
 
2. Abonar a l’ esmentada empresa la quantitat indicada a l’esmentada factura". 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
20. Reconeixement deute factures empresa COPEMA any 2016 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- RECONEIXER EL DEUTE corresponent a les factures núms. 11607063, de data 14/12/2016 i 
41501208, de data 17/12/2016, de l’empresa Copema Balear SL. CIF. B07759988, amb domicili 
a Palma, per un import  total de DOS MIL NOU-CENTS VINT-I-UN EUROS AMB VUIT CÈNTIMS 
(2921,08 Euros) en concepte de subministrament alimentació diversa per animals del Centre 
Sanitari Municipal de Protecció Animal,   amb càrrec a la partida núm. 143112022113 del 
vigent pressupost municipal. 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
62

9_
01

_0
3.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
29

/0
6/

20
17

 i 
ho

ra
 1

1:
19

:2
4.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
79

79
58

16
37

D
E

69
06

9
A

pr
ov

at
: S

'a
pr

ov
a 

pe
r 

un
an

im
ita

t



 

- 13 - 

2. - Abonar a l’ esmentada empresa la quantitat esmentada iva inclòs, un cop haver conformat 
les factures per part del tècnic municipal responsable".  
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
21. Reconeixement de deutes existents amb l'empresa AT4 INTERNET Y COMUNICACIÓN 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Reconèixer el deute per un import de 2.818,90 euros (IVA exclòs), 3.410,87 euros (IVA 
inclòs) corresponent a la factura A16/257, de data 14 de desembre de 2016, presentada per 
AT4 INTERNET Y COMUNICACIÓN amb NIFB07880867 i domicili en el carrer de Santiago 
Rusiñol, 8 1, 07012 Palma de Mallorca. 
 
2n Carregar el import de 3.410,87euros (IVA inclòs), a la partida15 13400 64100 Despeses en 
aplicacions informàtiques. 
 
3r Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat. 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
22. Aprovar reconeixement de deute existent amb l'empresa T-Systems ITC Iberia SAU 
corresponent al període comprès entre novembre de 2015 i desembre de 2016 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. En el punt 22, damunt el reconeixement de deute a T-Systems. Nosaltres finalment 
volem votar en contra d’aquest reconeixement de deute. I volem votar en contra perquè pensem que 
no s’està fent la gestió adequada damunt aquest tema. S’està prorrogant el contracte de forma 
successiva i creiem que és hora de posar fil a l’agulla, i ja haver acabat tot aquest procés. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias por intervenir este Pleno en este punto, yo solo quiero decir una cosa, llevamos con un 
contrato millonario desde el año 2004, que contrató y que inició el Partido Popular, más una prórroga 
más allá de extraordinaria, que contrató el Partido Popular, más unos pliegos parciales trampas, 
aprobados tres o cuatro días antes de elecciones, que tuvimos que declarar incorrectos, nulos y 
parciales, aprobados por el Partido Popular. Y una gestión muy complicada y una situación muy 
compleja en informática, no solo porque se ha dejado a los trabajadores del IMI de lado, y 
menospreciados y sin capacidad de gestión, sino porque se ha dejado al resto de los funcionarios, y por 
tanto a los ciudadanos, sin capacidad prácticamente de actuación informática. Hemos iniciado un Plan 
de renovación de ordenadores, para que se den una idea, que llevamos ya en dos años más de los 
ordenadores cambiados en la legislatura pasada, que tenemos como 500 ordenadores que hay, con mil 
ordenadores que hay que cambiar urgentemente que tienen más de 14 y 15 años, porque no se ha 
gestionado en la legislatura anterior. Y en esta situación tan compleja, nosotros hemos hecho una buena 
gestión, porque hemos iniciado los trámites que no se hicieron en la legislatura pasada, se han iniciado 
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la redacción de unos pliegos correctos y completos, que no se iniciaron la legislatura pasada, que están 
prácticamente a punto de lanzarse. Hemos iniciado un proceso no de convivencia con la empresa, sino 
de luchar por los derechos del ciudadano y por los derechos del ayuntamiento, y por los derechos de los 
funcionarios, para romper estas dinámicas, y de una vez por todas cambiar el sistema informático del 
ayuntamiento, que es de vergüenza prácticamente la situación en la que nos la dejaron. Por eso ante 
una empresa que nos reclama una deuda para este periodo de 7 millones y medio, que hecha una 
auditoría por expertos en informática, determina que son 4,8 algo poco menos de 5 millones. 
Evidentemente lo que no vamos a hacer es pagar más de lo que debemos hacer, ni dejar que las cosas 
fluyan como han estado fluyendo en la legislatura pasada, como si no pasara nada y como si esos 
contratos millonarios, se pudieran extender así en el tiempo. Así que por eso llevamos este, el 
reconocimiento de deuda, avalado por los servicios jurídicos, avalados por Intervención, avalados por 
los técnicos municipales, y con un procedimiento avalado también por el Consell Consultiu del Govern, 
que no tiene más que la estela de las décadas de aquel contrato desastroso y millonario que aún 
estamos sufriendo.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies. Yo al PP no lo entiendo, nosotros nuestro grupo no entendemos al Partido Popular. Estamos 
totalmente de acuerdo con usted, de hecho nosotros fuimos ya en el año 2015 mismo ya solicitamos 
que no se renovara el contrato con T-Systems, porque entendíamos que era un contrato ruinoso para 
este ayuntamiento. Un contrato firmado por el Partido Popular. Ahora no queda más remedio que 
mantener a T-Systems, hasta que se acaben los pliegos de condiciones. Bueno, si me deja hablar 
entonces en vez de interrumpirme. Evidentemente lo que hay que hacer es sacar el pliego para este 
nuevo contrato. Es un contrato ruinoso, y tenía, y se tenía que resolver. Es un contrato que se tiene que 
prorrogar porque no queda más remedio, porque este ayuntamiento no puede estar sin ordenadores, 
unos ordenadores que ya hemos hablado en varias ocasiones además, que necesitan renovación. Por 
tanto, nosotros no entendemos porque el PP vota en contra. Lo normal sería a nuestro juicio, que es lo 
que vamos a hacer nosotros, que es abstenernos. Nos vamos a abstener ¿Por qué? Porque 
consideramos que es necesario prorrogar ese contrato, pero también consideramos que es urgente 
sacar el pliego de condiciones para la nueva contratación, y contratar a una empresa que pueda llevar a 
cabo esta gestión del sistema informático, si es como bueno nosotros lo que queríamos es que lo 
llevaran los mismos trabajadores del IMI, que fuera el IMI el que asumiera el mantenimiento 
informático del ayuntamiento. Pero si el Equipo de Gobierno considera que no es así, pues al menos que 
ese pliego de condiciones salga ya y se contrate a una empresa que pueda realizar esta gestión. 
Gracias.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, bueno miren nosotros lo que consideramos es que hay cosas que no pueden ser, y que la gestión se 
tiene que hacer cuando se tiene que hacer en cada momento. Este Equipo de Gobierno lleva 
gestionando ya dos años, y por lo tanto consideramos que es tiempo más que suficiente, para que se 
haya orientado todo el proceso de renovación de las principales concesiones que tiene el ayuntamiento 
pendientes. Y en este sentido votamos en contra para declarar la urgencia de hacer este tipo de 
actuaciones. Pensamos que de alguna manera hay prioridades, y esas prioridades se tienen que ir 
cumpliendo, y esta es una de esas prioridades.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, ya para cerrar, solo decir que informáticamente estamos metidos en una maraña muy compleja, 
gracias a ustedes, y que esa maraña compleja no se deshace en un año. Los pliegos están finalizados, ya 
están informados por Servicios Jurídicos, están informados por Intervención, pendientes de aprobación 
de esta semana. Y ha sido un proceso complejo, precisamente por lo complejo que es estar cautivos 
informáticamente por una empresa que lleva aquí 10 años o 13 años ya campando a sus anchas, gracias 
a ustedes. En 2011 con la legislatura de la Alcaldesa Aina Calvo, incluso se pactó una disminución de la 
deuda, se devolvió al ayuntamiento dinero y se iba a romper ese contrato porque estaba demostrado 
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que no estaban cumpliendo, y que no era efectivo. Y al mes siguiente se cambió de, cambió el Equipo de 
Gobierno, entró el Partido Popular y volvieron a entrar en la misma dinámica, de dejar faire. 
Simplemente, esto es un proceso, como ya le he dicho avalado por el Consell Consultiu, por todos los 
servicios técnicos del ayuntamiento, que hay que seguir adelante, que es necesario, que ojala no 
hubiéramos tenido que llegar a él, pero que es lo que nos han dejado. Y esta gestión está costando 
muchísimo trabajo, muchísimos dolores de cabeza, gracias a décadas de desastre informático en este 
ayuntamiento. Y es más le digo, nosotros estaremos contentos, si en esta legislatura conseguimos dejar 
unas bases medianamente sólidas, para que la siguiente legislatura se pueda tener una buena 
informática. Ese es el nivel al que tenemos y ese es el margen que nos han dejado gracias a su gestión 
de los años anteriores.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Aprovar el reconeixement de deute existent amb l'empresa T-Systems ITC Iberia SAU 
amb NIF A81608077 per un import de 4.879.370,96 euros (IVA inclòs) corresponent al període 
de nul·litat comprès entre novembre de 2015 i desembre de 2016 com a quantia de caràcter 
indemnitzatòria i de rescabalament pel cost dels serveis prestats d'acord amb l'informe 
auditor. 
 
Segon.- Rebutjar el pagament de la factura de data 25 de novembre de 2015 a concepte de 
penalització 4t trimestre per import total de 246.840 euros per constar com a penalització, no 
emparada per cost efectiu de les prestacions i per tant no pot ser abonada legalment com 
tampoc es poden pagar a els interessos reclamats per aquest període. 
 
Tercer.- Notificar a T-Systems aquest acord per període de 10 dies perquè realitzi les 
al·legacions que al seu dret i requerir-la perquè  emeti nova factura per la quantia indicada en 
el punt primer sense perjudici de les accions que entengui corresponen al seu dret per les 
restants quanties reclamades per l'entitat i del que xifra en 7.839.907,82 euros de principal i 
altres 938.104,31euros en concepte d'interessos". 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma), 7 vots en contra (PP) 
i 4 abstencions (C's) 
 
23. Reconeixement de deute factura núm. 27101202 a la Sociedad General de Autores y 
Editores 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer el deute amb la SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y EDITORES (G28029643), 
amb relació a la factura núm. 27101202 per import de 66,95 euros (IVA inclòs) de data 26 de 
juny de 2015 corresponent a dues actuacions de la Banda Municipal de Música al Castell de 
Bellver els dies 11 i 25 de juliol de 2013, i s’aboni amb càrrec a la partida 03.3343022699 del 
vigent pressupost de despeses. 
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2. Comunicar el present acord a l’entitat interessada i a les seccions de Comptabilitat i  
Intervenció". 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
24. Reconeixement extrajudicial de crèdit a favor de LIREBA SERVEIS INTEGRATS S.L. 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la 
present resolució, el deute per import màxim de 40.794,07 € (quaranta mil set-cents noranta-
quatre euros amb zero set cèntims) (IVA inclòs) existent amb l’entitat LIREBA SERVEIS 
INTEGRATS SL  amb CIF B-07411598, factures núm 027140000316REC, 027140001016FAC, 
027140000117FAC i 02714000037FAC , corresponents al període de  dia 7 de novembre 2016 a 
14 de febrer de 2017 en concepte  del programa de suport ALTER- PALMA. 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de la factura, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
l’aplicació 05.23127.22750 .del vigent pressupost municipal de despeses per a l’any 2017. 
 
TERCER.- Notificar aquest acord a l’entitat LIREBA SERVEIS INTEGRATS amb CIF B-07411598" 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
25. Reconeixement extrajudicial a favor de Grupo de Educadores de Calle y Trabajo con 
Menores en concepte de Servei de Suport Familiar 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la 
present resolució, el deute per import màxim de 56.444,00 € (cinquanta-sis mil quatre-cents 
quaranta-quatre euros) existent amb l’entitat Grupo de Educadores de calle y Trabajo con 
Menores –GREC (G-07267628), corresponent al període de  7 de novembre de 2016  a 6 de 
març de 2017, en concepte de Servei de Suport Familiar ( Factura núm. 5 de 9 de març de 
2017). 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa i l’abonament de la factura, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
05.23120.22751- Interv. Familiar en situació risc- del vigent pressupost municipal de despeses 
per a l’any 2017. 
 
TERCER.-Notificar l’acord a Grupo de Educadores de calle y Trabajo con Menores –GREC". 
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S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
26. Reconeixement extrajudicial de crèdit a favor de l'entitat Creu Roja 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la 
present resolució, el deute per import màxim de 69.102,37 (seixanta-nou mil cent dos euros 
amb trenta-set cèntims) existent amb l’entitat CREU ROJA ESPANYOLA IB (Q2866001G) 
corresponents a les següents factures emeses per la realització del Servei de Teleassistència 
durant els mesos  de desembre de 2015 a juny de 2016: 
 
- Factura núm. 07040-2016-11-64-N, per valor de 15.863,05 € i corresponent a les despeses del 
servei durant el mes de desembre de 2015. 
- Factura núm. 07040-2016-11-65-N, per valor de 15.868,98 € i corresponent a les despeses del 
servei relatives al servei durant el mes de gener de 2016. 
- Factura núm. 07040-2016-11-66-N, per valor de 15.810,58 € i corresponent a les despeses 
relatives al servei durant el mes de febrer de 2016. 
- Factura núm. 07040-2016-11-67-N, per valor de 15.719,65 € i corresponent a les despeses 
relatives al servei durant el mes de març de 2016. 
- Factura núm. 07040-2016-11-68-N, per valor de 5.453,95 € i corresponent a una part de les 
despeses relatives al servei durant el mes de abril de 2016. 
- Factura núm. 07040-2016-11-69-N, per valor de 259,38 € i corresponent a una part de les 
despeses relatives al servei durant el mes de maig de 2016. 
- Factura núm. 07040-2016-11-70-N, per valor de 126,78 € i corresponent a una part de les 
despeses relatives al servei durant el mes de juny de 2016. 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de la factura, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
l’aplicació 05.23130.22718 Benestar Social – Servei de Teleassistència- del vigent pressupost 
municipal de despeses per a l’any 2017. 
 
TERCER.- Notificar aquest Acord a l’entitat CREU ROJA (Q2866001G)".  
 
 S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
27. Reconeixement extrajudicial de crèdit a favor de Creu Roja Espanyola per la gestió del 
centre de dia S'Estel 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la 
present resolució, el deute per import màxim de 88.619,42 € (vuitanta-vuit mil sis-cents denou 
euros amb quaranta-dos cèntims) existent amb l’entitat CREU ROJA ESPANYOLA IB (CIF 
Q2866001G), corresponent al període de  novembre de 2016 a març de2017 en concepte de 
gestió del servei del centre de dia s’Estel. Aquest deute es correspon amb la facturació 
següent:  
 
Nº  FACTURA MES  IMPORT 
07040-2016-11-36-N NOVEMBRE-2016 17.243,83 € 
07040-2016-12-57-N DESEMBRE-2016 18.251,63 € 
07040-2017-01-44-N GENER-2017 17.904,66 € 
07040-2017-02-39-N FEBRER-2017 17.702,69 € 
07040-2017-03-58-N MARÇ-2017 17.516,61 € 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de les factures,amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
l’aplicació 05.23130.22721 del vigent pressupost municipal de despeses per a l’any 2017. 
 
TERCER.-Notificar l’acord a  CREU ROJA ESPANYOLA IB (CIF Q2866001G)·. 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
28. Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per 
expedició de documents 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, simplemente me gustaría conocer por parte del Regidor de Hacienda, la motivación en la 
eliminación del último punto del apartado 2.3.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sr. Sánchez si no li sap greu tornar a repetir la seva pregunta.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, se elimina el último apartado del punto 2.3 que habla sobre la posibilidad de estar exentos del pago 
de esta tasa a personas que no tengan recursos, con lo cual no entendemos la motivación de la 
propuesta en el cambio.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Realmente es un ajuste a lo que se estaba recogiendo, no cambia el sentido del párrafo, lo que sí 
cambia es la interpretación que tenían en las OACS, que estaba gestionando problemas, y viene a raíz de 
petición de los propios técnicos de la OAC. Es el mismo procedimiento.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Vale pero entonces debe haber un error en la redacción, porque habla de que eliminar el último inciso 
del artículo 2.3. El 2.3 habla de no estar sujeto a esta tasa las personas que certifiquen que no tienen 
recursos, con lo cual están eliminando ustedes la posibilidad de que personas sin recursos, dejen de 
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pagar la tasa de expedición de documentos. Es que no le entiendo, no entiendo que se elimina exacto. 
En la redacción no está claro.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Era una redundancia en el mismo concepto el que había, y se elimina la última frase que estaba dando 
error en las propias OACS.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“¿La última frase del punto 2.3?” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Exacto.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“¿Puede especificar desde donde empieza?” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“En el anexo, donde está el punto 3, queda como queda redactado. No se considera sujeto a esta tasa, la 
expedición de documentos administrativos a ciudadanos, a quien los servicios sociales del ayuntamiento 
de Palma o de otra administración pública, informen la falta de recursos económicos. Ahí para. Porque 
al final las siguientes frases, volvían a incidir en el mismo punto, y daba, inducía a error en las propias 
OACS.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Bien. Obviamente el motivo de la abstención era por no entender la motivación del cambio. Yo 
entiendo que se limitan derechos a personas que no tienen recursos, ya que queda limitado el alcance 
de que documentos administrativos no quedarán sujetos a esta tasa, y obviamente también la 
abstención es debido a que no es que no estemos en contra de esto, sino que el hecho de incluir una 
nueva tasa para renovación de licencias de animales peligrosos, por tanto el Partido Popular no está de 
acuerdo en la emisión de nuevas tasas.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per 
expedició de documents,concepte 310,00, pel que fa a l’article 2.3 en el sentit d’eliminar el 
darrer incís i només considerar no subjecte a la taxa, l’expedició de documents administratius 
als ciutadans a qui  el Serveis Socials de l’Ajuntament de Palma o d’una altra Administració 
Pública informin que manquen recursos econòmics; i pel que fa a la modificació de la tarifa 
44referida a l’emissió de la llicència per  la tinença d’animals classificats potencialment 
perillosos segons la Llei 50/199,de23de desembre i la incorporació d’una nova tarifa referida a 
la renovació d’aquest tipus de llicència. Tot això en base a la legislació vigent en la matèria, 
constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat 
pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S’adjunta a la proposta la nova redacció. 
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Segon.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’edictes 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional. 
 
Tercer.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia següent de la seva publicació al BOIB". 
 
Aprovat: S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 
abstencions (PP i C's) 
 
29. Aprovar la modificació de crèdit n. 8, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 8, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. Crèdit def. 

06 92570 16200 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- FORMACIÓ 0,00 20.000,00 20.000,00 

20 23128 22606 FAMÍLIES, MIGRACIONS I GENT GRAN.- REUNIONS I CONFER.  0,00 1.975,00 1.975,00 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   21.975,00  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dismin.  

06 92570 22699 DEFENSOR DEL CIUTADÀ.- DESPESES DIVERSES 73.000,00 20.000,00 53.000,00 

20 23128 22610 FAMÍLIES, MIGRACIONS I GENT GRAN.- DESP. FUNCIONAMENT 3.000,00 1.975,00 1.025,00 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   21.975,00  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
  
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució". 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
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30. Aprovar la modificació de crèdit n. 9, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 9, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. C. Def. 

20 33710 63300 INVERS. REPOSICIÓ MAQUINARIA INSTAL. I UTILLATGE 0,00 15.124,81 15.124,81 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES   15.124,81  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dismin. C. Def. 

20 33710 20300 JOVENTUT.- LLOGUER EQUIPS DE SO I DE LLUM 5.000,00 5.000,00 0,00 

20 33710 22699 JOVENTUT.- DESPESES DIVERSES 3.000,00 2.874,81 125,19 

20 33710 62900 JOVENTUT.- ALTRES INVER. NOVA FUNC. SERVEIS 7.250,00 7.250,00 0,00 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   15.124,81  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB,durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució". 
 
Aprovat: S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 
abstencions (PP i C's) 
 
31. Donar compte de la liquidació i el romanent de tresoreria del pressupost propi de la 
Corporació i la dels Organismes Autònoms corresponent a l’exercici de 2016 
 
La Comissió de Comptes, Economia i RRHH se'n dóna per assabentada 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de l'acord de la Junta de Govern del dia 5 de 
maig de 2017 pel que s'aprova el següent: 
 
"PRIMER.- Aprovar la LIQUIDACIÓ I EL ROMANENT DE TRESORERIA DEL PRESSUPOST PROPI DE 
LA CORPORACIÓ I LA DELS ORGANISMES AUTÒNOMS: Institut Municipal d’Esports,  Patronat 
Municipalde l’Habitatge i de la Rehabilitació Integral de Barris, Institut Municipal d’Innovació, 
Patronat Municipal d’Escoles d’Infants, Institut Municipal d’Obres Viàries, Patronat Municipal 
de Reallotjament i Reinserció Social  i Palma Activa (Agència de Desenvolupament Local) 
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corresponent a l'exercici de 2016, en la forma que ha estat redactada,la qual presenta el 
següent resum: 
 
ORGANISME:  AJUNTAMENT DE PALMA   
LIQUIDACIÓ ANY:  2016   
   
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets  403.924.171,12  
(b) Obligacions reconegudes netes 402.693.572,83  
(c) Resultat pressupostari (a-b)  1.230.598,29 
(d) Desviacions positives de finançament 942.306,47  
(e) Desviacions negatives de finançament 25.278.241,55  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria   
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00  
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g) 25.566.533,37 
   
   
ROMANENT LÍQUID DETRESORERIA 
   
1. Fons líquids   27.130.665,28 
   
2.-Drets pendents de cobrament 153.059.814,30 
+de pressupost d'ingressos, corrent 53.401.554,99  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 94.357.199,83  
+ d'operacions no pressupostàries 5.301.059,48  
   
3. Obligacions pendents de pagament 96.427.956,68 
+ de pressupost de despeses, corrent 68.968.133,21  
+ de pressupost de despeses, tancats 12.305.930,23  
+ d'operacions no pressupostàries 15.153.893,24  
   
4. Partides pendents d'aplicació  -8.027.031,24 
-cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 8.245.600,25  
+ pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 218.569,01  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3+4)  75.735.491,66 
(II) Saldos dubtós cobrament   42.010.942,75 
(III) Excés de finançament afectat  11.855.848,24 
(IV)Romanent per a despeses generals (I-II-III) 21.868.700,67 
 
ORGANISME:  INSTITUT MUNICIPAL DE L'ESPORT   
LIQUIDACIÓ ANY:  2016   
   
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a)Drets reconeguts nets  16.969.572,89  
(b) Obligacions reconegudes netes 17.085.166,32  
(c) Resultat pressupostari (a-b)  -115.593,43 
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(d) Desviacions positives de finançament 0,00  
(e) Desviacions negatives de finançament 0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00  
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g) -115.593,43 
     
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids   652.954,04 
   
2.- Drets pendents de cobrament 3.975.697,12 
+ de pressupost d'ingressos, corrent 722.516,95  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 3.245.509,39  
+ d'operacions no pressupostàries 7.670,78  
   
3. Obligacions pendents de pagament 2.221.212,16 
+de pressupost de despeses, corrent 1.111.808,13  
+ de pressupost de despeses, tancats 18.752,49  
+ d'operacions no pressupostàries 1.090.651,54  
   
4. Partides pendents d'aplicació   0,00 
-cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
+ pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
(I)Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3+4)  2.407.439,00 
(II)Saldos dubtós cobrament   147.485,15 
(III) Excés de finançament afectat  2.223.303,19 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III) 36.650,66 
 
 
ORGANISME:  PATRONAT MUNICIPAL DE L'HABITATGE   
LIQUIDACIÓ ANY:  2016   
   
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets  5.730.728,27  
(b)Obligacions reconegudes netes 5.695.824,23  
(c) Resultat pressupostari (a-b)  34.904,04 
(d) Desviacions positives de finançament 319.443,03  
(e)Desviacions negatives de finançament 0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00  
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  -284.538,99 
     
ROMANENT LÍQUID DETRESORERIA 
   
1. Fons líquids    258.278,66 
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2.- Drets pendents de cobrament  883.529,74 
+ de pressupost d'ingressos, corrent  400.782,37  
+ de pressupost d'ingressos, tancats  480.969,13  
+ d'operacions no pressupostàries  1.778,24  
   
3. Obligacions pendents de pagament  518.424,52 
+ de pressupost de despeses, corrent  229.529,31  
+ de pressupost de despeses, tancats  144.212,08  
+ d'operacions no pressupostàries  144.683,13  
   
4. Partides pendents d'aplicació   0,00 
-cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
+ pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria(1+2-3+4)  623.383,88 
(II) Saldos dubtós cobrament   46.847,40 
(III) Excés de finançament afectat  545.462,78 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III) 31.073,70 
 
ORGANISME:  INSTITUT MUNICIPAL D'INNOVACIÓ   
LIQUIDACIÓ ANY:  2016   
   
RESULTATPRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets   10.649.363,96  
(b) Obligacions reconegudes netes  6.131.634,23  
(c) Resultat pressupostari (a-b)   4.517.729,73 
(d) Desviacions positives de finançament  4.879.370,96  
(e) Desviacions negatives de finançament   0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comercials   0,00  
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  -361.641,23 
   
   
ROMANENTLÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids    108.313,13 
   
2.- Drets pendents de cobrament  5.915.614,46 
+ de pressupost d'ingressos, corrent  5.586.357,96  
+ de pressupost d'ingressos, tancats  280.951,69  
+ d'operacions no pressupostàries  48.304,81  
   
3. Obligacions pendents de pagament  1.071.912,98 
+de pressupost de despeses, corrent  983.497,37  
+ de pressupost de despeses,tancats  910,73  
+ d'operacions no pressupostàries  87.504,88  
   
4. Partides pendents d'aplicació    0,00 
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-cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva  0,00  
+ pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva  0,00  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3+4)  4.952.014,61 
(II) Saldos dubtós cobrament   1.894,19 
(III) Excés de finançament afectat  4.879.370,96 
(IV)Romanent per a despeses generals (I-II-III) 70.749,46 
 
ORGANISME:  PATRONAT MUNICIPAL D'ESCOLES D'INFANTS  
LIQUIDACIÓ ANY: 2016   
   
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets   6.567.450,34  
(b) Obligacions reconegudes netes  6.552.719,34  
(c) Resultat pressupostari (a-b)   14.731,00 
(d)Desviacions positives de finançament   0,00  
(e) Desviacions negatives de finançament   0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comercials   0,00  
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  14.731,00 
   
   
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids    212.051,07 
   
2.- Drets pendents de cobrament  890.059,73 
+ de pressupost d'ingressos, corrent  827.559,73  
+ de pressupost d'ingressos, tancats  62.500,00  
+ d'operacions no pressupostàries   0,00  
   
3. Obligacions pendents de pagament  1.069.702,12 
+ de pressupost de despeses, corrent  737.638,61  
+ de pressupost de despeses, tancats   0,00  
+ d'operacions no pressupostàries  332.063,51  
   
4. Partides pendents d'aplicació    0,00 
-cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva  0,00  
+ pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva  0,00  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3+4)  32.408,68 
(II) Saldos dubtós cobrament    0,00 
(III) Excés de finançament afectat   0,00 
(IV)Romanent per a despeses generals (I-II-III) 32.408,68 
 
ORGANISME:INSTITUTMUNICIPAL D'OBRES VIÀRIES   
LIQUIDACIÓ ANY: 2016   
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RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets   364.076,23  
(b) Obligacions reconegudes netes  364.327,57  
(c) Resultat pressupostari (a-b)   -251,34 
(d) Desviacions positives de finançament   0,00  
(e) Desviacions negatives de finançament   0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comer 
 
32. Aprovar inicialment la  modificació del PGOU de Palma, referida a la correcció de l’errada 
material del PGOU vigent relativa a la catalogació d’un immoble situat al carrer Versalles 
núm. 3, PA17/0001. 01prai246 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 4 vots a favor (PSIB-
PSOE i MÉS per Palma) i 4 abstencions (PP i C's). 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar inicialment la  Modificació del PGOU de Palma, referida a la correcció de l’ errada 
material del PGOU vigent relativa a la catalogació d’ un immoble situat al carrer Versalles núm. 
3 ("Casa de les germanes Bosch") amb protecció B,Clau 16/04, que es va enderrocar 
prèviament a l’ aprovació definitiva del PGOU, per la qual cosa la protecció B i la fitxa del 
catàleg han perdut la seva raó de ser. Es qualifica la parcel·la com a zona E5a d’ acord amb l’ 
ordenació establerta en la parcel·la confrontant i amb l’ equivalent de la zona E2 del PGOU de 
1985. Sobre dita parcel·la es varen atorgar llicències de demolició i nova construcció (amb 
referències CN 1997/2233 i CN 1997/2046) una vegada es va aixecar la suspensió de llicències, 
i prèviament a l’ aprovació definitiva del PGOU. La proposta de modificació ha estat redactada 
pels  Serveis tècnics de Planejament, i es correspon amb la següent  documentació: Memòria 
de la Modificació puntual del PGOU referida a la correcció d’ errada material que afecta al 
catàleg B/16-04, situat al carrer Versalles, 3, amb data d’ entrada  al servei jurídic de 
Planejamentde15/03/2017(arxiu electrònic PA2017-0001-MEM-v20170314); i  Documentació 
gràfica de la Modificació puntual del PGOU referida a la correcció d’ errada material que afecta 
al catàleg B/16-04, situat al carrer Versalles, 3, amb data d’ entrada al servei jurídic de 
Planejament de 15/02/2017  (arxius PA2017-0001-PLNinfo-v20170214 i PA2017-0001-PLNord-
v20170214). 
 
2.- Sol·licitar a la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears pronunciament en el sentit que 
la modificació pretesa no té efectes significatius en el medi ambient i, per tant, no fa falta que 
es subjecti al procediment d’ avaluació ambiental estratègica, segons l’ article9.5dela Llei 
12/2016, de 17 d’ agost, d’ avaluació ambiental de les Illes Balears. 
No es farà l’ aprovació definitiva de la present Modificació mentre ho hagi un pronunciament 
de la CMAIB i, en el seu cas, es facin tots els tràmits previstos a la legislació ambiental. 
 
3.- Sotmetre el projecte a informació pública d’un mes mitjançant publicació d’edicte al BOIB, i 
anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la seu electrònica de l’ajuntament. 
 
4.- Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria, quedant 
suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
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determinants. Particularment se sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al Consell 
Insular de Mallorca. 
 
5.Assenyalar com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 50 
de la LOUS, l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent planejament. 
 
6.- Comunicar el present acord  a l’oficina de Revisió del PGOU i a la resta de Serveis que es 
puguin trobar afectats. 
 
7. Notificar el present acord a l’ entitat Prodexco ConstrugestiónSL,titular cadastral de la 
parcel·la". 
 
S'aprova per majoria absoluta, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) 
i 11 abstencions (PP i C's) 
 
33. Aprovar inicialment els canvis introduïts en el Pla d’Acció d’Energia Sostenible (PAES) del 
terme municipal de Palma 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, nosotros en principio sí vamos a mantener el sentido del voto en la abstención. Básicamente porque 
consideramos que los cambios que se proponen por una parte los que se van a incluir nuevos, 
consideramos pues que no suponen una mejora en el PAES, porque la mayor parte de las cosas que se 
proponen o ya se han incluido en otras fichas más generalistas, que se concreta más pero ya hay fichas 
que van en esta línea, o son cosas que ya se han hecho o cosas que ya se están haciendo. Creemos que 
esto al final no es un plan que esté trabajando en el cambio de futuro, sino que nos remitamos a incluir 
cosas que al ayuntamiento ya no le cuesta nada hacer, porque ya están hechas. Y sin embargo sí que 
creo que eliminar las actuaciones que se proponen, al final redunda precisamente en acercar más el 
PAES a un plan cortoplacista, y menos a trabajar en el largo plazo. Yo creo que la verdadera ecología no 
está en las acciones que vamos a poder inaugurar o que vamos a poder de lo que vamos a poder 
presumir, sino aquello que estamos trabajando para de verdad hacer cambios a futuro. Yo creo que 
retirar todas las propuestas que se ponen que muchas sabemos que son complicadas, que son 
ambiciosas. Como por ejemplo hacer un cambio en el Pla de San Jordi, fomentando el cultivo de la 
biomasa. Creo que es un plan ambicioso, que requiere mucha colaboración, que requiere que diferentes 
sectores se impliquen. Pues la verdad es que creo que sería una equivocación, porque quizás no sea algo 
a corto plazo, pero creo que hay que trabajar en ello, creo que es un proyecto que podría ser muy 
beneficioso para la zona, podría acabar con muchos de los problemas que ahora tiene la zona. Podría 
acabar con ese deterioro de las zonas de cultivo, con esa falta de productividad en el cultivo. Podría ser 
una solución, pues para cambiar lo que es el gasto en energías que a día de hoy desde luego no 
favorecen el medioambiente, por energías totalmente verdes para toda la zona del aeropuerto y del 
Arenal. Creo que es un proyecto que además me consta que Emaya ha estado trabajando durante varios 
años, en colaboración con la Universidad. Que los resultados han sido positivos, y creo que sería una 
pena, pues dar un paso atrás en ese sentido. Entonces, yo le invito a replanteárselo y a seguir apostando 
por un proyecto que como digo es ambicioso, es difícil, requiere negociación, requiere implicación de 
numerosos sectores, pero yo creo que eso es lo que nos toca, apostar por los verdaderos cambios y que 
al final si queremos hacer cambios en el uso de las nuevas energías, tiene que ser con grandes 
proyectos, y con proyectos importantes y ambiciosos. Gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Miri, jo crec que ho varem parlar tant en el Consell d’administració va sortir aquest tema. Se va parlar 
del tema i de que moltes vegades damunt els projectes que hi ha, el pressupost no deixa d’esser un, i 
s’ha d’acabar decidint on es fan les inversions, i on es posen els doblers. I nosaltres sempre hem pensat i 
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jo crec que compartíem aquesta argumentació damunt el tema del pressupost, quan estaiem parlant de 
que molts dels pressuposts que necessitaven a Emaya havien d’anar destinats a altres coses, i no a 
semblar biomassa dins el Pla de Sant Jordi, per després dur-ho amb una central que no existeix que 
també s’hauria de fer, i per tant pensàvem que podria esser encertat la modificació que hi havia del Pla 
energètic. Així ho varem veure dins el Consell d’administració. Jo crec que després es va tornar a 
discutir, ara surt a exposició pública perquè això és una aprovació inicial. Bé jo crec que els ciutadans 
també podran fer les seves al·legacions, i podran dir coses. I ja quan vegem el projecte definitiu amb les 
al·legacions que hi hagi, entrarem a discutir. Jo lo que els vull dir és una cosa, és a dir, jo crec que Palma 
avui en dia té altres necessitats. I si les altres necessitats se recullen per poder millorar, lo que són els 
temes, tant en temes energètics com en els temes que tenim de sanejament, pues jo crec que faríem un 
bon favor a la nostra ciutat, si tinguéssim clar ja aquests objectius. Que ara s’estan duent a terme i se 
duran a terme certs plans que estan dins el PAES? Perfecte. Jo crec que han d’esser lo menys costosos 
perquè sí que hem d’estar, i en aquest cas jo recalcaria que hauríem d’estar molt amb el tema de la 
despesa, perquè el haver d’entrar a un projecte ambiciós, com és en el que feien referència jo crec que 
no ens duria més que a gastar. I en aquest moment jo crec que tots estam d’acord en que hem de vigilar 
lo que és la despesa de l’ajuntament de Palma i en concret de les inversions que ha de fer l’Empresa 
Municipal d’aigües. Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, en relació a lo que comenta el Partit Popular, bé, jo crec que això és una evidència més de la visió 
estratègica diferenciada que té el Partit Popular i l’Equip de Govern. Precisament la motivació per 
modificar el Pla d’energia sostenible, era perquè el Pla d’energia sostenible que tenim actualment, el 
que es va aprovar a l’anterior legislatura, se basa específicament en grans projectes, amb una inversió 
molt alta, i amb baixa o nul·la possibilitat i viabilitat de desenvolupar-se. Per exemple, el projecte de 
biomassa del Pla de Sant Jordi, el propi regidor de Medi Ambient de la legislatura passada, del Partit 
Popular, va dir que era un projecte molt ambiciós, que tenia finançament zero. I és un projecte que 
costa 85 milions d’euros. Que no hi havia cap intenció ni cap interès, ni per part de l’ajuntament de 
Palma ni per part d’Emaya, de finançar aquest projecte de biomassa en el Pla de Sant Jordi. Per tant 
s’hauria de finançar amb doblers privats. Tampoc no va trobar, i el va anar a vendre a molts d’àmbits 
aquest projecte, no va trobar cap finançador privat, que volgués finançar aquest projecte. Els veïnats del 
Pla de Sant Jordi tampoc no vèiem amb bons ulls aquest projecte que suposava canviar els cultius de 
tots els terrenys al Pla de Sant Jordi, amb una canya que bé per l’ecosistema del Pla de Sant Jordi, 
tampoc no és positiu, i a més a més eliminaríem cultius agrícoles que ara estan en desenvolupament, i 
no tenia cap tipus de rèdit ni a nivell agrícola ni a nivell econòmic, i a nivell ambiental pues creiem que la 
biomassa és una possibilitat però hi ha altres energies molt més netes, que no tenen aquest impacte en 
el medi, com té, com té el projecte de biomassa per la sembra d’aquest monocultiu d’una canya que a 
demés és invasora, i pot suposar altres problemes després ambientals a la illa. Però també per exemple 
hi havia un altre megaprojecte, que era aquesta turbina hidràulica de Cuber cap a Lloseta, que també, 
que s’havia estudiat des d’Emaya però que també suposava una gran inversió milionària, i que no 
donava els watts a nivell de rèdit energètic que podia donar, no compensava, a part del impacte a la 
Serra de Tramuntana, que suposa fer una instal·lació d’una turbina hidràulica allà a Tramuntana, que és 
un lloc que hem de preservar, a demés paisatge important. Per això varem considerar que aquest tipus 
de projectes, que eren d’una inversió enorme, i que no tenien cap solidesa ni cap viabilitat, ni a nivell 
social ni a nivell ambiental, s’havien d’eliminar per poder tenir un pla realista. I per això hem apuntat 
tota una sèrie de projectes, que alguns s’estan començant a iniciar però n’hi ha molts que no s’estan 
desenvolupant encara. Això que diu el Partit Popular, que tot lo que incloem nou són coses que ja 
s’estan fent, no és cert, per exemple implantar les energies renovables d’autoconsum a moltes 
instal·lacions tant esportives, com altres àmbits, només hi ha un parell de plaques a Son Pacs, a damunt 
el terrat d’Emaya, que ara s’estan ampliant. Però per exemple a les instal·lacions esportives s’estan fent 
diferents projectes per autoconsum i per introduir renovables i per reaprofitament energètic d’altres 
infraestructures, com les depuradores, traslladar-les a l’aprofitament energètic que es pugui aprofitar 
les instal·lacions esportives, per exemple la compra i potenciar l’ús de vehicles a biogàs, que són, que és 
un combustible molt més net, que el biodiesel, que era lo que apunta el pla actual. El biodiesel és més 
brut que el biogas, i per això hem canviat el biodiesel pel biogàs. I això també ho estam fent. Una planta 
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d’energia solar a damunt l’abocador clausurat de Son Reus, és un projecte que no està realitzat, i és un 
projecte que sí que aposta d’una manera molt clara per les energies netes, i a demés per recuperar un 
sòl com és l’abocador de Son Reus, que no se li pot donar un altre ús. Allà a damunt un abocador, no es 
pot cultivar, no se pot construir, i sí que es pot posar una planta d’energia solar. Per això introduïm tots 
aquests tipus de projectes que sí que són molt més realistes, tenen un cost molt més baix. Vull recordar 
que el còmput total aproximat de la inversió que suposarien tots els projectes del Pla actual, el que es va 
aprovar la legislatura passada, és de 426 milions d’euros, i en canvi el còmput total dels projectes que 
amb la modificació que proposem, és de 345 milions d’euros. Per tant una inversió molt més baixa, i que 
a més a més té un rendiment mediambiental, per dir-ho d’alguna manera, més elevat, perquè 
s’incrementa amb un 0,08% la reducció d’emissions, en relació en el percentatge que hi havia bé o que 
hi ha en el Pla actual. Per tant és més barato, més eficient energèticament i amb projectes molt més 
viables, creiem que millora d’una manera substancial el Pla que tenim ara. Per tant vos agrairíem que 
ara que s’obrirà, l’aprovarem inicialment, s’obrirà un període d’exposició pública, vos agrairíem que ho 
tornéssiu a mirar, i si teniu qualque proposta de millora, evidentment la presenteu, i en tornéssim a 
xerrar perquè creiem que és un pla que millora bé la feina que pot fer l’ajuntament per fer el canvi 
energètic que necessitem cap a una energia més neta i més eficient.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Mire, le voy a poner un ejemplo para que vea que efectivamente hay cosas que se proponen que ya 
están hechas. Usted pone la implantación de energías renovables, con autosuficiencia energética 
eléctrica, en las instalaciones deportivas de Son Hugo. Si se va usted a la ficha 17.1 del PAES actual, con 
el título generación eléctrica a partir de luz solar, habla de toda una serie de instalaciones, 
concretamente la página 86 del PAES. El tanatorio municipal, Son Reus, piscinas municipales de Son 
Hugo, polideportivo Rudy Fernández, polideportivo Germans Escales. Bueno, toda una serie, y esta está 
incluida entre ellas. Como le digo esto no suma nada nuevo. Habla usted en el apartado de alumbrado 
público y semáforos, pues el tema de las sustituciones de iluminación. Váyase usted a la ficha 5.2.1 con 
el título sustitución de iluminación actual por uno más eficiente. De hecho este cambio ya se está 
produciendo con el actual contrato de gestión integral del alumbrado exterior, que ya se está 
produciendo como digo. Es un tema que no apunta nada nuevo. Habla usted del cambio por el gas 
natural. Yo creo que una de las mayores apuestas que se hizo es la gasinera de Emaya que ustedes han 
inaugurado pero que se puso en marcha pues la legislatura pasada, y además le invito a que mire la 
ficha 6.4a donde se prevé precisamente que la flota de autobuses de la EMT se compren con vehículos 
que vayan precisamente sustituyendo el diesel por el gas. Yo le digo, no es un ánimo de criticar, creo 
que hay que ser ambiciosos, hay que apostar por los cambios. Yo a usted le oigo muchas veces cuando 
está en otros foros de que hay que hacer cambios de modelo, cambios de industrias, cambios en cuanto 
a las energías. Esto que usted aporta ahora no es un cambio, no aporta nada nuevo. No es una 
búsqueda de nuevas vías, está usted incorporando cosas que ya están haciéndose, que tienen los fondos 
europeos, que me parece muy bien y es muy lícito, pero cuando yo he leído sus críticas al PAES inicial, y 
todas sus enmiendas, es usted bastante dura. Habla de falta de ambición, habla de que teniendo un 
retorno económico tan inmediato, no podemos relajarnos y hay que seguir apostando por ello. Yo eso lo 
hecho de menos en esta modificación del PAES. Si uno es crítico con un plan, lo normal es que cuando 
tiene la ocasión de modificarlo pues se vea esa impronta personal. Yo aquí no veo nada nuevo ni nada 
ambicioso. Simplemente es eso. Gracias.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's). 
 
Es proposa: 
 
"1. Elevar al Ple: aprovar inicialment els canvis introduïts en el Pla d’Acció d’Energia Sostenible 
(PAES) del T. M. De Palma, aprovat pel Ple municipal el 29 de gener de 2015 i  publicat en el 
BOIB núm. 19, de 7 de febrer de 2015. 
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2. Sotmetre a informació pública l’esmentada modificació mitjançant anunci al BOIB, durant un 
termini de 30 dies. 
 
3. Una vegada finalitzat el termini assenyalat i en absència d’al·legacions, es consideraren 
aprovades definitivament les modificacions del Pla d’Acció d’Energia Sostenible  del T.M. de 
Palma." 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 abstencions (PP i 
C's) 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS  
 
- Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma (G-07686033) 
 Punt 35 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 43 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 44 (Francisco Nogales Anca) 
 
- La Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina (CIF G-57301814) 
 Punt 37 (Pere Felip Buades) 
 Punt 38 (Pere Felip Buades) 
 
- Comissions Obreres Illes Balears (CIF G-07177074) 
 Punt 37 (Pedro Castro Oliver) 
 Punt 40 (Pedro Castro Oliver) 
  
- Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu (CIF G-07958515) 
 Punt 34 (Francisco Cano Correoso) 
  
- Federació d’empresaris comerç – AFEDECO (CIF V-07053689) 
 Punt 36 (Antonio Gayá Gayá) 
 
- Unió d’Associacions de Mallorca (CIF G-57472045) 
 Punt 38 (Yusmely Coronado) 
 
- La Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca (CIF G-57621427) 

Punt 41 (Pere Felip Buades) 
 
Representant de la Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma: 
 
“Bon dia el Sr. Nogales avui dematí a les 9 m’ha sol·licitat que intervingués en el seu nom si vostès no 
tenen cap inconvenient. Molt amable. Saludo a l’Alcaldia i a tots els regidors en general. Els veïnats lo 
que demanem són coses que ens interessen directament a peu de carrer. Exactament lo que vostès 
parlen ara és molt important perquè són els interessos generals de tots. Ara bé, molta gent no sabem ni 
els números. Nosaltres estam interessats a estar a prop de vostès, vostès ens tanquen les portes de 
moment, però seguirem insistint en nom de la Federació de Veïnats Ciutat de Palma està al seu costat. 
Dit això la situació més grossa són dels emprenedors, les persones que demanen un préstec, que 
demanen uns doblers i obrin un establiment com un souvenir, un bar, una cafeteria o un lloc 
simplement de venda coses mallorquines tradicionals. A davant se posen persones que és un problema 
que amb l’Ordenança cívica anterior, que es va fer es postulava per aquests temes. Hi ha canvi de 
govern, en lloc de collir les coses bones, que hi ha una Ordenança Cívica, i rectificar les que no puguin 
agradar, però que siguin bé dels veïnats. A posta venim aquí a xerrar, se canvien totalment. Ens trobem 
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amb un any descobert que no s’han aplicat les normatives. Però avui hi ha que dir que hi ha una alegria, 
avui antes de venir aquí he passat tots els diaris, que vostès estan a favor de l’apropiació de la venda 
ambulant, per protegir aquesta gent com diem que són emprenedors, que volen crear llocs de feina, 
que realment és lo que hem de menester, el petit empresari que no viu de grans quantitats, sinó que fa 
un establiment per donar feina a una, dues persones i viure ell. Per lo tant, si vostès fan això 
enhorabona. Però aquí hi ha la protesta de la Platja de Palma, que ha patit durant molts d’anys i no 
arriben a acabar aquest tema. Per favor, l’acabin bé. Però també li vaig a dir una cosa, tota aquesta 
persona que acceptem que vinguin, que han de menjar i han de viure cada dia, també s’hauria de 
regular una ajuda social, o un tema de sortida en aquestes persones, perquè resulta que si una persona 
l’estrangules a una habitació, és com un moix, t’envesteix a la cara. Si no li donés oportunitat, d’una 
ajuda social, de donar-li una sortida de feina, qualque cosa, a posta les tenim i les acceptem com 
emigrants, entonces també m’agradaria que ho tinguessin en compte. És una sol·licitud del president de 
la Platja de Palma i la Federació de Veïnats de Ciutat de Palma. L’altre tema, vaig estar a una reunió amb 
la presidenta d’Emaya, i diferents qüestions, i varem tocar el tema de les bosses dels cans. Lo que me va 
dir aquesta senyora, la regidora d’Emaya, amb tota raó i és vera, jo estic en el Molinar, en el Passeig del 
Molinar i jo ho veig directament. Quan posen les bosses el dematí, hi ha dues o tres persones que 
arriben i se les enduen totes. No vull dir que sigui sempre però això és el mal, bé per solucionar aquest 
mal d’un gasto públic que es mal empra, i que és necessari però que és necessari, està bé fer una solució 
de identificació i aturar-lo, però quina solució li donen vostès. Perquè estam lluitant les noves 
maquinàries, enhorabona per la formació que fan en el centre i la Platja de Palma en recursos de neteja. 
Però si oblidem lo petit, lo petit, lo que se fa cada dia, no anirem a cap lloc. Entonces, on estan els 
inspectors de medi ambient, les persones responsables. Vostè dur un ca, molt bé, vostè dur bosses, sí, 
dur chip, sí, això s’han de preocupar. Que vagin a comprar les bosses allà on vulguin, perquè hem fet un 
abús els ciutadans de les bosses, és vera, però també hem de regular com se fa això. Perquè tornarem a 
rere i tornarà a haver la brutor més grossa que puguin imaginar vostès, i jo li prometo que en veig. Feia 
estona que no en veia però ja en veig. S’obliden de comprar-les, de collir-les, i per tot n’hi ha. Hi ha dues 
coses, abús de collir-les, que està molt bé, però solució per donar en aquest tema. Si gastem tants de 
doblers en maquinària, també podem tenir gent preparada que ara he vist que vostès renoven tots els 
capatassos d’Emaya. Renovin la gent que va a peu de carrer estigui en el costat del carrer, apliqui les 
dues coses. Gràcies. Referent al punt 44 tocant els temes del dia a dia, a la gran quantitat de mascotes 
que tenim, nosaltres des de la banda del Molinar tenim un estudi a punt de presentar, lo mateix a la 
Platja de Palma, lo mateix a Son Gotleu, lo mateix a Son Ferriol, allà on sigui. Necessitem, si tots tenim 
un ca o dos, a ca meva n’hi ha tres. Un el tinc a dies, i els altres el tenen les netes. He contat tots els 
veïnats, i tots tenen canets i canets i canets. És una cosa natural del ciutadà, ara molt bé hem de tenir 
llocs per ells. Nosaltres lluitem i en tenim un a Son Parera. L’Arenal demana avui que tinguin una 
exposició, i diuen el Sr. Nogales que a casa ha fet un recompte i cada casa té de 0 a 3, però normalment 
de 1 a 3. O bé el té el pare, o el té el fill o té, cada un té la seva mascota. Hem de regular les coses 
petites, perquè aquest gran capital que gastem entre tots, sigui prudent. I és que els inspectors de medi 
ambient els hem de veure, s’han de presentar a les associacions veïnals, hem de tenir una coordinació 
amb la Policia de barri, hem de fer un equip de feina, perquè sinó gastaran doblers i doblers i doblers, i 
en el final tindrem el resultat que tenim. Hem de fer un equip de feina, entre els veïnats, Policia de barri, 
inspector de medi ambient i representants d’Emaya a la zona, per lo qual jo vaig felicitar a la Sra. Neus 
Truyol amb el tema del meu barri, que està bastant acceptable i net, que és el Molinar. Referent a un 
tema que nosaltres al Molinar el tenim assumit, és que fem lo següent, tutelem la petanca, tutelem el 
futbol, els clubs marítims, i fem un equip de feina. Lo que li demano a vostès que facin amb nosaltres. 
Vostès no poden donar una solució dràstica. Si l’han de donar per favor, quan donin, si vostès de 
Recursos Humans, que el Pacte sempre se’n parla molt i se diu molt, no poden deixar els al·lots en el 
carrer, dia per dia. Les instal·lacions esportives perquè serveixen? Si fa anys que hi ha un bar, que m’ha 
passat a mi a les nostres zones, i a la Federació estic estudiant totes les barriades, n’hi ha moltes coses 
per arreglar, moltíssimes, mare de Déu les que hi ha. Però no apliquem la llei dura, aplicant en els 
veïnats a ras de sòl. Les ens hem d’aplicar a nosaltres, que hem estat els responsables, perquè això 
estigués molts d’anys. Donin temps a que s’arregli, donin un any, la pròxima temporada, no en plena 
temporada, perquè els al·lots que van allà és un fonament que reuneixen unes qualitats i uns valors a la 
petanca, en el futbol. Aquí hem de prestar atenció els polítics. És veure la joventut que va a un lloc i està 
identificada. Llavors les persones majors, que jo ho trobo bastant bé en aquest assumpte, necessitem 
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llocs que no siguin bars tant sols, sinó per fer la seva partideta de domino, la seva partideta de cartes, 
per poder tenir un segon. Perquè mentre els nets fan deport, els padrins fan el deport que varen 
conèixer, que no poden córrer però fan els jocs d’oci. La Federació de Veïnats de Ciutat de Palma, les 
demana comprensió amb els problemes que els venen. Donin solucions, quan vostès apliquen una llei és 
perquè tenen raó. Amb el sentit de la raó que la llei ho diu. Però la llei ha d’esser flexible, la llei ha 
d’esser humana, i els recursos humans és ajudar a les persones. La ciutat de Palma demana a vostès i 
tenen demanat, Sra. Eva Frade, una reunió per una mala interpretació que me va quedar el meu cos 
molt malament, amb una reunió que vaig tenir amb els assessors de subvencions. M’és igual les 
subvencions, que no me les donin, però me’n vaig anar ferit a la meva persona, i és que fa 20 anys que 
fem feina, i no ho he de menester per les altres persones, duc moltes coses, i lo que demano és que 
siguin solidaris amb les persones que volem fer feina. Ajudin en aquesta gent i s’ajudaran a vostès 
mateixos. Gràcies.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable senyora batllessa en funcions, senyores i senyors regidors, l'Associació de Veïnats Es 
Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, exposa lo següent: vostès senyores i senyors regidors 
cobren uns sous de luxe, disfruten d’una bona qualitat de vida, no tenen, possiblement, problemes 
econòmics, i com aquell que diu, viuen com marajás, repeteixo, viuen com marajás, oblidant-se que a 
Palma, el nivell d’aturats és nombrosíssim, molt nombrosíssim. És lamentable, inadmissible que a una 
ciutat com Palma, amb turisme en quantitats industrials, hi hagi tant d’atur. I més lamentable i 
inadmissible és que l’ajuntament de Palma, en mans d’un Pacte d’esquerres, malament descafeïnat, no 
amolli fitxa per acabar amb aquest apocalíptic atur que afecta a tantes famílies. En el nostre criteri, 
aquest Ajuntament, i més amb segell cara a la galeria d’esquerres, la seva primaríssima prioritat hauria 
d’esser acabar amb en nefast atur. Però en aquesta meitat de legislatura, què ha fet per pal·liar aquest 
càncer denominat atur? Idò casi res. I a damunt en el súmmum del súmmum, perquè els soferts 
palmesans puguin presentar-se a les  proves de selecció de personal de Cort, l’actual Equip de Govern 
d’esquerres, per dir-ho de qualque manerata, té la poca vergonya de fer-los pagar una inadmissible i 
antidemocràtica taxa. I l’associació de veïnats Es Raval de Santa Catalina, encara va més enfora de la 
proposició presentada, molt encertadament per Ciutadans, en la qual es demana les exempcions i 
bonificacions a certs col·lectius, en els aturats, en els aturats de llarga durada, als aturats de més de 45 
anys, i en els membres de famílies nombroses. La nostra entitat sol·licita que les exempcions s’apliquin a 
tots els palmesans, sigui qual sigui la seva situació. Un ajuntament d’esquerres, políticament xerrant, 
clar està, té l’obligació d’anular el pagament de taxa de dret d’examen de tot el món. Prenguin exemple 
de Cuba, un país tercermundista en el qual no existeix l’atur, i que ningú no té que pagar cap taxa o 
similar. L’actual Equip de Govern d’esquerres té la santa obligació de cercar alternatives per pal·liar 
l’atur. I a damunt que les alternatives brillen  pe la seva absència, castiguen com aquell que diu en els 
ciutadans en general, amb tributs improcedents i antisocials. Basta ja d’atur a Palma. basta ja de 
recaptar doblers sobre els ciutadans que passen les de Cain per subsistir. Canviïn el chip, per favor, i 
duguin a terme una política verdaderament d’esquerres, que seria la política tal vegada que posarien en 
pràctica, si visquessin esquerrans de l’encomiable talla i honestedat , com Largo Caballero, Indalecio 
Prieto, Julián Besteiro, La Pasionaria, Durruti y companya. Basta ja de que els ciutadans siguin les 
víctimes propiciatòries de la crisi, i a damunt l’Equip de Govern d’esquerres, el vulgui sacrificar amb 
imposts pel sagrat dret de poder presentar-se a un examen per poder fer feina, quan vostès viuen com 
marajás. I acabaré amb aquesta frase: la Feixina no se toca! Bé ara Sra. Batlessa, passaré en el segon 
punt. Concentrant-nos en el Parc de la Mar, l’associació Es Raval de Santa Catalina, direm que és un parc 
amb una vista fascinant, de l’arquitectura de Palma, amb un gran llac d’aigua salada. Evidentment és 
una obra d’art a l’aire lliure. Passejant tranquil·lament pel Parc de la Mar, se poden apreciar les 
impressionants vistes de la seu, i els treballs del llegendari artista Joan Miró. Durant els segles les suaus 
ones del mar Mediterrani, lleparen les murades de la ciutat, però les aturà la construcció d’una carretera 
devora la mar. El Parc de la Mar se va obrir en 1.984, per tornar la bellesa natural a la zona, i des de 
llavors és un dels llocs favorits dels palmesans, mallorquins i turistes. Un dels caminois més populars del 
parc, passa sobre lo alt de les murades del casc antic. Passejar per aquest ample camí, per disfrutar de 
precioses vistes de la impressionant Catedral de Palma i del llampant mar Mediterrani, és una delícia, és 
preciosíssim. Arribar a primera hora del dematí per veure com surt el sol sobre la Catedral i la banya 
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d’un preciós color daurat. En el centre del parc trobarem un gran llac, amb una font enmig, i podem 
relaxar-nos una estona devora el llac o seguir caminant pel parc per veure un colorit mural de ceràmica, 
que Joan Miró va donar a la ciutat. Però contra tota lògica, el Parc de la Mar no té el manteniment 
adequat, urgeix la reparació dels elements del mobiliari urbà, fets mal. El safareig està totalment 
descuidat, etcètera, etcètera. Amb una paraula, que aquest inactiu i dormit actual Equip de Govern de 
Pacte, i se pot veure amb el tema dels bombers, que aquí els felicito públicament per la seva valentia. Té 
incomprensiblement el Parc de la Mar en el més complet ostracisme. Se posin les piles ja senyores i 
senyors de l’Equip de Govern i mantinguin el Parc de la Mar en les degudes condicions. Vostès perdonin 
però estan en el limbe, i en el manteniment del Parc de la Mar no estan a l’altura de les circumstàncies, 
rebin idò la nostra més severa crítica, i mig en broma mig en serio, els direm que lo que sí saben fer molt 
bé, és riure’s del sant i de la festa, com amb els bombers per exemple, que venen sempre aquí i no 
aconsegueixen res. I passen olímpicament de les peticions i suggeriments de les entitats ciutadanes. 
Basta veure algun de vostès en els Plens, que fan badalls, no escolten, surten al corredor. Cada dos per 
tres xerren mòbil, un escàndol, i vostès no ho oblidin, i vostès no oblidin, en teoria quant menys haurien 
d’estar al servei del poble. Vergonya cavallers, vergonya.” 
 
Representant de l’Associació Professional de Bombers de Palma: 
 
“Hola. Buenos días Sra. Alcaldesa en funciones y miembros de este Pleno. Estamos aquí, otra vez, y ojala 
sea la última. No queremos volver a más plenos. Pero lamentablemente la situación es crítica y debemos 
recordarlo. Estamos aquí para tender la mano otra vez y arreglar todo lo que está mal, que es mucho. 
Pero sobretodo estamos aquí porque hay cosas que no podemos tolerar, ni nosotros ni ustedes. No 
podemos tolerar que este gobierno sea cómplice de una estrategia de desgaste y desprestigio en vez de 
priorizar lo más importante, que es la seguridad de la ciudad de Palma. Nuestro trabajo implica riesgos 
que no podemos controlar, pero hay otros que se pueden minimizar. Si nosotros no tenemos seguridad 
no podemos ofrecerla. No podemos tolerar un incumplimiento continuado de leyes laborales, de 
convenios reguladores o de la ley de Prevención de Riesgos Laborales. No podemos utilizar vehículos 
obsoletos con riesgos calificados por el servicio de Prevención como intolerables. No podemos llevarnos 
tóxicos a casa cancerígenos. No podemos tolerar que por falta de gestión se pierda el presupuesto de 
los equipos de aire o no podamos cambiar nuestros uniformes. No podemos permitir que se pudra una 
instalación que ha costado más de 120 millones de euros. Y como esto, hay infinidad de ejemplos más. 
No podemos tolerar este abandono porque va nuestra seguridad y también la de los ciudadanos de 
Palma, pero también va nuestra dignidad como trabajadores. No podemos tolerar que se recorten 
derechos laborales y se ponga como excusa que el servicio no los puede soportar. Si el servicio no tiene 
personal suficiente, como es evidente, y ustedes lo saben, convoquen plazas de manera inmediata. 
Pueden hacerlo, pueden hacerlo, sólo se necesitan dos cosas, voluntad política y gestión. No podemos 
tolerar que este gobierno municipal, a través de su Regidora de Seguridad Ciudadana, confunda 
privilegios con derechos de los trabajadores, o no tenga tiempo para gestionarnos según sus propias 
palabras, pero sí para utilizar los medios de comunicación en un burdo intento de desprestigiar a un 
colectivo que se supone que representa. No, Sra. Alcaldesa, no fue un error decir que somos unos 
privilegiados por cobrar una nómina o por no realizar trabajos forzados. Es lo que nuestra Regidora 
piensa y nos ha repetido en múltiples reuniones. El error ha sido que lo ha dicho en público, en un 
medio de comunicación y ha puesto en evidencia a todo el Gobierno municipal. Y el ridículo no ha sido 
sólo en Palma, esta imagen se ha difundido y ha regado de indignación muchos sectores dentro y fuera 
de las Balears. Aún se oyen los zascas, aún se oyen. Tampoco fue un error admitir que en dos años lo 
único que le ha importado ha sido gestionar Policía local y que no tiene tiempo para gestionar 
bomberos. Repito: media legislatura sin gestionar uno de los dos servicios que se supone que son su 
competencia. No podemos tolerar este intento de quitarnos un prestigio y una estima conseguido con 
muchos años de duro trabajo para la ciudadanía de Palma, en los que hemos dejado mucho sudor, 
mucha sangre e incluso lágrimas por compañeros fallecidos en acto de servicio. Hemos quemado dos 
años de legislatura, pero no todo está perdido. Por favor gobierno municipal, oposición, hagan algo, 
hagan algo. Estamos a tiempo. La solución es fácil y es rápida. Coloquen al frente de la gestión de 
Bombers de Palma a una persona que tenga tiempo, que tenga recursos y sobretodo voluntad de 
arreglar nuestros gravísimos problemas y darle a esta ciudad el servicio de Bomberos que se merece y 
que necesita. Muchas gracias.” 
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Representant de l’Associació Professional de Bombers de Palma: 
 
“Bon dia a tots, volia llegir una carta, unitat destinatària cos de bombers de Palma: el meu principal 
objectiu és reivindicar diàriament la funció que el cos de bombers realitza, demostrant el valor i la 
dedicació que teniu en tots els vostres serveis. Heu demostrat que serviu constantment a les persones, i 
hem de continuar potenciant aquest treball, tant necessari per la ciutat de Palma. Amb la vostra 
dedicació seguirem millorant el cos de bombers, canviarem el que falla i potenciarem el que va bé. La 
vostra professió exigeix valor, compromís i companyerisme per assegurar la protecció de la ciutat. Un 
treball que sovint agraeixen els ciutadans. Us escoltaré quan ho necessiteu, o repeteixo, us escoltaré 
quan ho necessiteu, milloraré les vostres condicions laborals en la mesura que el pressupost ho permeti, 
amb la finalitat d’aconseguir que feu el vostre treball en la millor situació. Ja acabo. Estam al servei de la 
ciutadania, i ells es mereixen el millor cos de bombers que puguin tenir. Palma dia 8 de juliol de 2015, 
regidora de la ciutat de Seguretat Ciutadana, Angélica Pastor Montero.” 
 
Representant de Comissions Obreres Illes Balears: 
 
“Bon dia. Fa uns dies una regidora d’aquest Equip de Govern, va fer unes declaracions dient que uns 
funcionaris companys nostres, eren uns privilegiats, per les seves condicions de feina. Un poc més tard 
va demanar unes disculpes, però per les formes, que no pel fons. I el que és ofensiu és el fons. Tant se 
val a quin grup de companys es referia, aquell dia els va tocar a ells. Demà poden esser d’altres. Totes i 
tots ens sentim a la diana. Vosaltres vareu xapar Recursos Humans sense cap consens, sense cap tipus 
d’estructura ni de dotació de personal. I així va començar una gestió caòtica en matèria de personal. 
Però no dividireu a les treballadores i a els treballadors d’aquest ajuntament, nosaltres estam units. I així 
us volem dir que tots els funcionaris i funcionàries d’aquest ajuntament, cap ni un no tenim privilegis. El 
que tenim són drets laborals, condicions que regulen la nostra feina, cada una amb les seves 
característiques, cada una en el seu departament, i que això es recull a un conveni, i són fruit de 
negociacions i acords que al llarg dels anys s’han anat arribant entre els representants sindicals i els 
equips de govern. Aquests acords han estat qüestionats i posats sota sospita des del primer moment 
que vosaltres vareu començar aquesta legislatura. I no només no hem recuperat allò que se’ns va 
retallar, sinó que continuem retallats. Han passat ja dos anys, i avui ens volem dirigir a tot l’Equip de 
Govern, perquè ho signat un pacte entre vosaltres, i nosaltres entenem que feu feina junts i coordinats. 
Tant se val qui fa determinades declaracions, qui diu que ni quina Regidoria gestiona cada partit, per a 
nosaltres teniu tots la mateixa responsabilitat, tots i totes. I com a caps i coordinadors d’aquest equip, 
ens dirigim a vostès bé Sr. Hila avui, Sra. Pastor, Sr. Noguera, i vos diem que no volem continuar essent 
governants des de la presumpció de culpabilitat, des del qüestionament permanent i des dels perjudicis. 
Les funcionàries i funcionaris d’aquest ajuntament, el que som, som professionals que fem cadascú la 
nostra feina, i mantenim entre tots els serveis de ciutat. Us demanem un bon govern, i això vol dir fer 
feina en equip, primer entre vosaltres, i després amb nosaltres, els representants de les treballadores i 
els treballadors. Amb diàleg, amb escolta, sense imposicions, sense l’arrogància de decisions unilaterals, 
quan tots els sindicats hem estat en contra. Volem un bon govern amb negociació i amb democràcia. 
Basta ja d’instrumentalitzar les meses, de dur tres vegades allò que us interessa, per tal de complir un 
procediment. Hem de consensuar les prioritats, hem d’arribar a acords, tothom ha d’actuar de bona fe. 
En els representants sindicals els paripés no ens agraden. Un bon govern que es desenvolupi en un marc 
de relació, sense el conflicte permanent. Hem patit actituds arrogants, manques de respecte reiterades, 
i molts de prejudicis. Comencem a pensar que a vostès si els agrada el conflicte, que s’hi senten 
còmodes en ell. Que inclús l’arriben a provocar amb declaracions incendiàries, fetes per algun membre 
d’aquest equip però per meses i per tant recolzades per la resta de socis de govern. Així ho entenem 
nosaltres. Així no avancem. Les funcionàries i funcionaris d’aquest ajuntament, tenim clar que aquest no 
és el camí, i que necessitem un canvi de rumb. Queden dos anys més, com ha dit el meu company 
encara no s’ha perdut tot, i si les persones que actualment ocupen els llocs de responsabilitat, per 
generar aquests canvis necessaris, no són capaces de fer-ho, doncs igual ens hem de plantejar qualque 
relleu. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Cano Correoso, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
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“Hola buenos días. Estimado Alcalde, Regidores, público en general. ¿Me pueden bajar un poquito esto 
por favor? Hola buenos días, estimados Alcalde, Regidores, público en general. Regreso al Pleno tras un 
largo periodo de ausencia. He querido ser prudente y evitar volver a ser expulsado, como la última vez, 
pero mucha gente conocida me ha pedido que regrese, y el corazón me dice que debo estar hoy aquí. 
Fue usted Sr. Alcalde quien me expulsó del Pleno por mi comportamiento demasiado apasionado, le 
quede por descontado que yo no le guardo ningún rencor, tengo muchos defectos pero rencoroso no lo 
soy, y es verdad no lo soy. Sepa de todos modos que el anterior Alcalde del PP nunca llegó a echarme 
fuera, sin embargo yo quiero hacerle saber que si vengo a este Pleno es porque veo muchas injusticias y 
que es verdad, y veo como mucha gente lo pasa muy mal, y es verdad, y creo sinceramente que ustedes, 
quienes están en el gobierno de este ayuntamiento, no hacen todo lo que está en sus manos. Y es 
verdad, al final he conseguido un empleo, ha sido a través de este gobierno, lo debo reconocer, pero no 
sin antes haberlo luchado muchísimo en los Plenos y donde quiera que fuese. No tengo porque estarle 
agradecido, por ello su obligación es precisamente crear puestos de trabajo, y es verdad que hay que 
crear trabajo y menos tonterías, y por ello se les paga un sueldo, y es verdad, y pienso que no porque 
tenga trabajo, no tenga ahora que exigir que este trabajo se haga en las mejores condiciones posibles, y 
que por ejemplo no pueda decir que no me parece justo que se nos dijera que vamos a cobrar 800 
euros, y es verdad, netos. Y al final acabamos cobrando 764 ¿Dónde está ese dinero que falta? No lo sé, 
vale. Trabajo en la finca de Raixa. Y le añado otra cosa, mi contrato es de 10 meses, ni tan siquiera llego 
al año, madre, madre ¿Qué hago cuando finalice Sr. Alcalde? ¿Seguiré cobrando los 426? Pues yo lo que 
quiero es trabajo, no quiero limosna ni de nadie ni de ustedes, quiero un puesto de trabajo. Me 
pregunto Sr. Alcalde, como aún no han conseguido tirar abajo el monumento de Sa Feixina, o ha 
cambiado el nombre de la Avenida Joan March, o retirado la escultura dedicada a Gafin, o ha cambiado 
la calle que lleva su nombre. Todo ello son símbolos de una época muy negra de nuestra historia, por la 
que incluso Alcaldes como usted fueron asesinados, y sino encima suyo tiene el retrato de uno de ellos, 
como muestra bien clara. Es una vergüenza y un error que tendrán al final graves consecuencias, el que 
se hagan concesiones a fascismos, por mínima que sea.  Por otra parte, hacerles saber que no me parece 
nada bien que hace una semana se publicara en la prensa, que su ayuntamiento ha dejado de gastar 
para parte del presupuesto para la educación, los hospitales o la vivienda de los ciudadanos de Palma, y 
que el dinero ahorrado vaya a servir para pagar la deuda a los bancos, bancos que fueron rescatados 
con dinero público, y sin embargo siguen maltratando al ciudadano con sus mentiras y sus desahucios. 
Muchas gracias. Sr. Alcalde, hoy hay personas como la semana pasada me encontré en la calle, llorando 
que tenía que tomarse 14 pastillas diarias, y no podía tomárselas porque no tenía para comer. Qué 
madre mía, para comer. Basta ya de mentiras, dejad las … mentiras ya. Sr. Alcalde y de ambos lados, 
señores del PP y señores de Ciudadanos, fuera las mentiras, no es echarnos siempre la … porque nos 
estáis echando siempre la … siempre estáis con la …” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sr. Cano por favor, está usted agotando su turno, yo le puedo dejar hablar un ratito más porque lo 
hemos hecho con los demás, pero le pido por favor que guarde la compostura con respecto a las formas 
en esta sala de Plenos. Se lo pido por favor, continúe.” 
 
Sr. Cano Correoso, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“Sí, pero que no nos engañen, yo voy a hacer 61 años y no sé que voy a hacer cuando tenga yo, no sé lo 
que voy a hacer. Yo no quiero pedir limosna, no estoy para pedir limosna, no he nacido para pedir 
limosna. Sr. Alcalde y Regidores, cuando termine el cursillo que estoy haciendo, ¿Dónde voy con 61 
años? ¿Qué haré para febrero? ¿Seguiré cobrando los 426? Por qué no me dan trabajo hasta que me 
jubile para tener una pensión digna, porque hay personas que nunca han cotizado y están cobrando una 
renta básica de 600 euros ni más ni menos. Por qué con este dinero que están dando se puede crear 
trabajo, para todos Sr. Alcalde y Sres. Regidores, quiero respuestas suyas ahora mismo, si puede ser por 
favor. A ver, quién me da la respuesta.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
62

9_
01

_0
3.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
29

/0
6/

20
17

 i 
ho

ra
 1

1:
19

:2
4.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
79

79
58

16
37

D
E

69
06

9
A

pr
ov

at
: S

'a
pr

ov
a 

pe
r 

un
an

im
ita

t



 

- 36 - 

 
“No va a haber una respuesta Sr. Cano, puesto que no hay diálogo.” 
 
Sr. Cano Correoso, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“No me da la respuesta, porque es verdad todo lo que yo digo.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Se le ha acabado el tiempo Sr. Cano.” 
 
Sr. Cano Correoso, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“¿Ha pasado mi tiempo? Vale pero yo todo lo que yo digo, nunca miento, nunca he mentido, yo no 
necesito limosna, yo necesito trabajo. Porque cuando termine Raixa ¿a dónde voy? ¿Dónde voy con 61 
años? ¿Qué hago? Cobrando los 426, y cuando me jubile ¿qué me va a quedar? Con perdón, una 
porquería. Pues no, yo no tengo porque verme tirado en los cajeros y en las calles, porque mi familia no 
venimos de esa raza ¿me entiende? Y no tengo nada contra ellos, porque bastante desgracia.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sr. Cano tiene que ir terminando ya ahora va en serio.” 
 
Sr. Cano Correoso, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“De acuerdo pero quiero contestaciones.” 
 
Sr. Gayá Gayá, representant de la Federació d’empresaris comerç – AFEDECO: 
 
“Estimada Sra. Batllessa, Sra. Jhardi, estimats senyors regidors, Ple en general i resta d’assistents. Desde 
AFEDECO ya hace algún tiempo, cuando se nos decía que éramos unos demagogos, por otros 
representantes empresariales, defendemos la tesis que el problema de la venta ambulante ilegal, no 
podía reducirse ni centrarse en los vendedores ambulantes, que sí, efectivamente realizan una actividad 
ilegal al vender productos falsificados, ni tampoco en los turistas, a los que han planteado multarles, que 
sí, también es cierto, no deberían adquirir productos falsificados. Sino que centrábamos el problema en 
la mafia o mafias, de gente sin escrúpulos, que se lucra y obtiene grandes y suculentos beneficios, a 
costa de la explotación laboral de los vendedores, a quienes no se les reconocen los más mínimos 
derechos laborales irrenunciables, a los que tienen derecho el resto de los trabajadores. Ni en cuanto a 
jornada, ni en cuanto a lo que se refiere a sueldo ni seguridad social. El problema es esa mafia, en 
mayúsculas, que suministra una ingente e incalculable cantidad de productos ilegales, con todo lo que 
ello supone. Y junto a este problema, está el de la ineficacia y absoluta dejadez de la administración, de 
toda, la de antes, la de ahora, toda en general. Lo único que hacen es discutir entre sí, redactar nuevas 
ordenanzas que sustituyan a las anteriores, pero sin darse cuenta que después de más de 20 años, el 
problema no solo no se ha reducido, sino que se ha incrementado exponencialmente, por el efecto 
llamada. Si desde AFEDECO sabemos donde está el origen del problema, ¿no lo van a saber nuestros 
gobernantes? ¿Por qué no atacan ahí y reducen de manera exponencial el problema? ¿Van a seguir 
permitiendo que en nuestros tiempos se explote inhumanamente a los vendedores para que unos 
señores hagan sus agostos? Es lamentable, y más cuando ahora su solución y excusa ha pasado por 
enfrentar a comerciantes, con vendedores ambulantes. Que cada uno piense y reflexione interiormente, 
de su profesión, sus propiedades o derechos, y se pregunte cual sería inicialmente su reacción, ante 
quienes concurren, compiten o privan de los mismos. Hoy lamentablemente nos encontramos en el 
mismo punto de partida, y nos repetimos en nuestros argumentos desde hace más de 20 años, la 
administración aún no sabe que hacer. Estamos ante un problema social, y debemos de buscar una 
solución social, menos demagogia, y menos solidaridad a costa de unos pocos. ¿Por qué no somos 
solidarios todos? De verdad y no de boquilla. No podemos seguir cerrando los ojos, como si no pasara 
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nada, permitiendo que unos cuantos se lucren, en detrimento de unos señores que se conforman con 
un mal vivir, con unos sueldos de miseria, con unas jornadas que son interminables, sin ningún tipo de 
seguro social ni protección. Y lo permitimos. Y encima decimos que los queremos ayudar. Que 
hipocresía. ¿Alguien les da algo de lo suyo? Se necesita que la administración toda, la municipal, la de la 
comunidad autónoma, la del Consell Insular, la central, toda se coordine. Se deje de hacer política y 
resuelvan que es lo que realmente nos importa a todos. En AFEDECO, el comercio de Palma, estamos 
muy preocupados por la ineficacia reiterada de los distintos equipos de Gobierno de esta corporación 
municipal, en obtener una solución sostenible, para erradicar un problema social, que va más allá del 
colectivo de personas que realiza la venta ambulante ilegal en nuestras calles y plazas de Palma. Desde 
nuestra Federación, no consideramos al colectivo de vendedores como el verdadero problema de la 
venta ambulante, pero sí consideramos a la impasibilidad de la administración como el verdadero 
problema, a sabiendas del grave perjuicio económico que su conducta produce, con esa concurrencia 
desleal a nuestros comercios, y menos aún fomentar enfrentamientos, entre el comercio legal e ilegal, 
cuando realmente ambos colectivos son los grandes perjudicados. En consecuencia AFEDECO 
reivindicará desde ahora y ante todos los foros que sean precisos, que las administraciones 
competentes se organicen, para estructurar los mecanismos necesarios, con el único objetivo de 
combatir y erradicar la mafia que sustenta esta situación. Ya no es posible que el problema social 
recaiga exclusivamente sobre las espaldas del comercio de proximidad. Las administraciones en su 
función de tutela efectiva, deben dar una solución global y social, a partir de la tolerancia cero a esa 
mafia que explota, y a esas personas con el único propósito de lucrarse con ello. Hablamos de personas, 
y es un problema de derechos humanos. Nuestro colectivo ya no permanecerá impasible ante la 
lamentable incompetencia histórica de la administración, para resolver este tan repetido problema 
social. Ya no vale decir que el anterior lo hizo mal, valoremos lo que se hará a partir de mañana. 
Gracias.” 
 
Sra. Coronado, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde en funciones, buenos días Sres. Concejales. Palma es un gran Museo al aire 
libre. Las murallas de Palma son parte del patrimonio cultural de nuestra ciudad, los restos que 
conservamos actualmente, forman parte de la fisonomía actual de la ciudad. Si en sus inicios las 
murallas estaban destinadas a una función meramente defensiva o militar, actualmente son una 
atracción turística, y son como un balcón desde el que podemos ver la maravillosa bahía de Palma. Las 
murallas, de la Palma de hoy las podemos seguir viendo en su  emplazamiento original, otras están 
enterradas bajo tierra, como por ejemplo en el aparcamiento de Vía Roma y bajo el asfalto de las 
avenidas. Algunas murallas han tenido mejor suerte como es el Baluard de Sant Pere que tras una 
exhaustiva reforma se ha reciclado en un Museo y la zona de delante de la Catedral. Por otra parte, las 
murallas de Palma están presentes en muchas obras de arte, aunque la más conocida representación la 
podemos contemplar en el Museo Diocesà del Bisbat de Mallorca en el retablo de Sant Jordi de Pere 
Niçard, que durante los reinados de Fernando II El Católico y de su nieto, Carlos V cuando se acometen 
una nueva serie de reformas. Es durante este periodo cuando se deciden construir catorce baluartes 
como: El Baluard de Sant Pere,finales del siglo quince, o el Baluard del Príncep en 1549. A lo largo de la 
historia estas murallas han sido reconstruidas hasta un total de cinco veces, siendo destruidas en 1873 
según el Plan Calvet. Pero, desgraciadamente, nuestras anodinas instituciones, Ayuntamiento de Palma, 
Consell de Mallorca y Govern Balear, en manos  a nuestro criterio, de un Pacto contra natura, tienen, de 
forma inaceptable, en un escandaloso abandono y dejadez lamentable nuestras históricas murallas. Es 
de vergüenza ver tanta vegetación en las murallas, cuyas raíces producen grietas. Las murallas son 
atracciones de primer orden para muchos de los turistas que llegan a nuestra ciudad. Para muchos de 
ellos, supone el inicio del recorrido que posteriormente les llevará a conocer el Centro Histórico. Desde 
el inicio de la legislatura, esta cuestión se ha abordado en este Pleno en alguna ocasión, sin que se haya 
producido alteración alguna en la situación. Por lo tanto, exigimos que, a la mayor brevedad posible, se 
retire la vegetación de las murallas. Muchas gracias”. 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
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“Molt Honorable senyora batllessa, senyores i senyores regidors, l'Associació d'Ex Jugadors i Ex 
Jugadores de Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa lo següent: el Parc de Ses 
Estacions es un parc urbà ubicat en el Districte Nord de Palma. Fou inaugurat en 1999 i denominat així 
perquè està situat sobre lo que anys enrere varen esser les instal·lacions dels Ferrocarrils de Mallorca. 
En 2001 fou desmantellat durant els obres de les vies del tren i del metro, essent inaugurat novament 
amb un altre disseny en 2007. El parc té la mida de cinc illetes, en aproximadament uns 37.330 m

2
. Té 

una variada arborització. A més compta dins el seu mobiliari urbà amb bancs, fonts d’aigua, zones 
infantils, i demes elements típics de espais públics similars. Aquest parc és un dels punts més cèntrics de 
la ciutat i centre de reunió per la joventut palmesana. En el seu voltant s’ubiquen varis llocs 
d’importància de la ciutat: en el costat sud podem veure l’Estació Intermodal i la Plaça d’Espanya i en el 
occidental l’Estació del Ferrocarril de Sóller. Se poden apreciar els antics edificis que en el passat, 
conformaren el dipòsit del ferrocarril. Però, contra tota lògica, l’actual Equip de Govern té en 
l’abandonament a tan important i emblemàtic parc, que es troba amb un deteriorament generalitzat 
inadmissible. Les tarimes de fusta estan aixecades, hi ha forats en el paviment per tot, pintades 
vandàliques en nombrosos punts, forats en la zona de jocs infantils, etcètera. No ens queda més remei 
que criticar a l’actual Equip de Govern del Pacte, durament. Vostès no poden consentir tenir el Parc de 
Ses Estacions marginat, en l’oblit. Els instem a abordar de manera urgent, una actuació global de 
rehabilitació i manteniment d’aquest parc. Vostès, lamentablement, van a la deriva, repeteixo, van a la 
deriva, quedant patent una falta d’organització i coordinació que clama el cel. L’actual Equip de Govern 
del Pacte d’esquerres, bé, bé, bé, això d’esquerres és un dir, ha convertit el Parc de Ses Estacions en una 
zona amb nombroses deficiències que no va en consonància de les necessitats dels palmesans. Vostès, 
en el nostre criteri, clar està, estan fent gala amb el Parc de Ses Estacions, d’una accentuada ineptitud i 
incompetència. Així com sona. Sí senyores i senyors de l’Equip de Govern, en lo que duim de legislatura, 
vostès han mostrat el plomall i han deixat patent que la seva gestió és deficient, molt, molt, molt 
deficient. Vostès amb tants de partits en el poder, i a més no aclarint-se, com aquell que diu, treure’n-se 
els ulls, políticament xerrant, cada dos per tres, ens tenen a la nostra estimadíssima Palma, abandonada. 
L’estat tercermundista del Parc de Ses Estacions, és un clar exemple d’això. En definitiva, o se manté el 
Parc de Ses Estacions així com Déu mana, o començarem a demanar dimissions. I acabaré una vegada 
més dient: la Feixina no se toca!” 

 
37. Grup C's relativa a exempció del pagament taxa drets d'examen a persones amb 
especials dificultats d'integració en el mercat de treball 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí que es cierto que queda sobre la mesa. Hemos hablado con el Regidor de Economía. Y sí, vamos a 
dejarlo sobre la mesa para el siguiente Pleno, para a pesar de que se ha aprobado por unanimidad, para 
acabar de matizar una serie de cosas.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“No, sí, la propuesta era porque estábamos de acuerdo en el contenido pero no hemos podido verificar 
la posibilidad técnica con el departamento, por ausencias, y lo gestionaremos y lo trataremos para el 
siguiente Pleno, si va bien.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per unanimitat amb 
possible transaccional 
 
Es proposa: 
 
"Que el pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
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1.- Que se aplique la exención del pago de la tasa de derechos de examen a los jóvenes  en 
situación de desempleo, los parados de larga duración y los parados de más de 45 años.  
 
2.- Que se apliquen bonificaciones a los miembros de familias numerosas y personas los 
demandantes de empleo (que no se encuentren en situación de exención anterior). 
 
3.- Que se estudie la posibilidad de introducir otros colectivos en las exenciones y 
bonificaciones". 
 
Sobre la taula 
 
38. Grup C's relativa manteniment murades i Parc de la Mar 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies. Me’n sobren. Miri, l’any 2013, dia 18 de juny, el Diari de Mallorca va publicar un article 
sobre la suciedad en el lago del Parque del Mar. El dia 28 de maig del 2016 la Ultima Hora va publicar 
una denuncia a la qual diuen que el estado del lago situado en el Parque de la Mar es de vergüenza. En 
agosto, ni quiero pensar como estará. Esta misma tarde los niños con canoas incluso se han bañado en 
esta agua putrefacta, pido que se limpie ya. D’això fa un any, i dia 3 de maig torna a sortir un altre 
article, que el qual torna a xerrar de la brutor de l’aigua del Parc de la Mar. Torna a xerrar de les 
deficiències en el Parc de la Mar, de la barana aquesta famosa que crec que tothom li ha fet fotos, inclòs 
jo, que comunica el parc amb l’autopista, i de la vegetació que està damunt la murada. Aquest tema 
aquesta legislatura no fa falta anar-se’n l’any 2013, aquests temes els hem tret aquí ja vàries vegades, 
tant el Partit Popular com nosaltres. Sempre lo que es diu és en quant a la murada la vegetació pues que 
estam pendents, perquè patrimoni, això és molt complicat, si has de pegar amb una xapeta has de 
demanar permís per treure una herbeta i tal i qual. Però no avancem, no avancem, cada any estam 
igual. I evidentment si no se prenen mesures, cada any se deteriora més. Lo que era vegetació, segons 
aquest article del Diari de Mallorca, i a demés passejant per allà se veu, que la situació és lamentable, 
que les herbes pugen a una altura així. Això no es pot consentir, i menys a una part de Palma que té un 
valor patrimonial, paisatgístic, turístic impressionant. No podem permetre tenir aquest estat de 
deixadesa. Per això la nostra proposició lo que fa és demanar en primer lloc, que si Patrimoni no ha 
emès aquests informes, no ha donat aquestes autoritzacions, vostès els instin perquè ho facin d’una 
vegada. I després perquè facin un pla integral, de conservació i de reparació dels elements que estan 
perjudicats del Parc de la Mar i tota la zona de les murades. I no només que facin el pla, sinó que 
l’executin, perquè tenir plans encara que siguin de l’anterior legislatura com ens han mostrat moltes 
vegades aquí el Sr. Rodrigo, tengo un plan, pues bueno pues el plan a parte de tenerlo hay que 
ejecutarlo y hay que hacerlo cuanto antes. Y sobretodo cuando es una zona que es tan prioritaria para 
nuestra ciudad, como es el Parque del Mar. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Val, jo faré referència a lo que implica Emaya, que Emaya dins el Parc de la Mar lo que fa és la neteja 
viària, igual com en el carrers o les places, per entendre’ns lo que s’està enrajolat, no les zones 
enjardinades. Tant la neteja com llevar les herbes que surten entre les rajoles, per entendre’ns. Això es 
fa en el Parc de la Mar de manera diària. Després per lo que fa en el llac, hi ha una barqueta que fa net 
residus, que lo que fa és recollir els residus que hi ha a dins el llac, que a vegades gent tira brutor o així i 
se recull, i també se fa de manera diària, tant aquesta neteja de residus que hi ha dedins el llac, com en 
els seus voltants. I després lo que se fa, i no és nou d’ara sinó fa anys que se fa, és aquesta aigua que hi 
ha dedins el llac, que és aigua de la mar, i lo que se fa és durant el hivern i la tardor, diguéssim quan hi 
ha i principi de primavera, se renova aquesta aigua del llac dues o tres vegades per setmana, i quan 
comença a haver les altes temperatures, per un tema de que lo que veiem allà són algues que creixen, i 
clar com que l’aigua està estancada, puja la temperatura més ràpid que la mar evidentment, que és mar 
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oberta. Lo que se fa és renovar-la de manera diària, i ara és aquest moment de transició que els que fan 
aquesta neteja, ara estan veient que les temperatures s’estan elevant de manera més ràpida i. Sí el 
temps perdona no has posat el temps. Estan, com que hi ha unes temperatures més elevades constants, 
idò ara estam veient que segurament ja s’haurà de començar a renovar l’aigua del llac diàriament, i per 
tant aquestes algues també se reduiran perquè no li donarà temps a proliferar-se. I això és lo que 
nosaltres seguirem fent. No entenem, i amb els recursos que tenim, de poder fer una inversió més gran 
amb aquests temes que jo comento.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Bien bueno, yo le responderé lo que corresponde al Área de Infraestructuras, que en concreto el tema 
de la barandilla es un tema, es verdad que nos preocupa, ya hemos puesto la semana pasada en 
conocimiento del servicio de vialidad, que se ponga en marcha para la restauración de dicha barandilla, 
con carácter de prioritario. Le daré cuando tenga la fecha prevista en las actuaciones, le avisaré. En 
cuanto al mobiliario urbano, se han hecho ya algunas actuaciones, como son la retirada, quitar los 
grafitos y limpiarlos y mejorar el mobiliario. Quedan pendientes algunas actuaciones que se realizarán 
estas semanas, de mejora de mobiliario urbano. En el Parc de la Mar hacemos mantenimiento diario, lo 
hacen las brigadas municipales. Tenemos un problema de in civismo y de vandalismo, ya que se roban 
los aspersores de riego, y bueno distintos tipos de vandalismo, también en juegos infantiles, etcétera. 
Hemos pedido refuerzos a la Policía para evitar estos actos, pero aún así se sigue reforzando el 
mantenimiento de lo que son las partes ajardinadas del Parc de la Mar. El tema sí un tema urgente que 
es el tema de la barandilla, ya lo tenemos en marcha, le daré la fecha cuando empecemos a ejecutar 
esta actuación. Gracias.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Bueno, decir que no podemos estar más de acuerdo con la moción del grupo de Ciudadanos, de hecho 
nosotros llevamos una muy similar en enero de este año, pero no sé si tendrá más suerte, a nosotros 
nos votaron en contra. La verdad es que hemos insistido una y otra vez, que el estado de las murallas es 
totalmente lamentable, ya sea por las pintadas, las hierbas. No sé si al final han llegado a un acuerdo 
con el Consell Insular, porque además es algo que insistimos desde hace vamos ya desde octubre del 
2015 tuvimos la primera moción en temas también de pintadas, y que se había llegado a un acuerdo con 
el Consell. No hemos llegado a ver un poco las consecuencias de todo eso. Creo que es un tema 
importante porque además es que la muralla al igual que el Parque del Mar, yo creo que es una de las 
joyas de la corona de esta ciudad. Creo que es uno de los sitios donde todos los ciudadanos nos 
sentimos orgullosos. Es un sitio de los más visitados por los turistas. Y yo creo que hay que hacer un 
esfuerzo ya sea con la colaboración del Consell Insular, con los técnicos de Patrimonio, con quien haga 
falta, pero yo creo que hay que darle un impulso, porque la verdad es que la situación se degrada día a 
día. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies. Jo crec que li agraeixo les explicacions que ens ha donat, respecte a com funciona el tema 
de la neteja en el Parc de la Mar, però hi ha una qüestió que és evident, i és que si duim jo he cercat 
aquests diaris des de fa 4 anys, però si duim 4 anys així i el tema no se soluciona, i cada any és lo mateix i 
sempre estam igual i amb la brutor sempre igual, i les mesures que se prenen aquestes no són noves, la 
barca fa molts d’anys que dona voltes per dins del Parc de la Mar i brutor n’hi ha i al Hort del Rei també, 
l’estanc de l’Hort del Rei tampoc no brilla per la seva neteja. Clar, si això és així, jo que vol que li digui? 
No és suficient. Vull dir, crec que si la brutor continua perseverant en el Parc de la Mar, i amb les 
mesures que se fan amb la neteja diària, amb la neteja del llac amb la barca, no arreglem res, pues 
hauran d’incrementar les mesures. Jo, per això nosaltres fèiem aquesta proposició de que es dugués a 
terme, que s’incrementessin les mesures, que es fes un pla d’actuació, per incrementar això, i perquè el 
Parc de la Mar estigui net de veres, i no tinguem que estar cada any llegint aquest tipus de noticies en el 
diari, ni patint els que anem a passejar a vegades en el Parc de la Mar, els inconvenients de les olors, de 
les brutors i tot això. Per tant nosaltres evidentment votarem a favor de la nostra proposició, i els 
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agrairíem que encara que ara votin en contra, perquè dedueixo que ens votaran en contra. Encara que 
ens votin en contra, es prenguin la molèstia d’estudiar, fer qualque cosa per millorar aquesta situació. 
Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, jo com ja he comentat abans, s’estan mirant aquests dies de passar a la fase estiu diguéssim, de la 
renovació del llac. Però hem de pensar que l’aigua del llac és aigua de la mar, se va dissenyar així, posar 
aigua que no sigui de la mar ara seria complicat, i a demés requeriria un altre manteniment amb una 
inversió molt més forta, a nivell de mantenir l’aigua, de clorar-la, etcètera, altres coses, i a nivell sanitari. 
I l’aigua de la mar té vida, i té algues i té bactèries i és el llac que tenim. Però jo me comprometo en això, 
que de fet des de que vareu presentar la proposta, ho vaig xerrar amb els tècnics d’Emaya, perquè 
miressin a veure amem si ja s’havia de començar a renovar diàriament aquesta aigua.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 3 vots a favor (2 PP i 1 
C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda: 
 
a. Instar a la Comisión de Patrimonio del Consell de Mallorca al objeto de que autorice, a la 
mayor brevedad posible, la realización de los trabajos urgentes necesarios para retirar la 
vegetación de las muralla. 
 
b. Instar a la regiduría de infraestructuras y EMAYA, a elaborar un plan, y ejecutarlo, para la 
limpieza de las murallas, retirada de hierba, y el mantenimiento adecuado del Parc de la Mar, y 
su estanque, con la reparación de los elementos del mobiliario urbano dañado". 
 
Es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 vots a favor 
(PP i C's) 
 
34. Grup PP relativa a la gerent del Patronat Municipal d'Escoletes 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Muchas gracias. Asistimos atónitos a lo que entendemos un uso abusivo de la libertad que tiene un 
Equipo de Gobierno, en cuanto al nombramiento de los altos cargos. No contentos con ya suponer con 
respecto a la anterior legislatura, un sobre coste de 600.000 euros en este concepto, lo que supone un 
70% más de altos cargos, con respecto a la anterior legislatura, pues ahora nombran un nuevo alto 
cargo. En concreto el Gerente del Patronato Municipal de Escoletas. Y en este caso es doblemente 
grave, y es doblemente grave porque por un lado ya existe una Directora General de Educación, que 
perfectamente por las características de las competencias y por la magnitud del área, podría asumir las 
funciones de Gerente del Patronato. Y por otra parte también es grave, puesto que el área básicamente 
gestiona dos servicios, y ambos servicios están externalizados. Por un lado está el contrato de 
mantenimiento de colegios, y por otro la gestión de las escoletas municipales, las cuales en su inmensa 
mayoría están gestionadas de manera indirecta por una empresa privada. Y por tanto las funciones 
mayoritarias serían las del seguimiento de estos contratos, y que eso es realizado por parte de 
funcionarios públicos. Y por tanto, consideramos que es un uso abusivo este nombramiento de esta 
nueva Gerente, que va a suponer un sobre coste al ayuntamiento y por tanto exigimos el cese del actual 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
62

9_
01

_0
3.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
29

/0
6/

20
17

 i 
ho

ra
 1

1:
19

:2
4.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
79

79
58

16
37

D
E

69
06

9
A

pr
ov

at
: S

'a
pr

ov
a 

pe
r 

un
an

im
ita

t



 

- 42 - 

Gerente del Patronato de Escoletas y que sus funciones sean asumidas por la actual Directora General 
de Educación. Muchas gracias.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Bé miri, la seva exposició de motius ja reflecteix clarament la falta d’interès i fins i tot el 
menyspreu que el Partit Popular té per l’àrea d’Educació. L’àrea d’Educació no té només el 
manteniment de les escoles, l’àrea d’Educació està desenvolupant és un pla que consisteix de quatre 
programes: escoles obertes compartim l’educació, orientació i suport al estudi, temps d’educació i 
formació i participació educativa. Dins aquests quatre programes, s’està fent un Reglament d’ús dels 
espais escolars, s’està fent barri educa, dinamització de les comunitats educatives i veïnals, Son Gotleu, 
el Polígon de Llevant, Verge de Lluc. Tenim programes com sons de barri, tenim ressonàncies, tenim 
comissions educatives, etcètera, etcètera. Tenim centres oberts a la comunitat, camins escolars, 
subvencions per la comunitat educativa. Tenim, perquè hem recuperat aquesta legislatura, el programa 
èxit que ara s’ampliarà de 9 centres a 16. I dues aules d’estudi. Tenim el servei d’adults, l’escola 
municipal de música, el programa d’activitats educatives pels centres, mostra de teatre, foto jove, recull 
literari, formació per pares i mares, servei de documentació i préstec, subvencions per activitats 
escolars. A participació educativa tenim el Consell escolar municipal, i participació en tots els consells 
escolars de centre, a 47 centres. Formació, coordinació i dinamització dels grups de representants 
municipals. I participació als consells escolars de les Illes Balears i de Mallorca. Per altre costat tenim 
també, i estam treballant en control i planificació dels solars docents, amb zonificació, amb mapa 
escolar, i també estam aconseguint una bona coordinació amb la Conselleria i amb el IBISEC. Totes 
aquestes funcions les ha de poder complir molt millor la nostra Directora General, i per tant és una 
feinada, i per tant necessitem una persona que es dediqui exclusivament al Patronat, que també tenim 
moltíssimes de funcions. I amb aquesta persona, amb aquesta figura, podrem impulsar moltíssim més 
tots aquests projectes.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Miri jo espero que totes aquestes funcions no les hagin de fer les dues mateixes 
persones, perquè sinó estaran ben arreglats. Jo en el tema del Patronat d’escoletes, primer votarem a 
favor de la proposta del Partit Popular, tal com varem fer a Comissió. I els diria un altre cosa, és a dir, 
quan estam parlant de les escoletes, quan estam parlant de mancança de places, quan estam parlant de 
projecte per poder fer més escoletes, jo crec que ens hauríem de dedicar en aquestes coses ara en 
aquest moment. I en aquest moment destinar tots els nostres esforços en això. I jo crec que hi podríem 
arribar, a que ens fes falta el tenir un gerent per aquests temes en concret. Avui mateix nosaltres 
pensem que hi ha una cosa més important. I lo més important és donar el servei que hi ha una greu, 
pensem nosaltres, mancança respecte en el servei que s’ha de donar d’escoletes. Per tant nosaltres 
votarem a favor de la proposició del Partit Popular. Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias. Sorprende que se haya dado cuenta ahora, después de dos años, que requiere más personal 
para la gestión del servicio. O bien se está prestando mal el servicio hasta ahora, lo cual dice poco de 
usted y de su equipo, o bien y creo que es lo interesante, no es necesaria la figura que pretenden 
nombrar. A mí me gustaría que me aclarara una cosa ¿Por qué en la actualidad firma el Gerente del IME 
todas las resoluciones del Patronato de Escoletas? ¿Por qué no las firma la Directora General? ¿Es 
posible que sea porque no tiene la capacitación como para firmarlas? Entonces no lo entiendo. No tiene 
la capacitación para firmar resoluciones del Patronato de Escoletas, pero sí los tiene para ejercer como 
Directora General. Me gustaría que me lo aclarara. En política todo es elegir, es verdad, ya nos gustaría a 
los políticos disponer de todo el crédito necesario para aplicar políticas públicas. Pero como hay que 
elegir les digo lo que ustedes han elegido, ustedes han elegido gastarse 50.000 euros más, obviamente 
todo el tema de Seguridad Social, con lo cual aumenta más, en vez de y les digo el coste de 50.000 
euros, y lo que ustedes podrían hacer en el Ayuntamiento de Palma. Y les digo, concediendo estas 
ayudas al máximo, eh. Podría usted en vez de contactar una Gerente, pues podría usted conceder 384 
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ayudas a la alimentación. O 330 ayudas para calzado y ropa. O que 13 personas se les pague el máximo 
que permite el ayuntamiento conceder, para concesiones de ayudas para alquiler o hipoteca. O bien que 
se le concedan 62 ayudas de 800 euros para pagar recibos de agua y luz. O bien 333 ayudas de comedor 
social escolar. O bien 250 ayudas de escoleta. O bien 333 ayudas para adquisición de material escolar. 
Efectivamente ustedes han decidido colocar a un amigo, en este caso Gerente, y no conceder esta 
tipología de ayudas. Las administraciones públicas tienen que ayudar en base a tres criterios, eficacia, 
eficiencia y economía, y ustedes no cumplen ninguna de las tres. No cumplen el criterio de eficacia, 
porque obviamente después de dos años, todavía no han sido capaces de sacar a licitación el contrato 
de escoletas y por tanto ya estamos en prórrogas extraordinarias ilegales. No aplican criterios de 
eficiencia, porque obviamente con más recursos, consiguen peores resultados. Y obviamente no aplican 
el criterio de economía, porque ustedes gastan aquello en lo que no se debe gastar. Por tanto 
repetimos, no es un cargo necesario, y por tanto mejor destine este dinero para atención directa a los 
ciudadanos que es lo que realmente necesitan. Muchas gracias.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé, sí, precisament estam xerrant d’això mateix, estam xerrant de que fa falta molt de personal a 
tot l’ajuntament en general. Aquí tothom està fent moltíssima feina, aquí ha vingut una representant 
dels treballadors d’aquesta casa, demanant la dignificació de la seva feina i jo estic totalment d’acord. 
Nosaltres tenim tant al IME com a Educació, puc parlar pel meu cas, tenim un equip fabulós de personal 
que està fent una gran feina, però no dona abast, perquè vostès ja se varen dedicar a desmantellar les 
àrees que no els interessaven. Nosaltres, vostè ho diu, nosaltres dediquem els doblers a unes coses, i 
vostès les dediquen a unes altres coses. Efectivament, li recordaré com ja va dir la meva companya a la 
Comissió, que vostès se va gastar deu vegades més de lo que és el sou d’aquesta senyora, per exemple a 
desmantellar un carril bici, o també li vull recordar totes les subvencions que es podrien fer amb lo que 
estam gastant en el Palma Arena. Però nosaltres lo que fem és gastar els doblers en impulsar projectes 
per la ciutadania, al contrari de vostès. Gràcies.” 

 
Es dictamina desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)i 3 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a proceder a la 
destitución de la actual gerente del Patronato de Escoletas Municipal y que sus funciones sean 
asumidas por la Directora General de Educación." 
 
 
Es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 vots a favor 
(PP i C's) 
 
40. Grup PP relativa a codi de Bon Govern 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias. 28 de febrero de 2013 se aprobó por unanimidad de todos los partidos políticos, en el Pleno 
municipal, el Código de Buen Gobierno. Este texto dispone entre otras, la obligación de publicar 
periódicamente los contratos menores, así como la incorporación de tres proyectos que no de tres 
ofertas económicas, por parte de empresas.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
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“Perdoni Sr. Sánchez, si no li sap greu per favor demanaria a la gent del públic una micona de silenci 
mentre marxen. Moltes gràcies. Endavant Sr. Sánchez.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sra. Presidenta. Como comentaba, el texto aprobado dispone entre otras la obligación de 
publicar periódicamente los contratos menores, así como una incorporación de tres proyectos de 
empresas, en los expedientes de contratación menor, y que la valoración de los mismos se realice por 
parte de un funcionario o empleado fijo municipal. A pesar de ello, una vez verificado la documentación 
del expediente de contratación para la elaboración del Plan estratégico y memoria del proyecto Litoral 
Ponent, no consta ni el requerimiento de tres proyectos ni el informe de valoración de las ofertas 
presentadas por parte de un funcionario o empleo municipal. Además también establece que la 
publicación de los contratos menores en el Portal de Transparencia, bueno también asumimos que la 
publicación de contratos menores en el Portal de Transparencia en la actualidad no es accesible, y 
además tampoco afecta a los contratos formalizados por entes instrumentales. Lo cual no solo incumple 
el Código de Buen Gobierno aprobado en el año 2013, sino que también contraviene la Ley de 
transparencia, acceso a la información pública y buen gobierno. Por todos estos hechos nosotros 
instamos al Equipo de Gobierno municipal, a que se dé cumplimiento en todas las áreas de Gobierno, y 
entes adscritos, al cumplimiento de buen gobierno, aprobado por unanimidad en el Pleno municipal. 
Solicitamos la reprobación del Sr. Antoni Noguera, segundo Teniente de Alcalde de Modelo de Ciudad, 
Urbanismo y Vivienda Digna, por su incumplimiento manifiesto de las previsiones contenidas en el 
Código de Buen Gobierno, y así mismo solicitamos que se publiquen los contratos menores formalizados 
por el sector público instrumental, y que se modifique el Portal de Transparencia, para una mayor 
accesibilidad a la información en este sentido. Yo no sé si conocen el Portal de Transparencia en cuanto 
a contratos menores y otros asuntos, pero es materialmente imposible que un ciudadano en la 
actualidad, sepa acceder a la relación trimestral de contratos menores, ya que hay que hacer tantos 
clicks, y está tan escondido el asunto que obviamente creo que tiene que estar en un lugar visible, y que 
cualquier ciudadano puede acceder. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, bé, aniré punt per punt. Com a mínim ens sorprèn que ara el Partit Popular ens demani que donem 
compliment d’un Codi ètic que se va aprovar el 2013, com apuntàveu ara. De fet es va aprovar el 2013, 
vull recordar també en el context de la legislatura passada, allà on hi va haver un moment allà on es va 
treure molta informació d’un cas que implicava a la Casa Reial, a en Urdangarin, i també implicava a 
membres del Partit Popular. Va esser en aquell context allà on es va aprovar aquell Codi ètic. Per tant 
aquell Codi ètic es va aprovar gràcies a la protesta i a la indignació social, i gràcies a la reivindicació i a la 
demanda dels partits d’esquerres. Es va aprovar molt a pesar del Partit Popular. Per tant, que ara ens 
demaneu que nosaltres apliquem un codi que vosaltres vos vareu resistir d’una manera ferotge a que 
s’aprovés, i finalment es va poder aprovar, bé és com a mínim sorprenent. Després, a partir del 2013 
quan es va aprovar, jo vull recordar que en aquell moment, crec recordar que hi havia el Partit Popular 
governant, i va governar fins el 2015, fins a juny del 2015. Bé, vareu poder desenvolupar moltes de les 
propostes que se demanen o que se varen aprovar en aquest Codi ètic, cosa que no vareu fer. De fet, ha 
estat en aquest govern, amb aquest Equip de Govern, allà on s’han començat a impulsar moltes de les 
mesures que se demanen en aquest Codi ètic. Per com per exemple varem, hem introduït en el Portal 
de Transparència totes les despeses en viatges, en publicitat, en protocol, cosa que abans no se feia. Per 
un altre costat, tots els regidors des del primer moment publiquem les nostres agendes, tenim agendes 
públiques. El Partit Popular crec que ara mateix, i fa pocs dies o poques setmanes, que se publica 
l’agenda, només de la portaveu, no de la resta de regidors, o com a mínim si ho esteu fent ara ho 
desconec, però ho heu fet ara recentment. També fa dos anys que tots vosaltres sou regidors d’aquest 
Ajuntament, de l’oposició, i no heu publicat cap de les vostres agendes. Per un altre costat també des de 
fa dos anys ja estem impulsant els pressupostos participatius, cosa que s’inclou a dins el Codi ètic, i que 
vosaltres no és que no ho desenvolupéssiu, sinó que cada vegada que es presentava una proposta en 
aquest Ple per impulsar pressupostos participatius, el vostre partit que estaia governant, votava en 
contra, i s’hi oposava. Per tant contradient també el Codi ètic que tenim aprovat des del 2013. Per un 
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altre costat, des d’aquests governs en tema de processos de selecció de contractació, que és un tema 
també seriós i volem esser també escrupolosos amb la màxima transparència i garantint la igualtat 
d’accés en els llocs públics. Des d’aquesta legislatura, des d’aquest govern, és quan es publiquen totes 
les llistes dels borsins d’interins, perquè tots els que han optat, tots els que han participat, puguin sabre 
a quin punt de la llista estan i a quin moment tenen opcions d’optar a una vacant o no, cosa que no es 
feia abans, i són coses relativament senzilles. Per lo que fa a la demanda de demanar el compliment del 
Codi ètic, per part del regidor, d’en Toni Noguera, evidentment en Toni Noguera compleix el Codi ètic, 
com el complim tots els regidors de govern. Cosa que no sé si els regidors del Partit Popular quan 
governen, compleixen, que és evident que no perquè hi ha moltes coses com les que estic apuntant que 
no vareu complir quan governeu i ara sí. Nosaltres hem actuat amb màxima transparència, és més, en el 
cas dels contracte que es posa en dubte per part d’Urbanisme, es va anar més enllà de lo que requereix 
el Codi ètic de la demanda d’aquests tres pressupostos, perquè es va fer públic en el Portal del 
Contractant. Per tant aquí tot l’Equip de Govern compleix i és escrupolós amb el compliment del Codi 
ètic que tenim aprovat des de fa quatre anys. I hi ha algunes qüestions que plantegeu que a mi 
sincerament, me preocupa d’una manera alarmant. El Partit Popular jo crec que ha governat bastants 
anys en aquest ajuntament, i a altres administracions, i que encara no conegui els procediments 
administratius per fer un contracte menor, me preocupa bastant. No me preocupa tant amb el tema 
dels projectes europeus, perquè sé que quan governeu pocs projectes europeus cerqueu per 
finançament de projectes importants, cosa que nosaltres sí estam fent quan governem. Volem cercar 
doblers per tot allà on faci falta. I en relació a la Web de Transparència i de fer públics els contractes 
menors, és una cosa que també ens hem pres en serio des del primer moment de fet, la pàgina Web l’ha 
millorada aquest Equip de Govern, des de la Regidoria de n’Aurora Jhardi, no quan governa el Partit 
Popular que sí que estaia en vigor aquest Codi ètic. Ara mateix és molt més fàcil l’accés i la informació. A 
més a més s’ha fet un sistema molt més intuïtiu i gràfic perquè la gent sigui molt més accessible. Si 
vosaltres no sabeu trobar els contractes menors dins la plana Web, a lo millor hauríeu de fer un petit 
curs de capacitació amb Internet i amb pàgines Web. A lo millor seria interessant que ho féssiu, perquè 
està accessible. I després també vull recordar que el mes d’abril es va aprovar per unanimitat una 
proposta, que vareu fer crec que vosaltres, del Partit Popular, que era demanar un link, un clic directe en 
aquests contractes menors, que s’està tramitant perquè es pugui fer lo abans possible, però els 
contractes menors estan publicats a la nostra Web. I a més a més com que ens ho prenem molt en serio, 
continuem fent feina amb això. De fet hi ha una nova plaça de TAC a Qualitat, perquè creiem que és una 
prioritat i volem dotar de més recursos humans en aquest departament, perquè pugui seguir fent feina, 
com també s’ha obert el servei de Whatsapp perdó perquè qualsevol ciutadà pugui fer qualsevol 
reclamació o qualsevol problemàtica, i la pugui enviar directament amb les noves formules de 
comunicació, o també hem obert una nova oficina d’atenció en el ciutadà a Son Moix, cosa que quan 
governava el Partit Popular en va tancar un parell. Per tant nosaltres no votarem a favor d’aquesta 
proposta, votarem en contra, però no perquè no ens creguem el Codi ètic i la transparència d’una 
manera escrupolosa, i l’executem, sinó per la hipocresia que ens pareix que el Partit Popular la proposi 
en aquestes alçades de la pel·lícula. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno nosotros respecto al punto número 1 y al punto número 3, votaremos a 
favor pero me voy a centrar en el punto número 2 de reprobar al Sr. Noguera por el incumplimiento del 
Código de Buen Gobierno. Bueno, efectivamente existe este Código de Buen Gobierno aquí en el 
Ayuntamiento de Palma, en el que en uno de los puntos dice que es necesario en aquellos contratos que 
superen los 6.000 euros, que existan tres ofertas con unos presupuestos, cada oferta presente un 
presupuesto, a la hora de elegir quien va a realizar este contrato menor. Bueno pues en este caso, en el 
caso que nos ocupa, que es el expediente de la contratación de bueno al Sr. Garau, efectivamente 
bueno dentro del paripé que se ha hecho de presentar dos empresas del Sr. Garau, presentarse las dos 
empresas del Sr. Garau, para optar al contrato, más otra que al final renunció desde el primer momento, 
y efectivamente no presentó un presupuesto. Bueno, pues aquí nos queda cojo el tema de que tenemos 
dos presupuestos presentados por el Sr. Garau, y luego un tercero que realmente no lo ha presentado. 
Así es que sí incumple, es cierto que incumple el Código de Buen Gobierno. Pero yo lo que creo que es 
realmente reprobable en este caso, y lo que es realmente grave, es que se haya otorgado este contrato 
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menor al Jefe de campaña de MÉS. Consideramos que no se debe de dar o no se debería de haber dado 
contratos menores al Jefe de campaña de MÉS, al Sr. Garau. Entonces, ¿Qué pasa? Que por muy buen 
trabajo que haya hecho efectivamente, según ha dicho el Sr. Noguera, por muy buen trabajo que hay 
hecho el Sr. Garau a la hora de conseguir unos Fondos Feder, es y sigue siendo estética y éticamente 
reprobable. Desde nuestro punto de vista, no vale que nos diga el Sr. Noguera, que no sabía que esta 
empresa, o una de las dos empresas, eran del Sr. Garau porque es difícil comprender o entender que en 
un contrato que es tan sumamente importante, en el que se juegan 24 millones de euros cuando se 
presentan tres ofertas, no se interese por saber realmente quien está ofertando, o quien va a llevar un 
trabajo. Con lo cual para nosotros es difícil de creerlo. Sí consideramos por lo tanto que es reprobable 
este comportamiento, y además no solo lo decimos nosotros sino que ha habido una Comisión ética del 
Govern de les Illes Balears, que se creó a raíz precisamente de los casos de los contratos, en el que se 
dijo textualmente: una vez conocida la relación de las empresas adjudicatarias, con las empresas 
adjudicatarias, es decir que el que se había adjudicado era el Sr. Garau, que era el jefe de campaña, ello 
ha comprometido seriamente la imagen de objetividad e imparcialidad que debe presidir las 
actuaciones de la administración pública, lo que ha producido una pérdida de credibilidad y de confianza 
ante la ciudadanía, que se ha trasladado al conjunto del Govern. Esto es un dictamen que ha hecho la 
Comisión ética del Govern. Esto mismo es perfectamente extrapolable al caso que nos ocupa. Pero es 
que además, no sé si ustedes se acuerdan, que firmaron un Código ético del pacto, que regule un 
gobierno de cambio en Palma.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sra. Conrado, tiene que ir acabando.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, acabo. En este pacto se mencionan una serie de principios, que deben de regir a la hora de 
gobernar, entre ellos está la transparencia, la ejemplaridad y la moralidad. Bueno, nosotros 
consideramos que también se ha infringido estos principios, y por lo tanto sigue, es reprobable la actitud 
que ha tenido el Sr. Noguera o el comportamiento, en esta contratación. Hay que ver ahora si la 
Comisión de seguimiento de este pacto ético que habéis hecho los grupos que forman el Equipo de 
Gobierno, si se va a reunir alguna vez y que es lo que va a decir sobre este expediente, este contrato. 
Pero es que además el propio Sr. Noguera, y perdone que me extienda un poquito.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sra. Conrado, pero ahora ya esta extensión se nos pasa un poquito, se nos va un poco de madre.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, sí pero es que el Sr. Noguera dijo en declaraciones que desde departamentos dirigidos por MÉS, se 
ha aprobado contratos estéticamente reprobables, en definitiva, yo creo que el Sr. Noguera tendría que 
estar a favor de su propia reprobación, porque ha admitido que son estéticamente reprobables, estos 
contratos, y.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sra. Conrado, se lo pido por favor, tiene que terminar, y lleva dos minutos de más.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Ya bueno, perdone, perdone, votaremos a favor de la reprobación, siempre y cuando se añada lo que 
he comentado antes.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
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“Gracias Sra. Presidenta. Sra. Truyol, nosotros votamos a favor de este Pacto de Buen Gobierno. Da la 
sensación que ustedes no levantaron la mano para que votáramos a favor, no, votamos a favor igual que 
ustedes, votamos a favor con lo cual no diga que nosotros nos opusimos, y tal, no, dentro de un debate 
se aceptaron transaccionales, y además recuerdo, fue a instancia del PSOE, que se planteó el Código de 
Buen Gobierno, al cual nosotros nos sumamos y votamos a favor. Con lo cual, plano de igualdad entre 
ustedes y nosotros. Que parece que ustedes siempre tienen mayor decencia y mayor legitimidad en las 
políticas que aplican. No, votamos a favor, igual que ustedes, y teniendo una mayoría absoluta, con lo 
cual podríamos haber votado en contra y no, votamos a favor porque creemos en esto. Usted tiene una 
obsesión con el Partido Popular, es que habla más usted del Partido Popular que de su gobierno. Es que 
usted siempre mira atrás, siempre hace comparaciones. Oiga, lo que se haya hecho atrás, oye pues yo 
también lo denuncio y lo condeno. Pero ustedes ¿por qué no reprobaron? ¿Por qué no denunciaron en 
ese momento? Haberlo hecho, es que ustedes gobiernan ahora, y nuestra función como oposición es 
denunciar aquello que no se cumple. Con lo cual, lo hubieran hecho en su momento y no se olviden que 
ustedes llevan dos años gobernando. Usted habla de un contrato que se pone en duda y tal. Yo no he 
hablado de un contrato que se pone en duda, quien lo pone en duda es la Fiscalía. Yo no voy a hacer lo 
que hacen ustedes como partido político, lo cual me parece deleznable, que van condenando a la gente. 
No. Yo creo en la presunción de inocencia de todos y cada uno de los ciudadanos de este país. Hasta que 
no se demuestre lo contrario. Creo en la presunción de inocencia, no he hablado ni de lícitos penales, ni 
de delitos ni absolutamente nada, lo circunscribo únicamente al cumplimiento del Código ético. Y 
obviamente un poco de coherencia. Usted no puede dar lecciones y decir que ataca el incumplimiento 
por parte de según que partidos políticos, el Código de Buen Gobierno, y cuando manifiestamente un 
compañero suyo de gobierno, y de partido, incumplen dos artículos de manera manifiesta. Porque oiga, 
los cumple. Un artículo dice, se deberá incluir un informe emitido por parte de un funcionario o personal 
laboral. No existe ese informe, con lo cual incumplimiento número 1. Y segundo incumplimiento, se 
establece que se deberán establecerse tres proyectos en la contratación menor, para contratos de más 
de 6.000 euros, y no existen tres proyectos. No existen tres proyectos, únicamente existe un proyecto y 
dos presupuestos, con lo cual otro artículo que se incumple. Con lo cual, coherencia, si lo criticaba con 
otros, critíquelo ahora también. Por tanto nosotros obviamente mantenemos nuestra proposición, que 
además es una proposición en positivo, para que aquellos que están en el Equipo de Gobierno y que 
desconocen la existencia de un Código de Buen Gobierno, pues obviamente la apliquen. Y finalmente, 
oigan, no diga usted que el Portal de Transparencia, el cual yo también estoy de acuerdo, y quiero que 
se mejore, planteamos una cuestión para mejora de la accesibilidad, porque obviamente la 
transparencia si no es accesible, pues obviamente poco transparente es. Y yo les puedo asegurar que de 
los, de todo el Equipo de Gobierno que hay, más de la mitad no sabría acceder a los contratos menores. 
Me apuesto con usted lo que sea. Es que es complicadísimo acceder. ¿Sabe usted acceder actualmente 
a la relación? Dígalo, dígalo francamente. ¿Sabe usted acceder a la relación trimestral de contratos 
menores? ¿Sabe acceder? Pues yo tengo mis dudas. Y un ciudadano de base lo tiene muy complicado 
acceder. Es una relación de más de 100 puntos, en la que primeramente tienes que acceder a un punto 
que no sabes ni que tienes que cliclar, y posteriormente hay un título que no aparece relación de 
contratos menores, sino que simplemente pone extractos de lo que dice la normativa de buen gobierno, 
aprobada por el Estado. Con lo cual es muy difícil acceder a esa relación. Yo simplemente pido que el 
Portal de Transparencia, con un solo clic, se pueda acceder. Simplemente pido eso, que es lo que se 
aprobó en su momento, y que actualmente no está. Y va en beneficio de todos los ciudadanos, y votar 
en contra de esto, sinceramente no le entiendo. Y para finalizar, le digo lo que decía su compañero 
Verger sobre la aprobación de este Código de Buen Gobierno en el año 2013. Decía, somos conscientes 
de que esto en absoluto es suficiente, simplemente es un acuerdo de mínimos y dice que tenemos que 
ir mucho más allá de este acuerdo, ya que esto es simplemente un acuerdo de mínimos. Hombre, es un 
acuerdo de mínimos pero lo incumplen. Con lo cual, oye ya si fuéramos acuerdo de máximos el 
incumplimiento sería mayor. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Val, començo pel final. Vol que estiguin els contractes menors a un clic per facilitar-ho, ho torn a dir, el 
mes passat es va aprovar per unanimitat en aquest Ple, que es faria un accés directe i que s’està 
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treballant en aquest. Per tant ho tindrem molt més fàcil, fins i tot les persones que ara mateix no ho 
troben. Pel tema de lo que deis, del incompliment del Codi ètic, que nosaltres diem que no és així. La 
necessitat d’un informe per part d’un funcionari, vull recordar que aquest contracte en concret, es va fer 
per part d’un Patronat. El gerent té les funcions que pot fer aquest informe, per avalar aquest contracte, 
i altres que fan, no només aquest evidentment, sinó és el seu funcionament intern. Vull recordar que els 
organismes autònoms i les empreses públiques tenen també uns protocols de contractació, que estan 
aprovats i que són legals evidentment en tota la legislació, i el Patronat també és un d’ells. I com podeu 
sabre, suposo jo que sabeu, en el Patronat no hi ha cap tècnic funcionari, que pugui fer aquesta feina. El 
personal que hi ha no és tècnic que faci aquestes funcions. Per un altre costat, lo dels tres pressupostos, 
torn a repetir, no només es varen demanar tres pressupostos, sinó que es va anar més enllà que es va 
publicar en el Perfil del Contractant, i així qualsevol empresa es podia presentar. Lo que no se’n va 
presentar cap. Va estar durant una setmana petjat en el Perfil del Contractant. Ens agradaria també 
veure ja que quan governeu vosaltres dieu que doneu compliment a tots aquests acords, veure els 
expedients de tots els contractes menors que vareu fer durant el 2013, i 2014 i 2015, a veure aquests 
tres pressupostos a tots els contractes menors, i tots aquests informes per part de funcionaris, que 
també avalin això. No hem fet aquesta feina de recerca, perquè tenim molta feina, però a lo millor 
vosaltres ens la podeu facilitar. I després per lo que fa de que deis que comparo molt el Partit Popular, 
no és que quan feu propostes que jo sé estant en aquesta, estant asseguda allà, vosaltres mateixos on 
éreu capaços de complir quan governeu, i ara ens les exigiu a nosaltres, pues clar és que és fàcil sortir la 
comparança del Partit Popular a l’oposició, és un Partit Popular diferent a quan governa. I a més a més, 
repeteixo, que ja ho hem comentat, jo puc entendre que el Partit Popular ara estigui nerviós, perquè té 
molts de problemes a damunt i vulgui utilitzar aquest tema per difondre i confondre a la gent, de lo que 
vos està passant a vosaltres mateixos com a Partit Popular. Però i a més a més a part de confondre a la 
gent, crec que també esteu utilitzant una estratègia que no vos està sortint bé com podeu veure, per 
també fraccionar i debilitar aquest govern de tres partits, que és un govern molt sòlid, i que continua 
fent feina per aquesta ciutat. Per tant aquests objectius no s’estan complint a la vostra desgràcia suposo 
i per això esteu molt nerviosos. Perquè vull recordar que el Partit Popular, és l’únic partit que està 
imputat per corrupció, el Partit Popular està imputat, sí, sí, ja pots tremolar, ja veig lo que te preocupa la 
corrupció, que fas befa de la teva, del teu propi partit que està imputat per corrupció. Això ja és bé, no 
sé, t’ho has de fer mirar. Hem de pensar que tenim un president de les Illes Balears a la presó, del Partit 
Popular, i està a la presó, condemnat, i encara li esperen molts d’altres judicis. Per tant jo entenc que 
vosaltres estigueu dolguts i estigueu preocupats, perquè a demés tenim també aquí un regidor, que 
també està essent investigat, i a part de investigat és absent. M’agradaria sabre i a l’Equip de Govern 
ens agradaria sabre on està el teu company investigat, a veure que fa, perquè hauria d’estar aquí 
xerrant d’aquests temes tan importants, que ell també li impliquin, per tant.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sra. Truyol, ha d’anar acabant.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“La vostra preocupació arregleu-les a ca vostra, que nosaltres seguim fent la nostra feina. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Solo quisiera hacer una aclaración para los ciudadanos, que si en el buscador de Palma.es buscan 
contractes, sale una relación y automáticamente pueden encontrar toda la relación de contratos. Es 
muy sencillo, es muy sencillo como para que ustedes no lo estén encontrando. Gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS  per Palma i PODEM PALMA), 2 vots a favor (PP)  i 1 
abstenció (C's) 
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Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a, 
1. Dar cumplimiento en todas las áreas de gobierno y entes adscritos al cumplimiento del 
código de buen gobierno aprobado por unanimidad en el Pleno municipal. 
 
2.Reprobar al Sr. Antoni Noguera, segundo teniente de alcalde, de Modelo de Ciudad, 
Urbanismo y Vivienda Digna, por su incumplimiento manifiesto de las previsiones contenidas 
en el código de buen gobierno. 
 
3. Publicar los contratos menores formalizados por el sector instrumental y modificar el portal 
de transparencia para una mayor accesibilidad a la información en este sentido". 
 
Es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 11 vots a favor 
(PP i C's) 
 
41. Grup PP relativa al Parc de Ses Estacions 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Perdó, si bé acceptem la transaccional, sí que volem deixar de manifest perquè 
consti en acta, la mal estat generalitzat i greu que pateix ara mateix el Parc de Ses Estacions. Hay 
pintadas en los muritos de hormigón, pasarelas de madera totalmente levantadas, bancos en los que no 
te puedes sentar porque están rodeados de vallas, debido al mal estado de los mismos. Zonas con 
acceso vetado, debido al mal estado del pavimento. Hay una caseta de gente sin recursos que está 
viviendo allí, de una manera notablemente insalubre, a los que habría que dar solución, una solución 
digna. El pavimento de la zona de juegos infantiles, está agrietada y levantada, provoca tropiezos, 
incluso caídas en los niños. Por haber había hasta un saloncito en la entrada del parque, donde había 
más posibilidades de sentarse, gracias al avui no toca de Emaya, habían allí más muebles para sentarse 
que no dentro del propio parque. Esperemos que hagan orden con sus prioridades, porque les 
recordamos que hay 500.000 euros en altos cargos, que dispuestos de otra manera quizás podrían 
haber evitado el deterioro grave en el que se encuentra hoy el parque. Gracias.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Gracias. Sí, en cuanto al estado del Parque de las Estaciones, por primera vez en 8 años se está 
invirtiendo en el parque. Las tarimas están levantadas porque se están arreglando. Los bancos están 
vallados porque se están reparando. Ya hemos reparado una pasarela, y hemos invertido dinero que no 
se veía invertido en toda la legislatura pasada en el Parque de las Estaciones, y seguimos trabajando 
para mejorar el mismo. En cuanto a los asentamientos, hemos hablado con Policía y con Bienestar 
Social, para que den solución al problema. Y en cuanto al mantenimiento de limpieza en sí, hemos 
pedido a las áreas responsables, que hacen eventos en el Parque de las Estaciones y en Plaza España, 
que se ocupen de la posterior limpieza así como Emaya, que refuerce la limpieza posterior a cada uno de 
los eventos, que normalmente suelen ser casi todos los fines de semana. A partir de ahí se está, repito, 
invirtiendo más dinero de lo que se ha invertido en 8 años hasta ahora. Gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA), 2 vots a favor (PP) i 1 
abstenció (C's) 
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"1.El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern i a SFM (Serveis Ferroviaris de 
Mallorca) a escometre, segons disponibilitat pressupostària, totes les actuacions de millora 
necessàries al Parc de Ses Estacions." 
 
S'aprova per unanimitat la proposta transaccional 
 
35. SOBRE LA TAULA. Grup PP relativa a venda ambulant 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 6 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i C's) 2 vots a favor (PP) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a regular de manera integral 
todos los aspectos relativos a la venta ambulante, para erradicar los efectos negativos que esta 
pueda ocasionar a los intereses generales de nuestra ciudad". 
 
Retirat a petició del Grup PP 
 
36. Grup PP relativa a la venda ambulant il·legal 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Muchas gracias. Efectivamente en el pasado Pleno, presentamos una propuesta relativa a la venta 
ambulante ilegal, y ya pues en ese Pleno tuvimos ocasión de debatir sobre este asunto. Un asunto pues 
que es un problema para nuestra ciudad. Se hace eco todos los medios de comunicación, pues estamos 
cansados de ver fotografías en los diarios, y estamos cansados de ver pues evidentemente si nos 
paseamos por Palma, pues está prácticamente está esta actividad, campando a sus anchas, de una 
manera pues prácticamente con total impunidad, y sin que se esté haciendo nada por parte del 
ayuntamiento, para poner límite, para poner freno a esta actividad. Hay que decir que estamos 
recibiendo quejas pues de colectivos, entidades, de asociaciones, de vecinos, de personas que se 
dedican al mundo del turismo, pues porque efectivamente ya empieza a ser un problema. Y hoy pues ha 
habido aquí una Asociación, Afedeco, que ha expuesto pues también todos los motivos por los cuales 
ellos consideran pues que se tiene que hacer algo desde las administraciones públicas. Quiero recordar 
que el otro día en el Parlament de les Illes Balears, se le hizo una pregunta a la Sra. Armengol del Partido 
Socialista, y la Sra. Armengol dijo que quien tenía competencias para combatir la venta ambulante ilegal, 
eran los ayuntamientos. Por lo tanto, yo me imagino que el Alcalde de esta Corporación y los Regidores 
de su partido, deben estar en la misma sintonía que la Presidenta de la Comunidad Autónoma, de la Sra. 
Armengol, y estoy convencido que o por lo menos tocaría que fuera así, hicieran algo al respecto, 
porque efectivamente hay medios, hay competencias, y no se está haciendo absolutamente nada. 
Nosotros estuvimos hablando con la Regidora de Policía Sra. Pastor, y llegamos a un principio de 
acuerdo por eso retiramos la propuesta del orden del día, y concretamente nosotros acordamos que 
hubiese el compromiso por parte del ayuntamiento, de mantener la prohibición de la venta ambulante 
ilegal en las Ordenanzas municipales, y a utilizar todos los medios que se encuentren en su alcance, para 
hacer frente a esta actividad ilegal. Fue pues un poco lo que acordamos para que se pudiera aprobar con 
total unanimidad, por parte del Equipo de Gobierno y de la oposición. Pareció que esa unanimidad no 
fue posible, porque ustedes tuvieron algún problema dentro del Equipo de Gobierno, en fin, nosotros 
podemos entender que haya discrepancias. Esperemos que hayan resuelto estas discrepancias, porque 
sería pues muy positivo, sobretodo para los intereses generales de los ciudadanos de Palma, y por eso 
volvemos a traer esta propuesta con pues ese acuerdo que en principio habíamos consensuado y que 
pensamos que es algo totalmente asumible. ¿Por qué nos parece importante que se deje claro ese 
mantener esa prohibición de la venta ambulante ilegal? Pues por la intención por parte de la Regiduría 
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de Función Pública que dirige usted Sra. Jhardi, de eliminar el artículo 80 de la Ordenanza de Ocupación 
de Vía Pública, donde se regula precisamente la prohibición de la venta ambulante ilegal. Por lo tanto, si 
se va a modificar esta Ordenanza de Ocupación de Vía Pública, y se va a eliminar este artículo 80, nos 
vamos a encontrar con un vacío legal, en tanto en cuanto no se regule en otra Ordenanza, y eso no se 
puede producir. No se puede producir porque el Ayuntamiento de Palma estaría abriendo la puerta a la 
venta ambulante ilegal, que de alguna manera ya lo está haciendo, porque no se están aplicando ni se 
están llevando a cabo, ningún medio para frenar esta actividad ilícita que tanto perjudica a los intereses 
generales de comerciantes, de turistas, de vecinos, personas que tienen que pagar sus alquileres, 
personas que tienen que pagar a su personal, personas que tienen que hacer muchos esfuerzos, y que 
no pueden competir con una competencia absolutamente desleal. Una competencia que además en 
muchísimos casos, pues nos encontramos con falsificaciones, con productos que no pasan por ningún 
control sanitario, y que pueden provocar algún tipo de perjuicio para la salud de los consumidores, y eso 
también es algo que se tiene que vigilar. Yo creo que este es un compromiso que el Ayuntamiento de 
Palma debe adquirir, y que se debe dejar claro negro sobre blanco, para que todo el mundo tenga claro 
que ustedes están en contra de esta actuación, pero también es importante que se pongan los medios, y 
que ustedes actúen, actúen de una vez, porque sino evidentemente la situación cada vez va a ser más 
insostenible. Hay que pensar que esto lo que provoca es un efecto llamada, porque claro, estas 
personas, estas personas que se dedican a este tipo de venta ilegal y no me estoy refiriendo a las 
personas que directamente a lo mejor venden el producto, que son personas que necesitan trabajar, lo 
sabemos, detrás de ello hay un problema social, hoy se ha comentado aquí. Pero sí que es verdad que 
aquí hay un efecto llamada porque se puede llamar la atención pues de mafias o de organizaciones, que 
pueden decir oye es que en Palma esto es un cachondeo, aquí vamos, hacemos el agosto. Oiga pues no, 
un poquito de seriedad y que vean que efectivamente aquí pues hay una contundencia y que se está 
actuando de una manera clara. Por eso les instamos a que nos aprueben esta proposición. Gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies. Bueno no, decir que se dejó encima de la mesa porque estábamos a la espera del 
informe de la Comisión, bueno de la Comisión Técnica de la venta ambulante. Por lo tanto se dijo que se 
trataría una vez recibido el informe. Nosotros lo que hicimos, una vez que recibimos el informe es 
pasarlo a todos los Portavoces, para que vieran cuales son un  poco las conclusiones del informe, cual es 
la situación de manera objetiva, estudiada por parte de los técnicos, cual es la situación a día de hoy, en 
cuanto a las personas que ejercen esta actividad de venta ambulante ilegal. Y un poco cual es la 
planificación del Equipo de Gobierno, que tiene que hacer en cuanto a medidas para aplicar para en este 
caso sobretodo en atención a aspectos de Servicios Sociales, de Educación, de Trabajo, para poder dar a 
esta gente una alternativa diferente a la venta ambulante ilegal, y yo creo que en el informe, bueno en 
este caso es un primer borrador de informe, un primer borrador de conclusiones. Creo que queda 
bastante claro que el Ayuntamiento tiene que poder regular esta situación, lo dicen los técnicos, pero 
que esto tiene que ir acompañado de un Plan, de un Plan conjunto entre muchas áreas, para dar una 
salida digna a estas personas y poderlas sobretodo introducir en el mercado laboral y la sociedad civil. El 
no haber llegado a acuerdo en la Comisión, y haber dejado el informe, o sea en este caso la propuesta, 
encima de la mesa, pues suponía eso, suponía tener más información, más datos, y no por nada que el 
Equipo de Gobierno no quisiera estudiar la situación y plantearse, porque sí este Equipo de Gobierno 
hace un año que constituyó la Comisión de venta ambulante, cosa que el anterior Equipo de Gobierno 
nunca lo hizo, nunca estudió la problemática ni tampoco la trabajó. Tampoco fue brillante que es lo que 
nos piden a nosotros, la persecución de la venta ambulante. Hemos demostrado con datos desde el año 
pasado hasta ahora, que hemos sido mucho más eficientes trabajando a través de seguridad ciudadana, 
que lo hizo el Partido Popular en la anterior legislatura. Y por lo tanto yo creo que el Partido Popular 
lecciones a este Equipo de Gobierno, de cómo tratar a las personas, de cómo pensar en ellos, de cómo 
darles una salida digna a su situación, y como aplicar y trabajar dentro de la Policía en Seguridad 
Ciudadana, creo que no pueden darnos ninguna. Eso para empezar. Por lo tanto nosotros como Equipo 
de Gobierno lo que hemos planteado es una transaccional, a la propuesta que presenta el Partido 
Popular, en la que sobretodo se hace incidencia a que el trabajo que están haciendo las áreas, en este 
caso de Igualdad y Juventud con Caritas, pero también yo quiero remarcar el trabajo que se viene 
haciendo desde las áreas de Sanidad, desde las áreas de Comercio, en este caso de Trabajo y Educación 
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también, para poder dar alternativas a estas personas en la situación en que se encuentran de 
vulnerabilidad, tanto en todo caso social pero también administrativa, porque estamos hablando de 
personas que son en este caso insolventes. Que por muchas sanciones y muchas multas que ustedes 
quieren que les pongamos, no tienen ninguna consecuencia, porque van a saco roto, evidentemente. La 
acción de este Gobierno no es represora, es una acción sobretodo de intentar canalizar la fuerza que 
tienen estas Regidurías para que la gente viva de una manera más digna. Sí claro que sí defendiendo los 
derechos y los intereses de todos los ciudadanos, ya sean comerciantes como vendedores ambulantes, 
como en este caso cualquier otra persona que esté viviendo en la ciudad de Palma. Por lo tanto yo creo 
que aquí el Partido Popular lo único que está haciendo es un trabajo de demagogia, de cómo siempre la 
alarma social, como siempre de poner en entredicho el trabajo y la labor policial, que a mí me consta, 
me consta que la Policía local, aplica la Ley y la normativa que tiene, al pie de la letra. Por la parte 
política, no se le da ninguna instrucción de perseguir a nadie directamente, de no perseguir y mirar 
hacía otro lado, para que no se pongan sanciones ni afines ni a colegas, ni a empresarios, con los que 
nos vamos a comer, porque yo no me voy a comer con ningún empresario. Y tampoco se les dice que no 
se denuncie en este caso a un vendedor ambulante porque está vendiendo productos falsificados. Yo 
creo que en este caso la Policía tiene potestad, es el profesional, y sabe como aplicar la normativa de la 
que dispone. No hay directrices políticas. En Seguridad Ciudadana hay política de mejora, respecto a los 
Policías y a los Bomberos. Lo que no hay es directrices políticas de cómo aplicar la Ley y a quien 
aplicársela y a quien no. Cosa que sí presuntamente se hizo durante la anterior legislatura, por parte del 
Partido Popular. Por lo tanto yo creo que entrar en este debate y poner, y generar una alarma social y 
generar un enfrentamiento entre parte de la sociedad, y parte del colectivo en este caso más 
desfavorecido, como son los vendedores ambulantes, y también poner o querer poner en entredicho 
este Equipo de Gobierno, lo único que hace es reafirmar las políticas del Partido Popular, reafirmar la 
ética del Partido Popular, y reafirmar que el Partido Popular, lo único que hace en este ayuntamiento es 
no aportar nada bueno. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Miri jo, me tenen vostès sorprès. Els diré perquè me tenen sorprès. És a dir, vostè 
en el final ens ha parlat aquí d’un problema, ens ha volgut parlar d’un problema social, que hi és. És un 
problema que existeix, un problema que el veiem tots, però hi ha un altre problema, és que vostès 
s’hauran de pronunciar si tot això de dir que estan a favor del petit comerç i de proximitat, si estan 
vetllant precisament pels interessos generals, també vetllen pels interessos dels comerciants. Si també 
vetllen pels interessos dels consumidors. Si també vetllen pel compliment dels temes sanitaris, amb els 
productes que s’estan venent enmig del carrer. Si tot això vostès ho vetllen, també ho hauran de 
demostrar. Lo que no poden fer vostès és treure-ho de l’Ordenança, punt número 1. I punt número 2, jo 
no li dic que vostè li digui en el policia que no hi vagi, lo que està clar és que cada dia en tenim més, i 
vostè no me pot negar aquesta realitat. I vostè tampoc pot negar que està creant un efecte cridada. I 
aquest efecte cridada, no tan sols es produeix perquè ho diguin uns o els altres, és que qualsevol que 
vagi a passejar per dins Palma, i sobretot que vagi a la Platja de Palma, i es faci una volta. I vostè li ha 
feta i ho ha de veure, cada dia n’hi ha més. Per tant, això deu tenir qualque conseqüència. És a dir, aquí 
hi ha una acció reacció, o una inacció i una reacció. És a dir que cridem i venen aquí i posem la manta al 
mig del carrer. Per tant jo lo que li dic és una cosa, nosaltres estam per donar sortida a les persones que 
tinguin necessitat en aquesta ciutat, i de fet parlarem després de les coses que podem oferir en els 
nostres ciutadans. També sabem que hi ha una situació greu de moltes persones, que han arribat aquí 
d’una manera de la manera que han pogut, corrent des dels seus països per problemes, i han arribat 
aquí i lo que han trobat ha estat fer això. Però nosaltres lo que no hem de fer és tenir la maneta oberta 
per veure amem si anem aguantant aquesta situació, perquè aquesta situació no ens dur enlloc. I a 
demés perjudica en els ciutadans que estan aquí. I a ells tampoc els beneficia, perquè hi fem voltes, hi 
fem voltes. Aquí just hi ha uns beneficiaris d’això, i són els que van en contra totalment de la Llei. I jo lo 
que no crec és que per acció o per omissió, vostès deixin passar aquest tema. Aquest tema s’ha de 
mantenir, aquest tema s’ha de seguir, aquest tema no se pot permetre a dins la nostra societat. Perquè 
no donem benefici en aquestes persones, encara que ho volem donar a entendre. I no és així, i vostès 
just ho volen veure des d’un costat, i des del costat dels Serveis Socials, i nosaltres li diem, ho miri dels 
dos, ho miri dels dos, ho miri des del ciutadà que dona feina, ho miri des del ciutadà que paga els seus 
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imposts, i ho miri des del tema sanitari, perquè també venem segons quins productes, que creen 
vertader perill a la gent que vagi a consumir i a comprar aquelles coses. Gràcies.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, muchísimas gracias Sra. Jhardi. Sra. Pastor, sabemos que la Sra. Jhardi quitará el artículo 80 y quitará 
esta prohibición en la Ordenanza. ¿Usted se puede comprometer a que se mantendrá la prohibición de 
la venta ilegal en las Ordenanzas municipales? ¿Sí o no? ¿Sí o no? Es decir, la venta ilegal, yo no estoy 
hablando de la venta ambulante, estoy hablando de la venta ilegal, ésta. ¿Quedará prohibida y estará 
taxativamente regulado en las Ordenanzas municipales? ¿Sí o no? Usted me habla de una Comisión, me 
parece estupendo, me parece bien que haya pues una Comisión, que esté trabajando, que se esté 
dando solución, que se esté dando alternativas. Pero sí es verdad que usted en la transacción que nos ha 
pasado, en el primer punto usted habla de que s’ha d’aprofundir al feina de la Comissió política tècnica, 
segons els objectius plantejats en el marc de l’acció social integral, dirigit a les persones que es dediquen 
a la venda ambulant. Per part de donar suport a la recerca d’alternatives socioeconòmiques i nous 
projectes de vida alternatius a aquesta activitat. ¿Por qué? Por qué a los que se dedican dignamente a 
una venta ambulante legal, legal, por qué se tiene que dar alternativa a los que es una, a quien hay que 
dar alternativa es a los que se dedican a la venta ilegal, pero no una venta ambulante regulada, no, 
evidentemente, por lo tanto nosotros en esta transacción echamos de menos esa palabra, venta 
ambulante ilegal, que es el problema. Es ahí donde tenemos el problema los ciudadanos de Palma. No 
en aquellos que se ganan el pan haciendo o ejerciendo la venta ambulante legal y regulada, y que tienen 
que pagar sus puestos o que tienen que seguir pues las Ordenanzas municipales en aquellos municipios 
en los cuales vayan. Evidentemente. Y luego en el punto 2 me dice, mantener la regulación de la venta 
ambulante en el marco de las Ordenanzas municipales. Perfecto, pero perfecto pero y la ilegal qué pasa. 
La venta ambulante ilegal qué pasa. O sea, la venta ambulante ilegal ¿estará prohibida o no estará 
prohibida? Porque que usted me diga mantener la regulación de la venta ambulante. Fenomenal. Pero 
qué pasa con la ilegal. Qué pasará con la ilegal. Porque es que la Sra. Jhardi se carga el artículo 80 de la 
Ordenanza de ocupación de vía pública. Luego mi pregunta es, ¿Qué pasa con la venta ambulante ilegal? 
Yo creo que es un buen momento, por el cual el Equipo de Gobierno pues tiene que dejar bien clara esta 
postura, porque sino estamos ante un vacío legal, y ante una indefensión tremenda por parte de las 
asociaciones que hoy han venido aquí a manifestarse, y que están haciendo campañas pues 
prácticamente a diario, en las redes sociales, porque se están viendo ahogados sus negocios, por estas 
actuaciones, por esta actividad económica ilegal. Y por lo tanto, insisto, creo que es importante que se 
dé una respuesta en este sentido. Usted dice que al Partido Popular le encanta sancionar a la pobre 
persona que a lo mejor no le queda más remedio, pues que vender este tipo de productos para ganarse 
el pan. Pues a lo mejor se podría buscar otra fórmula, y sancionar a los compradores. O hacer campañas 
informativas. O hacer otras formulas para no atacar al más débil. Yo estoy de acuerdo, pero oiga 
busquen soluciones, pero ustedes con esto lo que están haciendo es desviar el tema, es desviar el tema. 
Ustedes no quieren abordar el verdadero problema ¿sabe por qué Sra. Pastor? Porque ustedes no están 
de acuerdo en este tema. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí bueno Sr. Rubio, primero voy a contestar a Ciudadanos, porque pero bueno me he quedado 
descolocada un poco con la falta de ubicación que tiene usted en este Pleno. Estamos hablando de 
venta ambulante ilegal, sino no tendríamos esta discusión aquí en el Pleno. Creo que queda bastante 
claro. Apostillar según que temas es como redundar sobre la redundancia, entonces queda como un 
poco extraño pero bueno, le contesto al Señor de Ciudadanos en este caso. Bueno yo decir que, que 
aquí en este Equipo de Gobierno, nos preocupamos de todos los ciudadanos de Palma, no solo de uno, 
se lo hemos dicho, de todos, desde el comerciante, del empresario, del en este caso del autónomo, del 
empleado, de todos, de todos, no de unos sí y otros no, pues claro que sí, y preservamos los derechos 
de todo, de todo el mundo, y que pueda ejercer sus actividades legales de manera libre y garantizada, 
solo faltaba, nosotros somos un gobierno de legalidad absoluta, lo que pasa que sí evidentemente 
tenemos un punto de vista diferente que ustedes, sino seríamos lo mismo y no lo somos. No lo sacamos 
la propuesta lo que dice es la transaccional por parte del Equipo de Gobierno es tenerlo regulado en las 
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Ordenanzas municipales, claro que sí. Estamos diciendo que lo vamos a mantener dentro de las 
Ordenanzas municipales. Ahora mismo tenemos este Equipo de Gobierno en marcha, la modificación de 
varias Ordenanzas municipales, y lo que estamos tratando es de ver donde mejor encaja la regulación de 
la venta ambulante ilegal, evidentemente. Decir que en este caso el efecto llamada lo están haciendo 
ustedes, ustedes cuando ponen esta alarma social que no existe, en los medios de comunicación. Y lo 
que hacen es hacer trascender una situación que no es veraz, a los medios de comunicación, que llega a 
todos los sitios y que parece que aquí se permite todo y que hay barra libre de todo. Entonces cuando 
nos ponemos con el tema de decir que Playa de Palma es un desastre, porque vienen los turistas y 
hacen lo que les da la gana, y la Policía no actúa, cuando se dice que el centro de Palma es un desastre 
porque están los vendedores ambulantes ilegales, y que la Policía no hace nada, y que les dejamos hacer 
lo que nos da la gana. Están haciendo demagogia, están utilizando perversamente la situación. Y los que 
están provocando el efecto llamada son ustedes con sus comentarios, y no se dan cuenta pero bueno 
nada que vamos a hacer, es la nueva política, bienvenidos al Pleno del Ayuntamiento de Palma. Bueno, 
en cuanto a Ciudadanos, primero decir en cuanto al Partido Popular primero decir, Sr. Rubio, me 
sorprende muchísimo, porque somos compañeros de facultad, me sorprende muchísimo que no 
conozca la normativa en relación a la venta ambulante ilegal. La venta ambulante ilegal, está recogida 
en el artículo 274.3 del Código Penal, en el artículo 37.7.3º de la Ley 4/15 de Seguridad Ciudadana. ¿Por 
qué se caiga de una Ordenanza municipal va a dejar de existir la prohibición por parte del Código Penal? 
¿De qué está usted hablando? Es que no sé, es que creo que en este caso se pasan, pero se pasan 
mucho, pero el problema es que luego hay gente que les escucha, y que se los creen. Eso es la rabia que 
me da a mí. Porque estamos diciendo que la venta ambulante ilegal, el Ayuntamiento de Palma no tiene 
competencias para regularlas, porque son competencias estatales. Artículo 274.3 del Código Penal, Ley 
de Seguridad Ciudadana 4/15, artículo 37.7.3º. Eso es competencia del Estado. Nosotros lo que estamos 
pidiendo, mira, aunque cayera la regulación en la venta ambulante, el artículo 80 de ocupación de la vía 
pública, la Policía local de Palma, tiene la obligación por Código Penal, de perseguir la venta ambulante 
ilegal, y de denunciarla. ¿Qué me está usted diciendo por favor? ¿Qué es lo que me está usted diciendo? 
Que no conoce como licenciado en Derecho, la normativa estatal en relación a la venta ambulante y 
viene a defenderlo aquí a este Pleno. Es que yo me indigno señores del PP, me indigno por la falta de 
ética y desconocimiento que tiene el grupo municipal del Partido Popular con los temas. Por lo tanto no 
tengo nada más que decir, el compromiso firme del Equipo de Gobierno de dar alternativas sociales a 
estas personas, el compromiso firme del Equipo de Gobierno a mantener la regulación de la venta 
ambulante en las Ordenanzas municipales, y el compromiso de la Regidora de Seguridad Ciudadana, de 
que la Policía local haga su trabajo. Y en último término, darles las gracias porque el año pasado 
demostraron que son unos grandes profesionales. Se intervino contra las mafias, la distribución con 
ayuda en este caso de Vigilancia Aduanera, y Agencia Tributaria, y seguiremos trabajando en esa línea. 
Pero decir que la Policía local no hace su trabajo, me parece una falta de ética y de vergüenza. Muchas 
gracias señores del PP, señores de Ciudadanos. Muchas gracias a todos.” 

 
Es dictamina desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma es compromet a mantenir la prohibició de la venda ambulant 
il·legal a les ordenances municipals, i a utilitzar tots els mitjans que es troben al seu abast per 
fer front a aquesta activitat il·legal". 
 
Es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 12 vots a favor 
(PP i C's) 
 
43. Grup PP relativa a la retirada de les bosses en els  parcs canins 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
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“Muchas gracias. Bueno, como bien dice la moción, pues yo creo que uno de los principales motivos de 
queja de los ciudadanos en los últimos meses, es precisamente la suciedad que hay en las calles y en los 
parques, incluyendo un tema que yo creo que para todos es muy molesto, como es el tema de los 
excrementos de los perros. Para poner solución a este tema, desde hace muchos años se lleva pues 
buscando soluciones posibles, y se hizo una gran inversión por parte de este ayuntamiento, instalando 
papeleras especiales en diferentes puntos de la ciudad, donde se dispensaban estas bolsitas. 
Recientemente los dueños de los perros se han encontrado que sin previo aviso pues la Dirección de 
Emaya, ha retirado estas bolsitas para recoger los excrementos. Y bueno, como digo no saben muy bien 
porque motivo se ha hecho, nadie les ha informado. Nosotros en el Consejo de administración, pues sí 
que tuvimos información de la Regidora que se había decidido no volverlas a poner. Nosotros estamos 
de acuerdo en que tenemos que acabar con las bolsas de plástico que no son biodegradables, porque 
entendemos que además esa es la tendencia a nivel europeo y mundial, de acabar con el plástico. Pero 
creemos que hay otras alternativas que se pueden ofrecer. De hecho ya hay numerosos ayuntamientos, 
que están trabajando con alternativas que son biodegradables, que son no contaminantes, que incluso 
se pueden meter directamente en el contenedor apropósito para que se pueda pues darle un uso 
posterior. Yo creo que hay que buscar una solución entre todos, porque además estamos hablando de 
que las personas que precisamente se quejan, son aquellos que son cumplidores, no son los 
incumplidores los que se están quejando, sino aquellos que tienen esa voluntad de recoger los 
excrementos, que estaban cumpliendo con su obligación, y que al final pues encuentran que se les 
ponen más impedimentos a esa voluntad, pues de cumplir con lo que todos nos gustaría que es que 
todas las personas que tienen perro, recogieran estos excrementos. Entonces, sí que pedimos, pues eso, 
que se pongan bolsas biodegradables, o que se busque una solución alternativa. Como ya digo se han 
presentado en numerosos congresos de medioambiente, hemos visto ayuntamientos que están 
optando por otras alternativas, como las que están hechas con cartón. Y además creemos que hay que 
seguir trabajando porque además esto es un tema que ya tuvimos una reunión con la Regidora en 
Emaya, en soluciones que vayan dirigidas pues a acabar con esta presencia tan desagradable en las 
calles, que yo creo que es algo que ni nos gusta a los que no tenemos perro, ni les gusta a los que tienen 
perro, porque al final genera que los ciudadanos en general, pues estén muy molestos con esta 
situación. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, bé nosaltres votarem en contra d’aquesta proposta, ja ho varem explicar per bé a demés ha vingut 
un veïnat aquí, també ha fet la mateixa reflexió, a les bosses que s’han estat repartint durant molts 
d’anys, fa estona ja no és d’ara, fa molt de temps que està detectat que es fa un mal ús, que hi ha un 
abús per part de certes persones, evidentment no per part de tothom, però per certes persones que lo 
que fan és recollir totes les bosses, com ha explicat el veïnat. Vull dir aquest exemple o altres. Clar 
nosaltres davant aquesta situació i a més a més amb el context de la diferent normativa, a part de 
l’Ordenança de residus, que varem aprovar a principi d’any, totes com tu comentaves, parlen de la 
prevenció de residus, i especialment amb el tema de plàstics i bosses de plàstic, i altres utensilis que són 
efímers. Vull dir que només els utilitzem uns segons, que hem de canviar els materials que estam 
utilitzant. Per tant, tant pel mal ús com per aquesta prevenció de residus, nosaltres varem optar en 
eliminar aquestes bosses que regalàvem de manera generalitzada, més a peu de carrer diguéssim. 
També voldria apuntar, perquè ho tinguessin, que nosaltres estam fent per a nosaltres és prioritari la 
neteja, evidentment, per això es fan inversions importants en nova maquinària, es distribuirà, hi ha 
reforç de peons a neteja, etcètera. Per tant això és una prioritat, però creiem que hem de demanar, com 
s’han demanat altres vegades, hem de demanar una tinença responsable per part dels propietaris que 
van amb cans. Que en el fons són ells els bruts o els nets, els que recullen les caques dels seus cans o no 
les recullen. I per tant nosaltres creiem que aquestes bosses alternatives, que estaies comentant tu 
biodegradables o lo que sigui, les han d’aportar els propietaris d’aquests cans, no les hem d’aportar 
nosaltres com ajuntament de manera gratuïta. I per un altre costat lo que també estam fent, són 
campanyes de conscienciació, es va fer un fulletó, hi ha hagut informadors, controladors ambientals, la 
policia local, que està fent de manera regular campanyes a les zones d’oci caní, a places, a zones allà on 
hi ha gent que va amb cans, una campanya de difusió per un costat bé per controlar que duen chip i que 
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van amb les condicions que han d’anar els animals, però també pel temps de gent que va deixar els 
excrements allà on no els pot deixar, i s’estan posant sancions, per tant s’està fent feina per reduir 
aquest impacte. Però jo crec que lo que hem de fer com ajuntament sobretot, és demanar 
responsabilitat a les persones que tenen els animals, que respectin l’espai públic, i no regalant bosses, 
que a demés no arribaven, perquè es feia un mal ús, no arribaven a les persones que les necessitaven.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, jo en primer lloc és reconèixer el problema, que Palma està bruta amb aquest aspecte. No només 
Palma, és un problema de tota la ciutat, els excrements dels animals. Lo que no els podem fer és llevar 
eines per evitar aquest problema. Podem estar d’acord que hi ha gent que ha fet mal ús d’aquestes 
bosses, però també hem de reconèixer que molta gent feia bon ús d’aquestes bosses, i hem perjudicat 
en aquestes persones. També puc estar d’acord amb la Sra. Regidora amb la Sra. Truyol, en cercar altres 
alternatives. Per adaptar-nos a la normativa europea, estic totalment d’acord. Lo que no me pareix bé és 
esser tan radical, és a dir, sense comunicar res, sense oferir un altre alternativa, llevar aquesta opció. Jo 
crec que s’hagués pogut fer d’una forma més informativa, més paulatina, i donant alternatives en el 
ciutadà. Jo crec que sol·licitaria que es torni dotar d’aquestes bosses, fins que es trobi una alternativa. 
No siguem tan dràstics. Que fem ara amb totes aquesta instal·lació que en el seu temps va costar molts 
de doblers, i que oferia un servei. Ara de repen no serveix per res? Anem a cercar, no siguem tan 
dràstics. Anem a cercar una alternativa, anem a cercar una, la forma de substituir aquestes bosses de 
plàstic, una alternativa per afavorir en els que sí compleixen amb la seva obligació, com vostè ha dit, que 
és el propietari del animal, que té l’obligació de retirar aquestes excrements. Moltes gràcies. Bé perdoni, 
i per això votarem a favor de la proposició del Partit Popular. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, yo es que sinceramente creo que no es la solución. O sea al final, porque haya gente que hace un 
mal uso, no tenemos que castigar a todo el mundo, porque por ese mismo motivo, se quitó el sistema 
de recogida de trastos, porque había gente que no lo usaba bien, y está todo el mundo usándolo mal. Se 
han quitado los contenedores de poda porque hay gente que no lo usa bien, y ahora resulta que la 
gente está utilizando otros contenedores para la poda. Es evidente que hay gente que no hace buen uso 
de los contenedores, y no por eso los vamos a quitar. Yo creo que al final lo que se trata es que Emaya 
ponga facilidades, para la gente que cumple. Porque además de lo que se trata es de seguir educando a 
la gente a que esto se debe retirar, y sobretodo yo creo que poner facilidades a los cumplidores. ¿Qué 
es un gasto? Efectivamente, pero como lo es otros tantos gastos de Emaya, evidentemente Emaya se 
gasta un dineral en quitar pintadas de gente que hace un mal uso del patrimonio municipal, y no por eso 
lo quitamos. Emaya está haciendo un sobreesfuerzo para recoger las basuras que no están donde toca, y 
no por eso dejamos de hacerlo. Emaya está invirtiendo en limpiar solares, donde no debería meterse, y 
lo tiene que hacer porque hay gente que no lo hace. Pero yo creo que precisamente cuando 
encontramos un colectivo que cumple, es a ese colectivo al que tenemos que ayudar y procurar que sea 
grande y sean más los que cumplan, no precisamente castigar a los que cumplan, porque hay alguno 
que no lo hace bien. Es un problema que además se está dando en muchas ciudades, el tema de las 
bolsitas es recurrente en otras ciudades, todas se están planteando como hacerlo, pero yo creo que por 
eso no es un tema que debamos zanjar quitándolas y ya está. Pues démosle una vuelta, veamos como lo 
podemos solucionar, miremos que alternativas se pueden dar, como podemos hacer que la gente no 
coja más de una bolsa. Hay modos de hacer que las papeleras dispensen solo una bolsa, en vez de que 
puedan llevarse todas de golpe por ejemplo, sería una posible solución. Pero igualmente digo, creo que 
se pueden ofrecer alternativas, yo creo que es verdad que es un gasto, pero también creo que hay 
gastos que son mayores, y a lo mejor quizás serían más cuestionables. Yo le invito a darle una vuelta, a 
no cerrarse en banda, y a escuchar a todas estas personas que efectivamente están por la labor de 
seguir haciendo lo que toca, y solamente le piden pues una colaboración por parte de Emaya. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
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“Sí, bé lo primer de tot donar les gràcies per anomenar la feina que fa Emaya en positiu. Crec que és la 
primera vegada que sent al Partit Popular en aquest Ple dir que Emaya està fent un esforç per fer net la 
ciutat, per retirar els bosses que hi ha devora els contenidors. I bé volia expressar la meva alegria i ho 
traslladaré a tot l’equip d’Emaya i a tots els treballadors, de que el Partit Popular ha reconegut bona 
feina per part d’Emaya. I pel tema de la gent que fa el bon ús o que feia el bon ús d’aquestes bosses. 
Evidentment hi ha un col·lectiu de gent que feia un bon ús, però per desgràcia hi havia un altre col·lectiu 
que segurament és més petit però feia un abús tan gran que no arribava, que aquest recurs que 
nosaltres posàvem a disposició dels veïnats, no arribava a la gent que sí que faria una bona pràctica, 
perquè hi havia qualcú que se’n duia totes les bosses de cop. Clar per a nosaltres no és una prioritat 
aquest servei en concret, per això varem avaluar la situació, i varem veure que l’havíem d’eliminar, 
perquè així amb els doblers amb els 67.000 euros per exemple, que va costar l’any passat aquestes 
bosses, se poden destinar a altres recursos de neteja i de manteniment, de fer campanyes de 
conscienciació, etcètera. Tenim sanecans, n’hi ha 461 sanecans, que són aquestes les caixes allà on hi 
havia les bosses diguéssim, a part de que és un contenidor per tirar els excrements. És un ràtio dels més 
importants que té l’Estat, és un per cada mil habitants, bé cada 930 i una mitjana d’altres ciutats 
paraescudes a la nostra és un cada 3.000. Per tant que la gent té a prop un sanecan per tirar els seus 
excrements. Lo que els demanem és que duguin ells la pròpia bossa. Igual com no subvencionem o no 
regalem altres recursos que la gent necessitem de manera quotidiana, no creiem adequat regalar 
aquestes bosses a la gent que té cans, que a demés se n’ha de responsabilitzar ells. I res més.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4 a favor (PP i C's). 
 
Es proposa: 
 
"- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a seguir dispensando bolsas 
o en su caso, solución alternativa a los dueños de los perros para facilitar la recogida de 
excrementos de los mismos. 
 
- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a poner en marcha medidas 
dirigidas a reducir la presencia en las calles y parques de los excrementos de perro." 
 
Es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) i 12 vots a favor 
(PP i C's) 
 
44. Grup PP relativa a la instal·lació d'una zona d'oci caní al Secar de la Real 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, no, només volia fer dues puntualitzacions, que està molt bé fer nous espais d’oci caní, però no hem 
d’oblidar el manteniment i millora dels que tenim. I segon punt seria que no passi com està passant 
actualment, que un espai d’oci caní és simplement un solar tancat i ja està. Esperem que aquest oci caní 
sigui modèlic, tingui la zona d’ombra, zona d’aigua, zona de bancs on els propietaris puguin seure, i 
sistemes que permetin la recollida d’excrements. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Simplement estic d’acord. I de fet per això no se fan més zones d’oci caní per no tenir-ne més que 
siguin de baixa qualitat, i s’està mirant amem com es pot millorar la qualitat de les que hi ha. Però jo 
voldria puntualitzar perquè no hi hagi confusió, lo que aprovem avui és fer un estudi de viabilitat d’una 
zona d’oci caní en aquella zona. Vull dir perquè hi ha altres demandes d’altres zones d’oci caní, i veurem 
quina és la que prioritzem per desenvolupar primer. Val? Perquè no hi hagi una confusió, que no 
aprovem directament que es realitzarà, sinó estudiar-ho.” 
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Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de Govern a la instal·lació, previs el estudis tècnics i 
econòmics pertinents, d’una zona d’oci caní al Secar de la Real, en atenció a la demanda veïnal 
i a la necessitat d’aquest tipus d’instal·lacions a la barriada." 
 
S'aprova per unanimitat 
 
39. Grup C's relativa increment freqüències autobusos determinades franges horàries 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí. Des del punt de vista de Ciutadans, nosaltres ja li hem fer sabre en el regidor, que estam per reforçar 
el transport públic. Pensem que és un dels eixos principals per la mobilitat a dins la nostra ciutat, però 
també pensem que hem de donar certa agilitat en els acords que anem prenent a dins el Ple i a dins les 
Comissions, per tant nosaltres lo que li demanaríem és que aquesta situació que es dona any darrera 
any, com la raó i amb l’exposició de motius que li fèiem a la proposició, que ho tinguin en compte i ho 
posin en marxa, amb el més breu temps possible, perquè en puguem llevar i puguem anar donant 
aquesta qualitat i aquestes freqüències que necessiten els nostres ciutadans, per desplaçar-se degut en 
els temes de feina, i degut en el tema del transport escolar. Que no ens passi després com en el siwei de 
l’any passat, que nosaltres esperàvem amb carinyo i amb ganes, que ens posi la taula de mobilitat, per 
poder parlar d’aquests temes alternatius de transport. Gràcies.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT 
per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"Que con carácter de urgencia se elabore un plan temporal dentro del año laboral que recoja 
las circunstancias expuestas, con el objetivo de: 
 
a) ampliación  en el número de plazas del servicio público de transporte y con ello la mayor 
calidad en los desplazamientos. 
 
b) las frecuencias en él ofertadas, así como la mejora y ampliación de algunas franjas horarias 
que coincidan con centros residenciales importantes y que llegan a lugares turísticos u otros 
donde se producen estas ampliaciones de actividad laboral, así como en otras en las que se 
produzca la coincidencia con otras actividades tales como desplazamientos a centros 
escolares.  
 
Es necesario tener en cuenta todo ello, dado que las ampliaciones de horarios laborales en 
temporada hacen que el inicio de jornadas se adelante y el final de jornadas se prolongue más 
allá de la prestación del servicio que se lleva a cabo actualmente. El servicio público de 
transporte debe adecuarse a las necesidades propias de los usuarios. 
 
Por otra parte, teniendo en cuenta los propios horarios de actividad de nuestros visitantes, no 
coincidentes con nuestros horarios, nos referimos acomidas y a otras actividades, hacen que 
los desplazamientos se produzcan en franjas horarias en que se disminuye la actividad del 
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transporte, provocando grandes acumulaciones en paradas de las líneas más concurridas por 
los turistas, dando una imagen de falta de servicio, al margen de otras molestias, que no es 
deseable para una ciudad que desea mejorar su movilidad y al tiempo poder asumir cantidades 
ingentes de visitantes, como se producirá en fechas próximas". 
 
S'aprova per unanimitat 
 
42. Grup PP relativa paralització obres carril bici c. Indústria 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Noguera. Sr. Ferrer, l’altre dia varem tenir ja a la Comissió, un debat damunt 
aquesta qüestió, que és el carril bici del carrer Indústria. Un carril bici que té una polèmica, com altres 
carrils bici que també ha fet vostè. I un dels punts fonamentals d’aquesta polèmica, està en que vostè 
des del seu departament, ha fet unes obres que ocupen un espai que és privatiu, d’una comunitat de 
propietaris dels edificis al voltant, i aquesta comunitat de propietaris, en reiterades ocasions, ha remès 
escrits a l’ajuntament, dient que no es podien fer aquestes obres, perquè si bé és cert que aquest espai 
és d’ús peatonal, per lo tant sí que hauria pues autorització de que els vianants puguin fer ús d’aquest 
espai privatiu, no és d’ús públic genèric, sinó que és únicament peatonal. Això significa que l’Ajuntament 
de Palma no pot fer lo que vulgui, ni pot fer ni molt manco obres dins un espai que com dèiem i com 
està a les escriptures d’aquesta comunitat de propietaris, es espai privatiu. A més a més, vostè és curiós 
perquè en el carrer Jesús, vostè ha ocupat espai pels vehicles que a demés això va esser una polèmica 
tremenda que està a l’escola, està al Lluís Vives, i hi ha comerços per allà, i fer el carril bici, hi ha sortides 
de cotxes. En definitiva era molt complicat fer això, i no volia fer un altre traçat per la part de darrera, 
per la Plaça de Tub, perquè vostè deia que això era ocupar espai de vianants, i que el PMUS això no li 
deixava fer, que lo que vostè havia de fer era penalitzar els vehicles i no en els vianants, però en el 
carrer Indústria vostè fa això. En el carrer Indústria, vostè també podria, segons les seves teories, ocupar 
espai de vehicles, i no passar per un espai que és espai de vianants. Però és que a més a més aquest 
espai de vianants, és propietat privada Sr. Ferrer, con lo cual ya el colmo de los colmos. No sé perquè 
vostè fa aquestes coses tan rares. Després també dir-li que ahir ens varem desplaçar allà, i varem passar 
també pel carrer Borguny, que es veu que lo que vol fer allà és tremend. Perquè en el carrer Borguny, és 
a dir, allà on és peatonal, vostè posa un carril bici, increïble, però el carrer Borguny, que és per on surten 
170 cotxes més o manco dels garatges dels edificis, vostè vol canviar el sentit, que se’n vagin cap amunt 
tots, i fer peatonal l’espai per on surten tots aquest cotxes. Vamos, increïble. És increïble, perquè el 
pollo que es muntarà allà serà tremend. Un carrer súper petit, un carrer que no tindran espai els cotxes 
per sortir dels garatges perquè vendran d’un sentit i vendran per l’altre. A més a més passarà també per 
allà el carril bici, i ja la tindrem totalment organitzada en el carrer Borguny. A més a més en el carrer 
Borguny vostè se carrega places de pàrking. Clar, ja més problemes i més entrebancs pels residents, 
impossible. I la pregunta que nosaltres li volem fer Sr. Ferrer, la pròxima que serà? Es carregarà els 
pàrkings que hi ha en el carrer Catalunya? Serà aquesta la pròxima? Hi ha uns pàrkings que aparquen en 
bateria, i això pues és un espai important, per persones que fan feina, o persones que, o residents o, és 
un carrer molt transitat, com vostè sap. Que passarà amb el carril bici? Passarà per allà? Es carregarà 
també aquests pàrkings del carrer Catalunya? En definitiva, nosaltres varem dur una iniciativa l’estiu 
passat, damunt el carril bici del carrer Indústria, i aquí se va dir, i hi va haver el compromís de que vostè 
si era necessari, canviaria el traçat, si no hi havia consens, amb els propietaris, i que mai se farien obres, 
i en el final vostè ha incomplert absolutament aquell compromís que es va aprovar en aquesta sala de 
Plens per unanimitat. Vostè en el final ha fet lo que ha volgut, lo que li dona la gana. Vostè quan té 
problemes atura les obres, i quan pareix que la cosa s’oblida, les continua un altre vegada. I en el final fa 
lo que vostè vol. Així de clar i punt. Vostè és regidor de Mobilitat, i vostè fa lo que vol. I nosaltres 
pensem que no és aquest el tema. El tema és que efectivament tenim un PMUS, que efectivament el 
transport de bicicleta és important, s’ha de fomentar i s’han de fer els carrils bici, però escolti, ho faci 
amb consens, ho faci amb acord, i no ho faci imposant el seu model a tota la ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
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“Gràcies Sra. Jhardi, gràcies Sr. Rubio per l’enèsima proposta que ens dur en aquest Ple, per posar en el 
punt de mira la qualsevol controvèrsia, si petita, si grossa, sobre els carrils bici, obviant el seu torn que 
en el seu govern, el govern del PP, no només varen tenir polèmica en els pocs carrils bici que varen fer, 
sinó que tingueren una gran polèmica, justament en un carril bici que varen construir. D’aquí vaig a 
deduir la següent qüestió, és a dir, per no tenir polèmiques no fem carrils bici, i per no tenir polèmiques 
de construir carril bici, simplement ens dediquem a destruir-los, que és bàsicament lo que varen fer 
vostès. Jo li he explicat en diverses ocasions, li vaig explicar a l’anterior ocasió que varen vostès 
presentar una proposta de Ple, com també  a la Comissió que varem fer la setmana passada, que 
nosaltres no hem fet obres a la zona que vostè descriu. Nosaltres única i exclusivament, hem efectuat 
dos rebaixos de voravia, un a la voravia del carrer Indústria cantonada amb Comte de Barcelona, i l’altre 
a la voravia del carrer Borguny, cantonada amb Comte de Barcelona. En aquest indret a demés ja 
existeix un rebaix de voravia, que s’havia fet fa molts d’anys, que a demés se poden veure les típiques 
rajoles per persones invidents. Vull dir simplement hem fet ampliar una miqueta més cap en el cantó el 
que és el rebaix de voravia. Per tant a mi em sembla inexplicable me sembla ja gairebé demencial, que 
estiguem parlant en el Ple de la ciutat, d’aquestes qüestions tan summament concretes. Si a qualsevol 
partit que ha fet carreteres en aquesta illa, hagués de debatre punt per punt, rajola per rajola, pedra per 
pedra, totes les propietats que s’han expropiat per fer carreteres, per fer grans ampliacions 
d’autopistes, per fer la imperial Matas que arribava fins Alcúdia. O demani vostè en els seus companys a 
veure que varen fer per Eivissa, si ens anéssim a mirar pedra per pedra segurament que ens donaria per 
un Ple, ni vint, dos-cents ens donaria. En qualsevol cas jo li he donat sempre la informació acurada i els 
varem donar també per escrit el Decret, que regula aquest nou carril bici, on es veu perfectament allà 
on utilitzem el pas de bicicletes, juntament amb vianants. I allà on fem un carril bici segregat. I sí, en el 
carrer d’Indústria, en la seva continuació cap a carrer Catalunya, se passaran les places que actualment 
estan en bateria, se passaran en cordó. Però m’estranya moltíssim que m’ho demani ara, perquè ja li 
vaig passar fa mesos, quan li varem enviar el Decret d’aquest carril bici que s’explicitava tot ben detallat. 
Per tant no sé a lo millor no ho han entès o tenia problemes de comprensió lectora aquest tipus de 
Decret. El tema del consens, perquè ja tornem un altre vegada amb el tema del consens, jo vaig dir a 
l’anterior si tenia una proposta alternativa, no tenia cap problema en discutir-la, nosaltres sempre 
oferim, expliquem en els veïns, aquesta és la planificació, hi ha proposta alternativa. Sí, no. No n’hi ha 
haguda, no s’ha plantejat. Hem tingut el projecte penjat a la pàgina Web de Mobilitat durant mesos, 
ningú s’ha dignat a dir-nos una proposta alternativa, l’haguéssim estudiada, i estudiar propostes on vol 
dir admetre-les, perquè jo li he repetit també moltíssimes ocasions, i aquesta serà la enèsima, que no 
som jo que dissenyo fil per randa els carrils bici de la ciutat, són els tècnics del Departament de l’Àrea de 
Mobilitat, enginyers superiors titulats que se dediquen a fer aquesta feina. Déu me’n guardo a mi, de 
dedicar-me a traçar línees damunt el mapa de Palma, de on vull jo que vagin els carrils bici, de on 
considero jo que hi ha necessitats de carril bici. Per això tenim els tècnics, i per aquest motiu 
exactament li vaig oferir jo una transaccional a la Comissió, que deia justament això, que siguin els 
tècnics del Departament de Mobilitat, que triïn l’opció més idònia. Vostè la va rebutjar de pla, perquè 
entenc que li agrada més la polèmica, li agrada més anar-se’n amb la Sra. Durán d’excursió els dematins, 
a fer rodes de premsa, que bé, està molt bé però que a mi al cap i a la fi no m’aporten en absolut, i en 
els veïnats de les barriades, on vostès van a fer aquestes exhibicions, gairebé circenses, tampoc no crec 
que els aportin massa. Aquí estam parlant d’una comunitat de veïns, que el que ve és a reclamar uns 
fets que ells consideren que s’està vulnerant. D’acord, nosaltres els passem la informació, i si no hi ha un 
acord pues bé, escolti, pues que segueixin ells el seu camí de reclamació, jo no m’hi oposaré. El que jo 
he repetit insistentment, el que nosaltres el que fem aquí és autoritzar el pas de bicicletes, a una zona 
on s’autoritza el pas de vianants, que és una zona d’ús públic. Senzillament és això, no li donem més 
voltes, jo no estic fent obres de carril bici, no estic arrasant la voravia del complex residencial dels 
molins, ni estic fent res per l’estil. Únicament hem fet dos rebaixes de voravia, ridículs, absolutament 
insignificants, en lo que és el volum d’obres d’aquest ajuntament. I és cert, quan varem discutir el carrer 
de Jesús, jo li vaig dir que preferíem no ubicar-lo a la zona de darrera, perquè entrava en col·lisió amb 
una gran zona de vianants. Aquí estam únicament entrant en col·lisió en una petita zona, un fragment 
molt petit, no diré que no, perquè és un fragment molt petit que és el que va de la cantonada del carrer 
Indústria al carrer Borguny. Quan se’n vagi d’excursió un altre vegada me cridi, i jo li intentaré explicar 
amb un tècnic, de quina manera ho tenim regulat, i de quina manera veurà que no hi ha realment un 
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perill, perquè sinó els tècnics no haguessin autoritzat aquesta qüestió, tal i com s’ha decretat i tal i com 
té vostè a la informació que li varem passar.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Nosaltres farem lo mateix que varem fer a Comissió, i ens abstindrem en aquesta 
proposta del Partit Popular. Perquè? Perquè s’aturin unes obres han d’haver unes obres, i per lo que 
està vostè dient va explicar ja a la Comissió, lo que hi ha és una modificació d’una voravia. Nosaltres sí 
que estam d’acord amb el Partit Popular, en que fa falta consens pel carril bici. Un consens que encara 
que vostè digui que existeix, no se cerca aquest consens. I no se cerca perquè tenim un exemple en el 
carrer de Jesús. En el carrer de Jesús l’associació de veïnats del carrer de Jesús, els veïnats del carrer de 
Jesús, varen protestar contra el carril bici, i varen fer qualque cosa que a nosaltres ens varen fer eco 
d’aquest tema, precisament i varem presentar una proposició, i varem proposar una alternativa, varem 
proposar per on podia passar també el carril bici. Nosaltres aquest consens del que vostè xerra, creiem 
que brilla per la seva absència, i crec que hauria de canviar en aquest sentit. Estam d’acord per altre 
banda, en que efectivament són els tècnics els que en el final saben, i són els tècnics els que en el final 
diuen per on han de passar el carril bici. Però sempre escoltant primer en els veïnats. En fi, simplement 
per tant lo que nosaltres farem serà demanar més consens, demanar participació en els grups 
d’oposició, antes de plantejar el carril bici, i sobretot a les associacions de veïnats. Gràcies.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Molt bé, moltíssimes gràcies. Sr. Ferrer, no me’n vaig d’excursió i la Sra. Durán no se’n va d’excursió. 
Escolti, un regidor ho ha de fer, ha de trepitjar el carrer. O vostè no ho fa? No ho fa vostè? Que passa 
que si vostè ho fa, no se’n va d’excursió i si ho fem nosaltres ens anem d’excursió. Això no és serio Sr. 
Ferrer, vostè ha de respectar la feina i la tasca de l’oposició, que és molt important. Se nota, vostè ha fet 
oposició? O es la primera vegada que està en política? Ah bé pues escolti vostè sap lo que és i s’ha de fer 
feina també quan s’està a l’oposició. I s’ha d’anar a xerrar amb els veïnats, que és lo que vostè no fa. I 
després per això fa aquest carril bici que són cacicadas, i li passa lo que li passa Sr. Ferrer. Miri, escolti, 
vostè me xerra de que el Partit Popular fa carreteres i no sé que, no sé quants. Escolti, estam en política 
municipal, política municipal. Jo no sé si vostè la següent legislatura li agradaria estar en el govern, a lo 
millor és el seu subconscient, però aquí fem política municipal, i a la política municipal hem de xerrar 
d’això, pues d’aceres, de vianants, de veïnats. Jo crec que és molt important, perquè és la nostra funció i 
és la nostra tasca, evidentment, per lo tant jo crec que no s’ha de banalitzar aquesta qüestió. Miri, si 
vostè vol fer una expropiació la faci, faci un expedient administratiu d’expropiació com toca, però lo que 
vostè no pot fer és lo que vostè vol, a una propietat privada, això no se pot fer. És que no se pot fer. Jo 
estic d’acord en que és molt important que hi hagi bicicletes, és molt important pues afavorir aquestes 
condicions, però ho faci on pugui, però on no pot no ho faci. I és vera que és molt llamatiu que en el 
carrer de Jesús, vostè hagi prioritzat el fet d’ocupar un espai, que a més a més és que escolti, és que allà 
se munta cada dia que els pares van a deixar els nins i que recullen els nins de l’escola, impressionant, i 
vostè va voler penalitzar els vehicles, i no en els vianants, a un espai on o sigui fer aquelles obres envaint 
un carril que era per cotxes, pues la veritat és que les dimensions d’aquest obra han estat molt 
perjudicials per lo que és el trànsit i la mobilitat en aquella part de Palma, però vostè no està seguint el 
mateix criteri en el carrer Indústria. Vostè diu que és un espai que és petit, bé però és un espai molt 
transitat, i és d’ús peatonal Sr. Ferrer. Això sí és d’ús peatonal, i és el únic ús públic que està permès per 
la normativa. El únic, perquè no posa que sigui per ús de vehicles, ni per ús cicloturístic. No, ni per ús de 
bicicletes, no, no, posa que és ús peatonal. A més a més la Ordenança de bicicletes, diu que s’ha de 
garantir un espai d’un metre entre lo que és la bicicleta i el vianant. Hi ha un tram en aquest carril bici 
d’aquesta zona privativa, on no està garantit, perquè hi ha unes jardineres, hi ha unes jardineres. I ja me 
dirà vostè com passa un vianant i una bicicleta, que ha de fer el vianant? S’ha de pujar damunt la 
jardinera? Escolti, això no pot esser o sigui sincerament, les coses s’han de fer bé. Per lo tant des del 
nostre punt de vista vostè s’ha equivocat, nosaltres li varem dir des del primer moment. Rectifiqui, no 
passa res, és lo que li deia l’altre dia, no s’ha d’esser tan caparrut amb això. Jo estic d’acord en que vostè 
pues faci carrils bici, perquè és la seva obligació, i això vostès ho han de fer. I després vostè m’ha xerrat 
del carril bici d’Avingudes. Escolti, és vera que nosaltres varem llevar el carril bici d’Avingudes. També és 
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vera que nosaltres ho varem posar en el programa electoral, i la gent ho va votar. I també és vera que 
vostès duen dos anys, i no l’han tornat a posar, per qualque cosa serà. Gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Anem a veure, si jo li faig un retret pel fet que vingui a parlar aquí d’aquestes qüestions tan concretes, 
no és perquè jo me negui a anar en el detall dels problemes dels veïns. Jo és que simplement li estic fent 
la reflexió de que vostè amb el detall, aprofita el detall per fer una crítica a la totalitat. I la crítica a la 
totalitat és simple i senzillament que vostè per ideologia, per tarannà, no estan d’acord en la mobilitat 
sostenible. En el seu moment aprovaren un Pla, que segurament va esser redactat per tècnics, i que 
vostès ni se varen prendre la molèstia de llegir-se, i que després els està donant unes conseqüències que 
evidentment no els agraden, i que per altre banda és sabut que no només a Palma sinó a qualsevol 
ciutat del món, qualsevol intervenció que es fa per ampliar una xarxa ciclista o per llevar espai en el 
vehicle privat, que sempre ha estat predominant a les ciutats, se generen friccions, i que d’aquí vostès 
pues se’n vagin fins i tot a lo que tenim avui, en el petit rebaix d’una voravia en el carrer d’Indústria. Que 
no dic que no sigui significatiu, però francament jo crec que no hauria d’ocupar aquest lloc de discussió. 
Per tant, si no ha d’ocupar aquest lloc de discussió, vol dir que estam parlant d’una qüestió més general, 
una qüestió més de concepte, en el qual vostès no hi volen entrar de cap manera. Parlant de consensos i 
parlant d’objectius generals de la ciutadania, jo me dedico en això. Nosaltres tenim un PMUS que marca 
una sèrie d’objectius, que jo comparteixo plenament, que és tenir una ciutat més amable, menys 
contaminada, menys crispada i més competitiva. Que amb això necessitem ampliar la xarxa de carril bici. 
Sí. Entre tantíssimes coses. Que amb això tindrem friccions sempre que anem a actuar en el centre de la 
ciutat, on ja està habitada, on hi ha gent i cotxes a la via pública. Evidentment, els tindré. Que hauré 
d’arribar en el consens, jo el cercaré jo faré feina en el consens. Jo la meva feina és anar-me’n a les 
associacions i explicar-los els projectes tècnics. A les associacions parlen, diuen, no m’agrada, m’agrada, 
m’és indiferent. I després d’intentar cercar vies intermitges, si per part tècnica no se veu una via 
intermitja, o no se veu que la proposta proposada alternativa és viable, evidentment no se farà, perquè 
per fer vies ciclistes que passin per darrera els edificis, on no van enlloc, i que lo que fan és duplicar els 
trajectes dels ciclistes, jo això no ho faré. Perquè m’estic basant en els criteris que s’estableixen, 
justament en el PMUS. Jo li diria que se llegeixi l’article, me sap greu haver-ho de citar, però jo crec que 
el citaré en més ocasions, perquè això donarà més que la carta de San Pau als Corintis. A jo m’agradaria 
que se llegís l’article publicat pel Sr. Vallejo. El Sr. Vallejo fa una caiguda del cavall, i se declara ignorant 
en primera instància en termes de mobilitat. Jo li diria que el procés que ha fet el Sr. Vallejo, no li 
recomano perquè prefereixo que vostè no sigui mai regidor de Mobilitat. Però el procés que ha fet el Sr. 
Vallejo, que està molt ben escrit, frases senzilles, sense subordinades, de fàcil comprensió, el llegeixi, el 
interioritzi i comenci a pensar que un altre model de mobilitat és possible a la ciutat de Palma. El Sr. 
Vallejo va viatjar, va escoltar en els tècnics, va llegir llibres, i se va documentar amb el que ell anava 
veient en els congressos que anava. Jo no dic que hagi de fer vostè el mateix, suposo que s’estimarà més 
fer visites de barri els dematins. Però sí que se llegeixi l’article, i vegi que hi ha un altre manera 
d’entendre la política de mobilitat en aquesta ciutat, i vegi que jo no faig les coses de manera arbitrària i 
de manera capritxosa, sinó que les faig única i senzillament per complir un mandat ciutadà, que és el de 
millorar la mobilitat de la ciutat. Gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS  per Palma i PODEM PALMA), 2 vots a favor (PP) i 1 
abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la Regidoria de Mobilitat a que aturi de manera 
immediata la realització de les obres del carril bici del Carrer Industria, especialment a l’espai 
que és propietat privada de les comunitats de propietaris, i a que es restitueixi a l’estat 
anterior". 
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Es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MES per Palma i PODEM Palma) 8 vots a favor 
(PP) i 4 abstencions ( C's) 
 
45. Grup C's relativa a ocupació il·legal en solar municipal 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per unanimitat, la 
següent transaccional: 
 
"S'aplicarà el protocol de Benestar Social per reubicar les persones que ocupen els habitacles i 
es prendran les mesures adients tendents al esbucament dels habitacles i al tancament del 
solar per evitar les molèsties als veïns". 
 
S'aprova per unanimitat 
 
46. Donar compte del Pla d'ajust de l'article 7 RD.LLei 4/2012, de 24 febrer, informe de 
seguiment del Pla 1er. trimestre 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"I.- Que de conformidad con lo regulado en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, el 
interventor municipal debe emitir un informe de manera anual sobre la ejecución del plan de 
ajuste. De dicho informe se dará cuenta al Pleno, y del contenido del mismo se dará traslado al 
Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, através de la plataforma telemática que 
habilita el propio Ministerio. 
 
En el caso de las Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los artículos 111 
y 135 del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, se deberápresentar el 
informe anterior con periodicidad trimestral, como es el caso del Ayuntamiento de Palma de 
Mallorca. 
 
II.- El informe de seguimiento del Plan de Ajuste, de conformidad con lo regulado en el artículo 
10 de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, debe contener información sobre los 
siguientes extremos: 
- Avales públicos recibidos y operaciones o líneas de créditocontratadas identificando la 
entidad, total del crédito disponible y el crédito dispuesto. 
- Deuda comercial contraída clasificadapor su antigüedad y su vencimiento. Igualmente, 
se incluirá información de los contratos suscritos con entidades de créditopara facilitar el pago 
a proveedores. 
- Operaciones con derivados. 
- Cualquier otro pasivo contingente. 
- Análisis de las desviaciones producidas en el calendario de ejecución o en las medidas 
del plan de ajuste. 
Del contenido de la información que hay que volcar en la plataforma del MHAP y que se 
adjunta como anexo esta Intervención formula las siguientes observaciones:  
 
1.-Información relativa a la evolución de los ingresos a 31/12/2017 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
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Existe una desviación entre la previsión del plan de ajuste y la situación 31/12/2017 en 
términos globales positiva del 8,23%.  
 
2. Información relativa a la evolución de los gastos a 31/12/2017 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste 
 
Existe una desviación negativa en términos globales entre la previsión del plan de ajuste y la 
situación a 31/12/2017 del-35,69 %  
 
La desviación es negativa porque en los datos del plan de ajuste de la operación de 
endeudamiento del RD4/2013(gastos financieros) se introdujo en millones y no en miles. 
 
3. Información relativa a la evolución de los gastos a 31/12/2017 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
En primer lugar, hemos de destacar que la deuda viva sufre un incremento respecto al Plan de 
ajuste debido a la consolidación de la deuda de los Consorcios Mirall Eixample, Museu d’Art 
Modern i Contemporáni i Consorci Parc de Ses Estacions. Estos tres Consorcios se han disuelto 
por acuerdo de Pleno de 21 de octubre de 2012 y el Ayuntamiento de Palma ha asumido la 
parte de la deuda viva pendiente.  
 
En los datos del endeudamiento existe una incidencia referida a la operación derivada del RD 
4/2013. La cifra que aparece en gris no está en miles, sino en millones y eso implica que todos 
los porcentajes de endeudamiento salen desvirtuados. Igualmente sucede con los gastos 
financieros derivados de esta operación, que están en millones y no en miles y esto hace que 
el porcentaje de gasto corriente aumente y el de ingresos financieros también. 
 
La magnitud del ahorro neto es positiva en 51.389,40 miles de euros. 
Tras realizar los ajustes SEC, la capacidad de financiación es positiva en 18.967,00 miles de 
euros, frente a los 48.099,96 previstos en el Plan de ajuste. 
 
4.- Información de avales recibidos del sector público. 
No se ha recibido ningún aval del sector público. 
 
 
5.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos con 
entidades de crédito para facilitar el pago a proveedores. 
 
Se ha procedido a actualizar la CIR local certificando la deuda viva a 31/03/2017. 
 
6.- Informe trimestral de seguimiento de deuda comercial.  
La deuda comercial a 31/03/2017, correspondiente a las obligaciones reconocidas pendientes 
de pago, procedentes de los periodos que se especifican, se ha cifrado en 34,45 millones de 
euros.  
En el cálculo de la deuda comercial se ha incluido la deuda comercial de Organismos 
Autónomos, Fundaciones y el propio Ayuntamiento. 
 
7.- Información sobre operaciones con derivados y otro pasivo contingente. 
A la largo del ejercicio 2016 se han realizado operaciones con derivados (SWAPS) por importe 
de 301,54 miles de euros.  
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A los efectos oportunos, este es mi informe que emito sin perjuicio decualquier otro, mejor 
fundado en derecho. Remitiendo copia del presente informe al señor Alcalde de la 
Corporación, para que proceda a dar cuenta del mismo en la primera sesión plenaria que se 
celebre.  
Los datos contenidos en el mismo deberán ser volcados en la plataforma telemática de captura 
de datos habilitada al efecto antes del 31 de marzo de 2017. 
Será necesario continuar con las medidas contenidas en el plan de ajuste del Ayuntamiento de 
Palma de Mallorca en el futuro para ver si se consolida el cumplimientode los objetivos 
contenidos en el mismo." 
 
47. Donar compte reparo 3a. pròrroga extraord. contracte servei gestió educatiu a infants de 
0-3 anys de centres PMEI 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"En compliment del que disposa l'article 213 del RDLeg. 2/2004, de 5 de març, pel que s'aprova 
el text refús de la Llei reguladora de les hisendes locals, i de conformitat amb l’article 4.1.h) del 
Reial Decret 1174/1987, de 18 de setembre, pel qual es regula el Règim Jurídic dels Funcionaris 
d’Administració Local amb habilitació de caràcter nacional, en relació a l'expedient de 
referència, aquesta Intervenció informa que conté la següent documentació: 
 
1.Sol·licitud d’informe de la Vicepresidenta del PMEI, entrada 75/86078 de 18 de abril de 2017, 
2.Informe justificatiu del Gerent de 12.04.17 de la necessitat de tercera pròrroga 
extraordinària per , des de l’1 de maig de 2017, per períodes trimestrals fins l’adjudicació del 
servei i d’acord amb el imports anuals d’adjudicació de les següents escoles: 
CIUTAT ANTIGA: 564.262,25 €/anuals 
STA CREU: 329.737,01 €/anuals 
SON FERRIOL: 322.669,70 €/anuals 
SON FUSTER: 271.831,71 €/anuals 
S’ARENAL: 488.350,95 €/anuals 
SON ESPANYOLET: 320.939,51 €/anuals 
CAN ALONSO: 202.587,52 €/anuals 
MARIA MUT: 232.438,12 €/anuals 
3. Document reserva de crèdit  ref.22017/834/835/836/837/838/839/840/841 
4. Proposta de resolució, 
5. Acord d¡adjudicació inicial de 03.09.2012 
6. Acord de la primera prorroga extraordinària amb reparo de la Intervenció, de Junta de 
Govern de 27 de juliol de 2016. 
7. Acord de la segona prorroga extraordinària amb reparo de la Intervenció, de Junta de 
Govern de 21 de desembre de 2016 
 
La legislació aplicable es la següent: 
 
• Llei 7/1985, de 2 d’abril, de Bases de Règim Local. 
• Llei 20/2006, de 15 de desembre,Municipal i de Règim Local de les Illes Balears. 
• Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, Text Refós de la Llei de Contractes del 
Sector      Públic. 
• Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, text refós de la Llei reguladora de les Hisendes 
Locals.  
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I. Analitzat l’expedient de referència, aquesta Intervenció General ho INFORMA DE 
DISCONFORMITAT i  posa de manifest les següents objeccions: 
 
a. La pròrroga proposada de caràcter d’extraordinària no estar prevista en el plecs ni en el 
contracte d’aquest servei. En el supòsit de continuar amb la prestació del servei estaríem 
davant una contractació de fet,atès que s’iniciarà una vegada finalitzat el termini màxim 
previst pels contractes.  
 
II. Al mateix temps, aquesta Intervenció,formula les següents observacions: 
a. En el supòsit de que el reparo es resolgués, l’aprovació de la despesa associada a la pròrroga 
del contracte estaria supeditada a: 
i. Informe d’adequació dels preus. 
ii. Que la situació de prorroga extraordinària no es deu a mala fe en l’actuació del contractista 
o de l’administració. 
iii. Que el servei es necessari i no es pot prestar mitjançant medis propis. 
iv. La despesa prevista per a l’exercici 2018, l’expedient quedaria sotmès a la condició 
suspensiva d’existència de crèdit suficient i adequat per finançar les obligacions derivades del 
contracte en aquell exercici.  
v. Les condicions d’execució del contracte durant la prorroga hauran d’esser exactament les 
mínimes i necessàries per mantenir la continuïtat del servei amb independència de les fixades 
en el contracte inicial. 
vi. No es pot abonar benefici industrial. 
vii. Durant aquesta prorroga i ates la condició de contracte de fet no es procedent la revisió de 
preus ni incrementar el cost de les factures amb el benefici industrial.  
b. Ates la situació de prorroga extraordinària s’ha d’agilitzar  l’expedient de la nova 
contractació  del servei en el termini mes aviat possible. 
c. S’insta al departament responsable o gestor del servei a evitar la realització de pròrrogues 
extraordinàries en ares a una millor organització i planificació dels contractes de serveis 
gestionats per l’àrea.  
 
Ateses les deficiències assenyalades, en relació a l’art. 216 del RDLeg. 2/2004, s’ha de 
suspendre la tramitació de l’expedient fins que no siguin resoltes. 
Així mateix, cal advertir al Centre Gestor que haurà de rectificar els actes objectats a tenor del 
que s’ha indicat en aquest informe o aplicar el procediment que preveu l’art. 216 del RDLeg. 
2/2004. 
 
D’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, l’òrgan competent pel resoldre la present 
objecció és el President de l’entitat, essent indelegable dita facultat. 
A l’efecte, informar que, conforme al previst a l’art. 218 del TRLRHL, l’òrgan interventor 
elevarà informe al Ple de les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a 
les objeccions efectuades, de la mateixa manera que el President podrà presentar al Ple 
informe justificatiu de la seva actuació.  
Aquest és l’informe que emet aquest Interventor qui subscriu a la vista únicament dels 
documents facilitats i relacionats." 
 
48. Pregunta oral del Grup Municipal PP relativa a manteniment biciletes a aparcaments 
municipals 
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¿Quién se encarga del mantenimiento de las bicicletas en el aparcamiento municipal de Sa 
Riera y por extensión, en el resto de aparcamientos dependientes de la SMAP? 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, bé la pregunta és tal qual, qui s’encarrega del manteniment d’aquestes bicicletes? I ho dic perquè 
com usuari, lo que és freqüent és que no estiguin mantingudes. Per tant, m’agradaria sabre que és lo 
que se fa.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, les bicicletes se mantenen directament des del SMAP, i me consta que en algunes ocasions hi ha 
hagut deficiències en el seu manteniment. Nosaltres estam revisant els paràmetres dels protocols de 
manteniment que s’estan fent. Algunes eren ja bastant obsoletes, en varem incorporar algunes l’any 
passat, crec recordar que va esser l’any passat per unes que varem fer a través d’un conveni amb 
l’Agència de Turisme a les Illes Balears. En varem poder incorporar de noves, i nosaltres tot d’una que 
haguem revisat els protocols de reparació, si veiem que hi ha algunes que són ja irrecuperables, les 
eliminarem de circulació, i intentarem adquirir-ne de noves per dotar millor en aquest servei.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, només dir que quan es fa aquest tipus d’inversions, crec que és convenient pensar sempre en el 
manteniment, en qualsevol tipus d’inversió, i en aquest cas més perquè si el servei no es dona amb el 
mínim de qualitat, la veritat és que és un servei pues no inútil sinó negatiu. Gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Coincideixo plenament i coincideixo a demés en que la iniciativa de mantenir aquestes bicicletes en 
aquests aparcaments, ha de continuar. Per tant jo el meu compromís és de seguir fent feina mantenint-
les. Nosaltres fem dos tipus de manteniment, un més diari, i després un més puntual que es fa en 
determinades ocasions, però evidentment ho estic revisant i totes aquelles que ja siguin inservibles, que 
sempre queden en el final, que a vegades pues els usuaris més habituals acaben, agafen sempre les 
millors i les darreres queden pel final. Si veiem que efectivament aquestes darreres ja no són 
rescatables, en adquirirem de noves per seguir prestant el servei en condicions.” 

 
Contesta el Sr. Ferrer 
 
49. Pregunta oral del Grup Municipal C's relativa a l'acord institucional del Consell de 
Capitalitat 
 
Que sean facilitadas las explicaciones oportunas con referencia al resultado y acuerdos del 
Consell de Capitalidad celebrado en fecha no determinada del año 2017 y en el que 
participaron las máximas autoridades del Ayuntamiento, Consell Insular de Mallorca y Govern 
de les Illes Balears, exponiendo al pleno las cantidades que van a ser destinadas a incrementar 
los presupuestos de este Ayuntamiento para el año 2017, particularizando las inversiones y 
gastos que tiene previstos el Ayuntamiento respecto a los mismos. 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Bé, jo crec que amb el contingut que té la pregunta està clara. Nosaltres durem totes les vegades que 
sigui necessari, els temes de Capitalitat en aquest Ple, perquè pensem que així almenys en podrem 
parlar, com si fos una teràpia. Ja sabem que no ho podrem fer d’un altre manera, perquè vostès 
s’oposen, però que ens agradaria que ens contestés aquesta pregunta. I si a damunt un dia d’aquests té 
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el detall de passar-nos el mateix document que ens passaren l’any passat, respecte al fons de Capitalitat, 
per veure les coses com venien posades i tal, nosaltres sap que sempre li agraïm aquestes coses. 
Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Por supuesto, sin problemas, lo que no sé si están colgados en la Web en la carpeta de Secretaria pero 
bueno. En todo caso el Consell de Capitalidad celebrado el 5 de abril del 2017 a las 4:28, recogía 
básicamente tres acuerdos, intentaré ajustarme al tiempo, y sino luego, si no han conseguido acceder al 
acta, podrán tenerlo aunque no está aprobado, se aprobará en el siguiente Consell de Capitalidad. En el 
primer punto una aportación de 5,5 millones por parte del Govern, y 2 millones por parte del Consell 
Insular, que a parte el Consell Insular da otros 3 millones para mejora de viales. Luego hay casi 3 
millones para participación en fondos de cooperación local. Un millón de euros que viene plurianuales 
del convenio en colaboración con Son Moix. Conversación a Palacio de Congresos, 7,5 millones. 
Convenio de eficiencia energética 8 millones prácticamente. Y luego las aportaciones que he comentado 
que es CAIB 5,5 y Consell de Mallorca 5 hasta llegar a los 30 millones. Y luego también hay el cinco, el 
punto quinto, hay algunas modificaciones de partidas de capitalidades anteriores, que afectan a la 
reforma de Son Moix, que se hacen modificaciones para dedicar dinero a la piscina de Son Hugo y a 
mejoras en Germans Escales. Y también hay una pequeña modificación del proyecto de la cabalgata de 
Reyes participativa, que pasa a modificación de unos locales para su adecuación. Entre otros proyectos, 
no sé si los tienen. Hay una ampliación y mejora de la red de Casales de barrio, por 120.000 euros. Un 
proyecto de reparación de la cubierta del mercado de Pere Garau, por 150.000. La expropiación del 
bloque 8 de Corea por 488.000. Otra expropiación de Pere Sans. Y bueno, un listado que les haremos 
llegar si no lo han tenido por la vía ordinaria de Secretaria.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“En el tema del Palau. No, just precisar una cosa. En el tema del Palau de Congressos, continuem rebent 
doblers a compte del Fons de Capitalitat, per posar dins lo del Palau de Congressos veig.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, hay una compensación de 7,5 millones de euros. Exacto. Que se imputan a Capitalidad de 
aportaciones realizadas.” 

 
Contesta el Sr. Garcia 
 
50. Pregunta oral del Grup Municipal C's relativa a projectes de la Regidoria 
d'Infraestructures dins l'any 2016 
 
Solicitamos nos informe sobre el número de proyectos presupuestados y realizados durante el 
año 2016 por esa Regiduría, detallando los mismos. 
 
El gasto que han supuesto en el presupuesto de la Regiduría y el montante presupuestario 
aprobado que no se ha gastado durante el año. 
 
De los proyectos realizados con Fondos de Capitalidad, cual fue el importe que le fue 
destinado a la Regiduría y cual ha sido la ejecución del mismo durante el año 2016. Relate 
también el importe que no ha sido gastado de dichos fondos. 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
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“Gràcies Sra. Jhardi. No, li formulàvem aquesta pregunta ja avui dematí hem tingut una conversa vostè i 
jo. Bé esperem que ens ho expliqui un poquet ara aquí, i llavors ens digui de quina manera tindrem la 
informació que els estam, la informació i l’explicació que els demanem. És que ens donin el número de 
projectes pressupostats i realitzats el 2016, amb el detall que ens donin, i el gasto. Si hi ha doblers que 
s’hagin tornat i no s’hagin gastat. Quins són els projectes que es varen fer en càrrec als Fons de 
Capitalitat, amb els doblers que li destinarem a la seva Regidoria. I hem de veure amem com que és lo 
que s’ha executat a dins l’any 2016, amem quina despesa han gastat damunt aquests fondos. Gràcies.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Sí, gracias. Como le comenté esta mañana, son muchísimos los proyectos que hay en el listado, y no 
daría tiempo aquí a explicarlos a todos. Explicaré los más importantes ahora, y luego le pasaré la semana 
que viene por escrito un detalle de la ejecución del gasto, la ejecución de las obras, y también lo que se 
ha presupuestado, tanto de Capitalidad, como el presupuesto ordinario del Área de Infraestructuras. 
Pero me gustaría nombrar los proyectos más importantes que se han hecho, empezando por los de Ley 
de Capitalidad. El paso de peatones de Ferrocarril de Sóller, está terminándose de elaborar el proyecto 
parte de una asistencia técnica tiene valor de 60.000 euros. Esto lo que pretende es elaborar un 
proyecto para posteriormente realizar la obra en otra fase. La… es Son Espases. También de Capitalidad 
300.000 euros. El Área de Infraestructuras ya terminó de redactar el proyecto, está finalizado, y está 
pendiente de licitar por parte del Consell. El Consell ha hecho algunas modificaciones, y ha incorporado 
partes que son de su competencia, y supongo que lo licitará y lo ejecutará. Mejora de infraestructuras 
en los colegios, esto también viene por Ley de Capitalidad, por valor de 750.000 euros. Esto está 
ejecutado ya más del 50%, 500.000 euros. Ahora mismo se está ejecutando la segunda fase de los patios 
de los colegios, lo que quedaba, porque se han hecho modificaciones a solicitud de los directores, y no 
se ha hecho todo el año pasado, pero está todo prácticamente en marcha y a punto de acabar la 
ejecución. Luego hay por Capitalidad 500.000 euros para infraestructuras y accesibilidad, que se están 
destinando, se está terminando de elaborar el proyecto en la calle Rafael Rodríguez Méndez, por parte 
de una asistencia técnica, cuando esté terminado el proyecto se empezará la ejecución. Luego, otros 
proyectos que estaban presupuestados y se han estado redactando son: la remodelación del parque de 
Sa Quarentena, por valor de 225.000 euros. En su momento este dinero se destinó para ejecución, 
mientras se estaba terminando el proyecto se destinó a Sa Feixina, que también se redactó el proyecto, 
ya están redactados ambos proyectos. En cuanto al Parque de Sa Quarentena, se pasa la ejecución 
dentro del DUSI para ejecutarlo en el Plan de Litoral Ponent. Dentro de, también se había 
presupuestado 200.000 euros para la calle Nuredduna, para un proyecto de mejora de la calle 
Nuredduna y Plaza España. En Plaza España se ha invertido la parte que correspondía, se han mejorado 
los parterres, se ha hecho la banda de encaminamiento y se ha mejorado el pavimento. Con el dinero 
que había no alcanzaba para una remodelación completa, está claro. En cuanto a Nuredduna, se está 
coordinando con otras áreas, por tanto todavía no está desarrollado al completo el proyecto. Hay una 
partida también de rutas accesibles y playas. Mejoras de playas accesibles. Hemos ya hecho varias 
playas accesibles certificadas. Y también hemos recibido una mención este año por la accesibilidad en 
las playas. Eso también está ejecutado por completo. El proyecto de restauración del voladizo de Cort, 
por valor de 250.000 euros ya está ejecutado. Hay también por valor de casi 5 millones de euros en 
alumbrado. Perdón, de casi 4 millones de euros en alumbrado, ejecutado en 2016. Ahora se ejecuta la 
otra parte. Y también los dos proyectos de luces de navidad. Se hizo una reconversión y redistribución 
de la ciudad de luces de navidad, que requirió de un proyecto, y también un trabajo bastante arduo en 
este sentido.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sr. Romero hem d’anar acabant per favor.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Sí, de vialidad es donde más se han hecho actuaciones, en distintas calles, voy a mencionar las más 
importantes. En calle Unión por valor de 132.000 euros. También en Plaza España se han hecho 
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intervenciones. En calle de Jesús se ha hecho una intervención bastante potente, incluido carril bici por 
valor de 125.000 euros. Calle Eusebio Estada, Camí de Muntanya en Son Ferriol por valor de 155.000 
euros. Ruta escolar del Arenal también se ha realizado este año. Bueno, el listado es bastante grande, se 
lo pasaré por escrito, y si quiere que se lo explique personalmente le explicaré punto por punto. 
Gracias.” 

 
Contesta el Sr. Romero 
 
FOD 1. Grup PP relativa al tancament de pistes de petanca a Son Gotleu 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Bé, recientemente el ayuntamiento, debido a unas denuncias de unos vecinos que 
se quejaban, por malestar de la calle, de ruidos, se ha procedido al cierre, ponía la prensa de las pistas 
de petanca, pero realmente lo que se ha cerrado es el bar adjunto donde la gente pues tomaba bueno lo 
que fuera. Según información de los usuarios, estas pistas llevan funcionando desde principios de los 80, 
en un solar que en principio estaba cedido por el Obispo, el Obispado perdón, a cambio de una donación 
mensual. Esta sociedad deportiva que lleva prácticamente 30 años jugando y utilizando, tanto las pistas 
como el bar, cuenta con varios equipos que compiten y que además han conseguido numerosos trofeos. 
Sabemos, como también sabemos que le consta y es consciente el Equipo de Gobierno, que estas pistas 
de petanca en Son Gotleu, tienen una importante función social, que fomentan tanto el deporte como la 
convivencia, en una zona que además siento es importante quizás en Son Gotleu más. Por eso hemos 
instado al Equipo de Gobierno a que busque, y sabemos que están en conversaciones pero que busquen 
de una manera urgente, una vía legal que permita hacer posibles las demandas de los vecinos. La verdad 
es que el Plan General tiene ya casi 20 años de antigüedad, y eso hace que se haya quedado muy 
desfasado. Es más, el Plan General uno de los problemas que tiene es que los equipamientos y los 
espacios libres, tienen un encorsetamiento normativo que luego nos provoca muchos problemas. Creo 
que si el Plan General ya estuviera aprobado, quizás muchos de estos problemas nos los estaríamos 
ahorrando actualmente, porque también creo que todos los técnicos y funcionarios de la casa son 
conscientes de que una normativa menos estricta y más versátil, hará que sea mucho más fácil el 
cumplimiento del urbanismo, y que este se pueda adaptar a las necesidades de los ciudadanos, y no al 
revés como viene siendo en los últimos años. Han pasado 20 años y está desfasado. Por eso instamos al 
Equipo de Gobierno de que en tanto en cuando no se hace esa revisión del Plan General que todavía 
estamos esperando, sí se busque de manera urgente una vía legal evidentemente, para que se permita 
la reabertura solicitada por los vecinos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Sí, la veritat és que l’espai de petanca a Son Gotleu, jo crec que és un espai que 
coincidim que és un espai important associatiu, intergeneracional, i que s’ha de cercar la manera legal 
perquè aquest espai de petanca pugui esser gaudit pels veïnats. I evidentment entenc les mobilitzacions 
veïnals, i és vera que ara hem de mirar de poder cercar una manera. No? Així per posar un poc d’història 
en relació en això, l’expedient ve per unes denuncies de veïns, per les molèsties causades per 
l’establiment situat al número 59 del carrer Regal. Es va inspeccionar l’activitat esportiva i establiment 
públic que es fa al solar dels carrers Regal 54, 52, 42 i 44, situat enfront del local del número 59, el qual 
s’utilitza com una extensió a l’activitat del local situat al número 59, que compta amb una llicència de 
l’any 95. Sí que és vera que l’extensió que és l’establiment i les pistes de petanca, no compten amb la 
llicència d’activitats. També és vera com vostè diu, que la pista de petanca fa anys immemorials que hi 
és allà. I nosaltres a nivell de conclusions, a falta de poder contrastar amb els tècnics, bé, està clar que la 
parcel·la està en part dins sociocultural i en part dins l’espai lliure. Estam mirant que l’ús de petanca es 
pugui sol·licitar la legalització via ús de club social, entre els contemplats a l’article 58 del Pla General, 
activitats destinades a relació i associació. I la part que està al espai lliure com a més dins l’ús del espai 
lliure. Això sí que és vera que és la formula legal que estam cercant, per poder habilitar l’ús de la 
petanca. I després sí que és vera que a nivell d’edificació, l’edificació sí que haurà de tenir una llicència 
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d’activitats així com toca. Si exigim a altres espais establiments públics, que generen activitat 
econòmica, una llicència d’activitats, aquí també ho farem. I l’edificació haurà de complir el paràmetre 
propi del ús del espai lliure, és a dir 0,05 m

2
 superfície de bé de 375 m

2
, un màxim de 18,7 m

2. 
Si es 

mantenen els 12,3 tancats, quedarien 6,38 m
2
, però si són porxo podrien esser 12,76 m

2
. Aquesta opció 

ja se li va comentar ahir a la propietat. Lo que no passi pena i votarem a favor de la proposta, sobretot 
de cercar una manera, una via legal per obrir immediatament les pistes de petanca. Ara, sí que li dic que 
l’establiment públic, connectat a la pista de petanca, que és com una espècie de bar, sí que haurà de 
complir amb les mesures que la Llei ho posa. Llavors, com estam d’acord en relació a l’equipament de la 
pista de petanca, votarem a favor de la proposta.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, referent en el Sr. Noguera que ha fet un històric d’aquestes pistes, jo aniria un poquet més enrere. 
Que era abans d’esser unes pistes de petanca? Era un solar ple de brutícia i de rates. Meitat propietat 
del Bisbat, meitat propietat de l’ajuntament. Aquests veïnats ho varen habilitar, com a pista de petanca. 
El propi ajuntament els va instal·lar la il·luminació, o sigui que tant, no entenc que sigui tan il·legal de 
repent, que obligui a tancar un dia per l’altre. Nosaltres creiem i som els primers, que varem presentar 
unes proposicions perquè s’investigués a tots els locals i comerços, que provoquen molèsties en els 
veïnats. Curiosament aquests locals segueixen fomentant les molèsties en els veïnats. No se n’ha tancat 
ni un. I aquestes pistes que són un oasis d’integració, això se tanca. Unes pistes que és un nucli de 
convivència entre persones, sense tenir en compte ni l’edat ni el sexe ni la raça ni les creences religioses. 
És un nucli de reunió. I això és lo que tanquem. Creiem que això és lo que hem de fomentar, 
precisament no només a Son Gotleu, que també, sinó a tota Palma. Aquest oasis d’integració i 
convivència. És per això que estam totalment d’acord amb la proposició que presenta el Partit Popular, 
votarem a favor. I li hem de dir que nosaltres des del primer dia varem estar allà. No hem de confondre 
les pistes, no hi ha cap bar, el bar està a l’acera d’enfront. Allà lo únic que hi ha és una zona formigonada 
amb un cel ras, que evidentment la gent quan està jugant, es pot prendre qualque coseta allà a baix, 
però no hi ha cap bar dins les pistes de petanca. Això ha de quedar molt clar. Clar que si no compleix 
estrictament amb la normativa se li ha d’aplicar, i hem de demanar que se li posi al corrent d’aquesta 
normativa, però crec que hem d’esser un poc més flexibles, i permetre que segueixi amb l’activitat. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Agrair la unanimitat a tots els grups i encoratjar a l’Equip de Govern que d’una vegada per totes porti 
aquí l’aprovació del Pla General, on hauríem d’haver-hi solucionades tots aquests problemes que ens 
trobem dia a dia.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí. Responent a Ciutadans, hem de fer un exercici de separar un poc les competències que té cada àrea 
en relació a les activitats. Aquells establiments públics que vostè parla, que causen molèsties, fora del 
establiment, no és competència de l’àrea d’Activitats. L’àrea d’Activitats certifica si té llicència 
d’activitats el local, si s’adapta l’activitat que es fa amb la llicència d’activitats que té. Que ha passat en 
aquest cas? Aquest cas ha passat que hi havia una denuncia d’uns veïnats, se’n va anar al número 59, el 
59 tenia una llicència que s’adaptava a l’activitat que s’estava fent, però concretament l’extensió del 
negoci no tenia la llicència d’activitats. I el tècnic va certificar això. Vostè sap també que des 
d’Urbanisme no és, hem anat intentant fer complir la legalitat. S’han tancat diversos establiments 
públics, molt polèmics tots com vostè sap. Però lo que no puc fer jo és renegar dels informes tècnics 
dels inspectors d’activitats. Una vegada que tenim aquest informe, se verifica que aquest espai públic no 
té llicència d’activitats, ara lo que anem a fer és redreçar la situació i trobar la sortida legal perquè la 
petanca, perquè la petanca pugui tornar a tenir aquest ús. Que coincideixo amb vostè, aquest oasi 
d’integració, en efecte. Ara bé, lo que vostè diu que allà on berenen la gent que juga a petanca, haurà de 
complir una petita normativa, que és la que me diu els tècnics, bàsicament. I bé, jo crec que ja en aquest 
tema n’hem parlat, cerquem unanimitat i cerquem un mateix camí. Moltes gràcies.” 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
62

9_
01

_0
3.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
29

/0
6/

20
17

 i 
ho

ra
 1

1:
19

:2
4.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
79

79
58

16
37

D
E

69
06

9
A

pr
ov

at
: S

'a
pr

ov
a 

pe
r 

un
an

im
ita

t



 

- 72 - 

 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a buscar de manera urgente 
una vía legal que permita la reapertura de las pistas de petanca de Son Gotleu dada la 
importante función social que cumplen como fomento del deporte y la convivencia" 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, s'aprova també per unanimitat 
 
FOD 2. Reconeixements honorífics Policia Local any 2017 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muy bien muchas gracias. Bueno, cada año se hace la Diada de la Policía Local, se establece toda una 
serie de en este caso de cruces, de medallas a los Policías. Tienen que pasar por el Pleno para poder 
concederse dichas medallas. La Diada es mañana, por lo tanto se repartirá si hay acuerdo y sigue 
adelante la propuesta en este caso, mañana es la Diada, las cruces en este caso al mérito y las de 
antigüedad. Los criterios para establecer las medallas, vienen determinados por un Reglamento, una 
Comisión técnica, a propuesta de los mandos de la Policía Local de Palma, se recogen los informes, se 
valoran, se evalúan, se lleva a votación en la Comisión, y se saca la conclusión. Por lo tanto nosotros 
bueno en este caso participo yo como Regidora porque soy la Presidenta de la Comisión, pero el resto 
de participantes de la Comisión son todos los Mayores Inspectores de la Policía Local de Palma. Y las 
propuestas que se llevan son a propuesta de los informes que presentan los mandos de las unidades, 
hacía sus policías, mandos o otra persona también, porque pueden haber en este caso hay 
reconocimiento a personal administrativo. También hay otro reconocimiento a personal civil también. 
Por lo tanto que parte de actuaciones y de colaboración con la Policía Local a través de los informes de 
los mandos de la Policía Local de Palma. Y el trámite en este caso administrativo, es que pasen con el 
Pleno para poder ser concedidas mañana dichas medallas y felicitaciones.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Me sobraran. Simplement dir que votarem a favor evidentment, nosaltres no posem en dubte l’elecció 
d’aquest equip tècnic. Que evidentment tots els que figuren aquí, estam segurs que són mereixedors 
d’aquest reconeixement, però també vull deixar clar que des del grup municipal Ciutadans, fem 
extensible el reconeixement a tots i cadascun dels membres de la nostra policia local. Gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“No, yo solo decir que se recoge en actas, porque hay un Secretario de la Comisión y que las actas están 
a disposición de todo el mundo que quiera solicitarlas y revisarlas. Gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Concedir la Creu al Mèrit Policial amb distintiu Verd per excedir-se amb notorietat i 
de manera exemplar en el compliment dels deures del seu càrrec, al personal funcionari de la 
Policia Local de Palma: 
 
-Al major  Sr. Tomás Brull Mayol. 
-A l’oficial  Sr. Gabriel Lacombe Pujol 
-A l’agent Sr. Rafel Ramis Jover 
-A l’agent Sr. Francisco Granados Crespí 
-A l’agent Sr. Amador Ferriol Gili 
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-A l’agent Sr. Francisco Bácernas Velasco 
-A l’oficial  Sr. Jesús Palomo Avellaneda 
-Al sotsinspector Sr. Francisco López Hidalgo 
-A l’agent Sr. Emiliano Llinás Martínez 
-Al major  Sr. Miquel Quetglas Morey 
-A l’agentSr. Antonio Ramis Jover 
-A l’agent Sr. Juan M. Gómez Ferrer 
-A l’agent Sr. Juan Salvá Marí 
-A l’agent Sr. Juan Carlos Fuster Obrador 
-Al sotsinspector Sr. Francisco J. Nieto Revueltas 
-A l’oficial  Sr. Jacinto Rosselló Pol 
-A l’agent Sr. Guillermo Orell Melián 
 
SEGON.- Concedir la Creu al Mèrit Policial amb distintiu Blau per dur a terme actes en defensa i 
protecció dels interessos que tenen encomanats que han posat de manifest qualitats de valor, 
sacrifici o abnegació excepcionals, i de les quals es deriva risc per a la persona, amb 
independència del resultat produït, complint estrictament les obligacions i els deures 
reglamentaris, al personal funcionari de la Policia Local de Palma: 
 
-A l’agent Sr. Esteva Barceló Matemalas. 
-A l’agent Sr. Rafael Ferrer Valls. 
 
TERCER.- Atorgar la Creu al Mèrit Policial amb distintiu Blanc per la seva especial col·laboració 
amb la Policia Local: 
-a la funcionària d’aquest Ajuntament al servei de la Policia Local, Sra. Ana Bustos Núñez. 
-Al Comandant General de Balears, Excm. Sr. Juan Cifuentes Álvarez 
-Al Fiscal delegat per la Tutela Penal de la igualtat i contra la discriminació,Excm. Sr. José Díaz             
Cappa. 
-Als membres de la Guàrdia Civil, al tinent Sr. Eduardo Herrero Serrano i al sergent Sr. Marcos 
López Curiel. 
-Al funcionaris Sra. Margarita Font Roig, Sr. Mateu Font Forteza i Sr. Salvador Ramón Rayo. 
-Als policies Sra. Antonia Clar Calafat i Sr. Juan Villena Limorti, per la seva trajectòria 
professional i especial dedicació. 
 
QUART.- Concedir la Creu al Mèrit Policial amb distintiu Blanc per la col·laboració destacada 
amb la Policia Local de Palma: 
 
-Al Sr. Óscar González González. 
-Al Sr. Jaime Bienvenido Ureña Sastre, supervisor dels agents de l’Autoritat Portuària. 
 
QUINT.-  Concedir la Creu al Mèrit Policial amb distintiu Blanc, col·lectiva i no individualitzable, 
per la seva gran implicació i especial dedicació a les tasques assignades, al grup de Protecció 
Civil de Palma. 
 
SISÈ.- Concedir Felicitació de Ple: 
-Als agents Sr. José Manuel Pérez Robles i  Sr. Francisco Conejo Robles per una intervenció amb 
aturada cardíaca. 
-Als agents Sr. José Gabriel Luque Mellado i Sr. Juan Antonio López Pons per una intervenció 
amb una persona amb aturada cardíaca. 
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-Als agents Sr. Julián Fernández Moya i Sr. Sergio Muñoz Inarejos per una intervenció amb una 
persona amb aturada cardíaca. 
-A l’agent Sr. Sergio Muñoz Inarejos per una intervenció fora de servei procedint a la detenció 
d’un individu que havia comès un il·lícit penal. 
-Als agents Sr. Gabriel Tomàs Salvà i Sr. Gabriel Gomila Martorell, per la seva actuació en un 
incendi urbà. 
-Als agents Sr. Juan Torres Álvarez i Sr. José Culubret Darder, per la seva actuació en un incendi 
urbà. 
-A l’agent Sr. Juan Enrique Llinás Amorós per la seva intervenció fora de servei procedint a la 
detenció d’un individu. 
-A l’agent  Sr. Tomás García Lorente perla seva intervenció fora de servei  procedint a la 
intervenció d’un individu. 
-Als agents Sr. Jaume Lledó Arbós i al Sr. Antoni Fontelles Cerveraper la seva destacada 
actuació a cavall procedint a la detenció d’un individu. 
-A la funcionària judicial Sra. Margarita Pocoví Ramón per la seva destacada col·laboració amb 
aquesta Policia Local. 
-A l’agent Sr. Felipe Quevedo Laguna perla seva intervenció amb una persona amb aturada 
cardíaca. 
-Als agents Sr. Victor A. Rios Anglada i Sr. Manuel Blanco Barea per laseva intervenció amb una 
persona amb aturada cardíaca. 
-Als agents Sr. Daniel Nicolau Diago i Sr. Gabriel Pons Borrás per la seva intervenció intentat 
reanimar una persona amb conducta autolítica. 
-Als agents Sr. Carlos Mateos de Pedro, Sr. Torcuato Vilchez Salom, Sr. Albert Huelamo Arraez, 
Sr. Pascual Serra Pascual, Sr. Bartolomé Vidal Marí, i  Sr. Lorenzo Mestre Barceló, per la seva 
intervenció en un incendi. 
-Als agents Sr. Juan Carlos Oller Marqués i Sra. Noelia Romero Herrandorena per la seva 
destacada actuació procedint a la detenció d’un individu violent. 
-A l’agent Gabriel Rosselló Estarellas per la seva intervenció fora de servei col·laborant en les 
tasques de seguretat viària i assistencial als ferits en un accident de trànsit interurbà. 
-Als inspectors, Sr. Manuel Granado Lara i Sr. Andreu Oliva Suau, per la dedicació i 
responsabilitat demostrada en l’exercici dels seus deures. 
-A l’oficial Sr. Jesús Ibáñez Varela i als agents Sr. José A. Pérez Gandesa, Sra. Jerònia Gomila 
Fiol, Sr. Vicente Juan Cañellas Vich, Sr. José Sastre Sansó, Sr. Marcos Siurana Mathieu i Sr. José 
Manuel Ródenas Martínez, per la dedicació i responsabilitat demostrada en l’exercici dels seus 
deures. 
-Als agents Sr. Joan F. Vidal Lucena, Sra. Juana Mª Zambrana Pareja, Sr. Carlos Mateo Marcé 
Fornés, Sra. Teresa Cladera Bernardino i Sr. Martín Ferriol Genovart, per la seva especial 
dedicació a les tasques encomenades. 
Als agents Sr. Bartolomé Ripoll Jato i Sr. Eduardo Vidal Bonnín López per la seva destacada 
intervenció a l’interior d’un hospital on foren requerits per contenir un individu molt violent, 
aconseguint amb eficàcia i eficiència el seu objectiu. 
-Als sotinspectors Sr. Mario González Parra i Sr. Daniel González González i a l’ofical Sr. José 
Manuel Aguilera García, per la seva especial dedicació a les tasques encomendes. 
-Als agents Sr. Antonio Horrach Munar i Sr. Jorge Caldentey Tortella perla seva especial 
dedicació a les tasques encomendes. 
-Als agents Sr. Joan Marqués Mora i Sr. Josep Martorell Frontera perla seva especial dedicació 
a les tasques encomendes. 
-Al subtinent coordinador Guàrdia Reial a Palma, Sr. Miguel Ángel Camargo García,perla seva 
col·laboració amb la Policia Local de Palma. 
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-Als agents, Sra. Núria Robles Ayora, Sr. Matias Carbonell Colom, Sr. Julian Fernández de Moya 
Pons, Sr. Jaime Bosch Serrano i Sr. José Alemnay Capó, per l’exemplar compliment dels seus 
deures. 
  
SETÈ.- Concedir la  Creu al Mèrit Policial amb distintiu blanc per complir trenta anys de servei 
en un Cos de Policia Local, amb una trajectòria professional destacada, al personal funcionari 
de la Policia Local de Palma. 
 
Sr. Jose Beceiro Sastre   Sr. Antonio Nicolau Gual 
Sr. Jesus Ibañez Valera     Sr. Juan Mojer Barranco 
Sr. Jose CulubretDarder       Sr.Jose Antonio Fernandez Saez 
Sr. Juan Jose Marques Mora   Sr. Antonio Jose Moya Torres 
Sr. Francisco QuevedoJuncosa  Sr. Alicia Fernandez Herreros 
Sr. Carlos Mateo Marce Fornes  Sr. Constantino Lorenzo Morey 
Sr. Andrés Carceles Gil    Sr. Antonio Pol Tugores 
Sr. Antonio Torrens Trias             Sr. José Lechuga Ajenjo 
Sr. Pere Joan Bibiloni Florit             Sr. Matias Cerda Moragues,  
Sr. Gutierrez navajas, rafael  Sr. Nadal Amengual Nicolau 
Sr. Juan Nadal Piza          Sr. Rafel Molina Bosch 
Sr. Cristobal Gomez Ferrando  Sr. Miguel Angel Garcia Puerta 
Sr. Francisco Jose Duran Gonzalez Sr. Sebastian Ribas Mesquida 
Sr. Pedro Medina Garcia  Sr. Tomàs Brull Mayol. 
 
VUITÈ.- Publicar aquest Acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, s'aprova també per unanimitat 
 
FOD 3. Compareixença a petició del Grup Municipal C's del regidor de Model de Ciutat, 
Urbanisme i Vivenda Digne 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Hem demanat la compareixença del regidor d’Urbanisme, no tant per lo que és la 
qüestió de fons de la legalitat o no legalitat del Casino. Jo crec que tenim uns tècnics que saben 
d’aquestes coses, i a demés és una qüestió que tinc entès que està en els Tribunals, i per tant lo 
procedent ara és que els Tribunals resolguin i diguin és que. Nosaltres hem demanat la seva 
compareixença perquè no estam d’acord en com s’ha desenvolupat tot aquest tema des de dia 12 
d’abril de l’any passat. Dia 12 d’abril de l’any passat, va sortir una noticia a premsa, que deia que Cort 
está obligado a abrir la puerta del nuevo Casino del Teatro Balear. I xerrava de l’existència d’un informe 
del TAC de llicències d’obres, en el qual pues deia que s’havia d’aplicar la normativa anterior 2013, i per 
tant que es podia concedir aquesta llicència d’obres. En el Consell de Gerència d’Urbanisme, jo vaig 
demanar en relació en aquest expedient i aquesta noticia, si era cert que existia un informe jurídic, que 
seria favorable al atorgament de llicència d’obres, i el gerent, i estic llegint l’acta, el gerent contesta que 
no hi ha cap informe oficial, sinó només unes opinions manifestades per un funcionari, i que a més no 
són correctes ni ajustades a la normativa, segons se li ha explicat. Manifesta que es tracta d’un 
expedient que ja està resolt administrativament i pendent de decisió judicial, i no hi ha cap element nou 
que faci canviar el criteri municipal. I diu que es contestaran les al·legacions del promotor quan i com 
pertoqui. Nosaltres li varem dir en aquell moment, bé jo en concret perquè soc el que assisteix en el 
Consell de Gerència, que si era cert que hi havia un informe i no era un esborrany, pues que jo creia que 
vostès haurien de dimitir. No sé si se’n recorda però jo ho vaig dir. No reiteraré ara lo mateix, perquè jo 
és que el problema que tenim amb aquest tema del Casino, és que arriba un punt que un ja no sap a qui 
ha de creure. Jo vaig dir això, i el dia següent El Mundo torna a treure, es fa eco de que l’ajuntament ha 
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negat l’existència del informe, i treu una foto del informe. El informe diu clarament que es tracta d’un 
informe jurídic, i està firmat. Un esborrany, com va dir el Sr. Riera, perquè les actes del Consell de 
Gerència no són com les del Ple, no se recullen literalment, no està tot lo que es diu, hi ha coses que 
s’ometen, possiblement perquè en aquell moment la secretaria consideri que no tenen rellevància, que 
són mers comentaris i que realment no afecten en el fons de lo que s’està xerrant, però lo cert és que 
aquest informe dur una firma, no és un esborrany. És un informe jurídic. Clar, en aquell moment varem 
fer pujar me’n record, en el cap de departament. Es va xerrar d’amenaces per part dels promotors del 
Casino Bingo Balear, de coaccions en els funcionaris. Se va dir que s’estaia exercint una pressió damunt 
d’ells que era insuportable, i nosaltres varem aparcar el tema. Per lo que li dic, perquè no sabíem a qui 
creure, i davant d’aquesta situació lo que no podem fer nosaltres és demanar dimissions de ningú, 
perquè si són uns fets que no tenim contrastats, per una mera informació periodística, encara que 
després hagin sortit la firma del informe. Vull dir, és una situació un poc estranya que se donava en 
aquell moment. I potser que encara es continuï donant. Nosaltres li demanem la compareixença només 
perquè ens ho expliqui, per sabre, per conèixer la seva opinió. Perquè clar després s’emet un altre 
informe, pel mateix tècnic, que assumeix un informe dels tècnics municipals del Departament de 
llicències d’activitats, i que diu que la llicència d’obres no s’ajusta, no es pot donar perquè no s’ajusta a 
la llicència d’activitats que tenien en el seu moment aquests senyors del Bingo Balear. Clar, el problema 
surt ara un altre vegada. Perquè ara un altre vegada el diari El Mundo publica una noticia i diu que 
apunta a motivos políticos para denegársela. Clar, una llicència d’activitats o una llicència d’obres, no es 
pot denegar per motius polítics, s’ajustaran o no però no es pot denegar per motius polítics. I segons 
aquest senyor, el cap de departament, el TAC de llicències d’obres, diu que el que acelera la emisión de 
los preceptivos informes es el Sr. Antonio Noguera, por lo que el Departamento de Actividades emite un 
informe desfavorable. Després diu que no sabe quien tomo la decisión, si bien cree que es política, bien 
del Regidor o del Gerente. Se apartan de la forma habitual de trabajar, lo cual expresó oponiéndose de 
forma verbal debatiendo el tema con los jefes de actividades.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Sr. Ribas hem d’anar acabant per favor.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“En fi, lo que jo vull dir aquí és que clar, ara això ens aixeca unes sospites molt importants. Això, 
aquestes afirmacions d’aquesta suposada declaració, perquè jo no sé si existeix, això és lo que diu el 
diari, però van entrecomillades, en teoria això ho han copiat d’un acta de la unitat de delinqüència 
econòmica financera. Clar, jo nosaltres li agrairíem que ens aclarís aquesta situació, si això és cert és 
greu, si no és cert pues convindria a lo millor fer qualque cosa perquè els diaris tampoc no es poden 
dedicar a publicar coses així cada dia. Ja ho varem veure a la Regidoria de Cultura i en el Casal Solleric, i 
només faltaria que ara tornéssim estar davant d’una sèrie, d’unes afirmacions gratuïtes per part d’un 
diari. Gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Ja li he dit que aquesta compareixença, com a mínim me semblava vergonyosa, però ho 
intentaré explicar, perquè el tema del Casino és un tema que ve per llarg, que ve de llarg, i és vera que si 
vol totes les explicacions jo li torn a donar les explicacions, i també li donaré totes les explicacions i tot lo 
que han patit els funcionaris d’aquest ajuntament per aquest tema del Casino. Jo li puc donar totes les 
explicacions que vulgui, però sincerament me sembla de ciència ficció aquesta compareixença. I també 
me preocupa, me preocupa perquè vostè sap que hi ha molts de temes que coincidim en relació al 
urbanisme de la ciutat, però me preocupa l’actitud de Ciutadans contínuament en relació a la 
inseguretat jurídica, en relació a les grans empreses, en relació a tot això, perquè si qualque dia que 
suposo que no passarà, Ciutadans gestiona l’àrea d’Urbanisme, en els dos dies hauran donat les claus de 
la ciutat en els grans poders econòmics. Perquè pareix vostès que són els grans advocats de les grans 
empreses, i sobretot d’aquelles grans empreses que s’han portat fatal amb l’Ajuntament de Palma. Això 
no ve d’ara, no ve del febrer, no ve del febrer, això no ve del febrer ni d’abril. Això ve del 2014, li 
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explicaré un poc. Jo no sortiré a comentar una noticia, jo sortiré a defensar la feina dels funcionaris en 
relació en aquesta qüestió. Tinc 4 informes de 4 tècnics diferents sobre aquesta qüestió, i que tots diuen 
lo mateix. Començaré pel primer, dia 10 de gener del 2014, hi ha un atorgament de llicència d’obra 
menor. Dia 4 de febrer de 2014, se denega el permís d’instal·lació del Casino, perquè no compleix la 
normativa de centre històric. I aquí està la qüestió. El Casino no compleix la normativa de centre 
històric. No se pot permetre un Casino, no se pot permetre un Casino en el centre històric, perquè va en 
contra de l’Ordenança. Lo únic que es podria permetre és la transitorietat, la transitorietat de la llicència 
de Bingo. De que tornessin a fer un Bingo, però com aquesta no és la qüestió, i a demés varen fer unes 
obres amb una llicència menor Sr. Ribas, unes obres amb una llicència menor, que vostè sap més o 
manco lo que s’inverteix en una llicència major i en una menor, en una llicència menor es varen gastar 
10 milions d’euros. Obres il·legals, obres il·legals, 10 milions d’euros. I els zeladors que varen anar a fer 
la seva feina en aquesta qüestió, varen acabar imputats. I després han guanyat tots els judicis, però han 
acabat imputats. El gerent anterior, el gerent d’Urbanisme, amb el suport de tot l’ajuntament, va esser 
recusat per aquesta empresa. Aquí sí que tots els hi donaren suport, no com vostès quan a jo me va 
recusar la gent de Ses Fontanelles, però bé és igual, tampoc entrarem en qüestió. Aquesta història 
segueix de que se desestima el silenci administratiu, perquè amb aquesta il·legalitat que és una 
il·legalitat com la copa d’un pi, més gran que la Torre Eiffel, gastar-se 10 milions d’euros en una llicència 
d’obra menor, ells justifiquen el silenci administratiu. I que fa l’ajuntament? Desestimació del silenci 
administratiu, perquè si va en contra de la Llei no hi ha silenci administratiu possible. Després, 
evidentment hi ha un altre tema que és el tema de l’activitat. Això és una activitat integrada. Hi ha obres 
i hi ha activitats, hi ha obres i hi ha activitats. Val? Hi ha una denegació continua del departament 
d’Activitats, en relació a la llicència perquè va en contra de l’Ordenança de centre històric. Que deia el 
document incomplet d’informe que vostè s’està referint? Deia que si la llicència d’obres tenia llicència 
de Casino, de Bingo, no hi havia cap tipus de problema, però aquest informe era incomplet perquè és 
una llicència integrada, i sense el informe d’Activitats, no dona lloc a res Sr. Ribas. Jo no sé com, no sé 
ben bé com fer-li entendre de que s’ha pres en qualsevol moment i en cada decisió, jo crec que la 
decisió encertada de complir els criteris tècnics, complir els criteris tècnics. Per exemple, amem, 
Alejandro González, fa una cronologia, 28 de gener sol·licitud de llicències d’obres. 10 de març recepció 
notificació inconvenients deficiències. La principal necesita licencia de actividad, en aplicación de la Ley 
de Actividades. 20 de maig del 2014 contesten para subsanar deficiencias pero solo citan permiso de 
instalación vigente de sala juegos de Bingo, de Bingo no de Casino. El 11 de junio del 2014, recepción 
notificación inconvenientes que la licencia de actividad aportada no ampara la nueva actividad de 
Casino. 19 de abril de 2016 el Consejo de Gerencia acuerda denegar la licencia al no haberse subsanado 
los inconvenientes. Després, un altre informe del Sr. Buades i del Sr. Alejandro González d’obres, ates 
informe dels Serveis Tècnics municipals de data 15 d’abril del 2016, que constata que no obstant això, el 
projecte tècnic d’obra de reforma, no s’ajusta al projecte d’instal·lació llicenciat en data 24 de juliol de 
1990. Entenc que s’escriu que la mera formalitat de disposar d’una prèvia llicència d’instal·lació, no és 
suficient per tal de poder llicenciar els posteriors projectes d’obres, sinó que aquest és un requisit previ 
però que en tot cas els projectes d’obres han de respectar, estricta i necessàriament les condicions, 
mesures correctores, i aspectes del projecte, i instal·lació de tal manera que els dos projectes instal·lació 
i obres, mantinguin una coordinació intrínseca que faci perfectament compatibles. La qual cosa no 
succeeix al present cas. Conclusions, denegar per les raons referides al encapçalament d’aquesta 
proposta, la llicència sol·licitada per Gran Casino Balear, per efectuar obres consistents en 
condicionament de local per implantació de Casino. És molt fàcil, quan tu vols fer un Casino, i no tens la 
llicència de Casino, en el centre històric no ho pots fer. Només podia fer un Bingo. I fins i tot si no hi 
hagués un Bingo, si no hi hagués un Bingo, perquè clar estam xerrant d’una llicència que ve de enrere. 
Per si no hi hagués un Bingo, tampoc podria haver-hi un Bingo en el centre històric. Tampoc podria 
haver-hi un Bingo en el centre històric. Però bé seguim amb altres informes. Ara ve d’Activitats, li faig un 
poc d’historial sobre aquesta qüestió. El projecte d’obra, fer referència a una activitat de Casino, segons 
l’article 23 de la Llei 7/2016 de Regim Jurídic de les llicències integrades d’activitats de les Illes Balears. 
No es pot concedir llicència d’obra a l’activitat de Casino, per haver-se denegat l’activitat del expedient. 
El titular del expedient, mai ha presentat un expedient d’obra que s’ajusti a la llicència d’activitat de 
Bingo. Ha presentat un projecte que s’ajusta a la llicència d’activitat de Casino. Bé, no sé que més dir-li. 
Nosaltres no hem pressionat a cap funcionari, nosaltres simplement hem seguit la coherència i la 
dinàmica d’un expedient molt molest per aquest Ajuntament de Palma, i amb unes connotacions molt 
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difícils i molt complexes. Amb una llicència d’obra menor que va suposar una despesa de 10 milions 
d’euros per part del promotor. Amb uns zeladors que varen fer la feina que havien de fer, i varen esser 
investigats i imputats per aquest cas. Amb un Consell de Gerència amenaçat per una recusació, que en 
el final se va centrar en l’anterior gerent, el Sr. Fernando González. I després en diversos informes que 
avala la feina que s’havia fet a partir del 2014. Jo he rebut amenaces, un titular de premsa “No habrá 
paz para los malvados Sr. Noguera”. Jo en teoria som el malvat, per fer complir la legalitat. I la veritat, 
nosaltres ja en una reunió amb el batle, els promotors i els treballadors lo que els varem dir, tot això 
està judicialitzat, tot això està judicialitzat, i quan hi hagi una sentència que digui que el Casino no es pot 
obrir, pues evidentment no s’obrirà i si hi ha una sentència que es diu que es pot obrir, el Casino 
s’obrirà. Però no ens pressionem més amb aquesta història, a cop de diari, perquè sincerament, veu 
vostè que és un expedient complex, estrany, bé amb una quantitat de doblers molt important, que es va 
tramitar de forma il·legal, i sincerament nosaltres només hem fet i hem continuat la feina de l’anterior 
Equip de Govern, en relació en aquesta qüestió, que és aquesta activitat econòmica, aquesta activitat de 
Casino, és incompatible amb l’Ordenança de centre històric, i no n’hi ha més. És una llicència integrada, i 
l’activitat evidentment no compleix. I bé, no tenim res més que dir-li.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. El Partido Popular es muy consciente de que este tema está actualmente en manos 
de la justicia, que será quien se tendrá que pronunciar al respecto. Sí queremos reclamar desde aquí, 
respeto a los funcionarios, respeto a los técnicos, respeto a los jurídicos, y que sean ellos los que 
trabajen libremente sin ningún tipo de presiones por ningún lado. La justicia será la que tenga que 
pronunciarse al respecto, y eso sí Sr. Noguera, que pena que venir aquí a dar explicaciones, usted lo tilde 
de vergonzoso y de ciencia ficción. Por lo demás no tenemos nada más que añadir. Gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies. Nosaltres sabem que aquesta llicència és una llicència complexa i estranya. Sabem que 
segurament la responsabilitat última no sigui seva, vostè no va promoure un concurs per fer casinos, 
això ho tenim claríssim. Ara, jo coincideixo en la Sra. Bosch, vull dir, que sigui vergonyós que li demanin 
a vostè que doni explicacions, faltaria que només, només faltaria que vostè no donés explicacions. Vull 
dir vostè és el regidor d’Urbanisme, serà el futur batle, i vostè ha de donar totes les explicacions que 
nosaltres li demanem. I que li demanem explicacions no és vergonyós. Nosaltres li hem demanat 
explicacions, precisament perquè vostè s’expliqui per una noticia que des del nostre punt de vista afecta 
directament a lo que és la seva dignitat. I lo que és la seva dignitat com a futur batle. Perquè vostè no 
pot estar sota sospita. Vostè serà el batle de Palma d’aquí a un mes. I que ens surti per petaneres. No, 
no, lo que és vergonyós és que vostè faci referència constantment a les grans empreses. No sé, primer 
vostè hauria de sabre lo que és una gran empresa, perquè el Bingo Balear jo suposo que no és cap gran 
empresa, però bé, vostè recorre en això com excusa. Sr. Noguera, era més simple aquí pareix que vostès 
varen induir a un funcionari a emetre un dictamen, és lo que diu el diari, vostè me digui que no, 
comparegui aquí i digui no miri això no és cert, va passar això i això. I igual que jo els vaig creure l’altre 
pic quan va pujar n’Alejandro, que ens va donar explicacions i varem xerrar de les coaccions, de tot lo 
que li feien a vostès, pues jo segurament m’hagués assegut i ja no hagués intervingut en el segon torn. 
Que passa? Que vostè comença a despotricar damunt de lo de les grans empreses, dels poders 
econòmics i totes aquestes tonteries. Jo sincerament, jo lo que me dona la impressió el diari és que a lo 
millor nosaltres som el partit de les grans empreses, i vostès són la màfia, perquè entre els contractes 
del seu partit, entre les coaccions que pareix que diu el diari en els funcionaris. Però això que és? 
Nosaltres lo que volem és que els funcionaris facin feina com toca, que ho facin sense pressions, i estic 
segur que si és així, tot això se’n pot anar a la paperera. M’entén? Lo que passa és que vostè no ens 
despeja els dubtes, vostè en lloc d’esser clar, donar explicacions com toca, ve aquí a xerrar de poders 
fàctics, de grans empreses. I que vol que li digui? Això no, crec que això dona vergonya i això és indigne, 
perquè vostè es deu en els ciutadans i ha de donar totes les explicacions que facin falta i més.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
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“Sí. Xerrant de grans empreses, xerrem no de que les grans empreses siguin millors o pitjors, no de que 
les grans empreses siguin millors o pitjors, sinó són aquelles que van en contra del interès general, i són 
aquelles que van en contra de la legalitat, va en contra de la legalitat. Això és una, Sr. Ribas, quin petit 
comerç inverteix 10 milions d’euros en el seu tal? Per favor, per favor, no se la sap aquesta història del 
Casino de veres? Li explico? Li explico? No. Se la sap o no? Vull dir, no sé. Casa Roca ha invertit 10 
milions d’euros per reformar tal? Crec que no. Això, on estam parlant de, no estam parlant d’una 
empreseta que ve a muntar un binguet amb 4 cartonets i 4 associacions de veïnats que van a jugar. No, 
estam parlant d’un Casino, d’una activitat econòmica que vostè sap que és una activitat econòmica 
controvertida, que va haver-hi una lluita de poder entre dues forces econòmiques molt potents, dues 
forces econòmiques molt potents, i que després va haver-hi algunes turbulències que el Jutjat dirà el 
que, que jo no li puc explicar perquè no les sé. Interès general, jo no xerro de grans empreses o no grans 
empreses Sr. Ribas. Però quan vostè xerra de que jo o el gerent jo o el gerent, hem forçat a un 
funcionari és bé escolti i també diu moltes altres coses de ciutadans, i jo mai les he posat a la palestra. 
Sap? Jo mai les he posat a la palestra, sincerament. Quan, quan vostè diu que nosaltres pressionem en 
els funcionaris, i quan la història real, quan la història real és que moltíssims de funcionaris, moltíssims 
de polítics, qualque gerent d’aquest ajuntament, ha estat coaccionat judicialment, amb mesures de bé 
de recusacions, etc, etc. Sincerament jo crec que haurien de tenir una mica més de responsabilitat en 
segons quines qüestions, perquè si donem credibilitat a qualsevol cosa que pugui sortir pels mitjans de 
comunicació, estaríem tot lo dia amb unes dinàmiques molt perilloses. Nosaltres ni hem coaccionat a 
cap funcionari, ni els hem dit lo que hem de fer. Simplement seguim una història de coherència legal, 
una història de coherència urbanística, d’una activitat que és il·legal, i que no se podia fer a la ciutat. 
Perquè se li varen donar expectatives? No en tinc ni idea, no en tinc ni idea, però jo li puc dir que vostès 
creant aquestes ombres de dubte davant d’una gestió pulcra d’aquesta legislatura a Urbanisme, que ens 
hem enfrontat a coses que pareixia que no se podien enfrontar i coses que pareixia que no se podien 
tancar, perquè eren il·legals, sincerament a jo lo que me fa és sobretot pena, molta pena. Moltes 
gràcies.” 

 
Es sol·licita: 
 
"La compareixença del regidor responsable de Modelo de Ciudad, Urbanismo y Vivienda Digna, 
al objeto de que clarifique las noticias aparecidas en el periódico "El Mundo", en relación a la 
declaración del TAG del departamento de Licencias de Obras ante laUDEF." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, compareix el Sr. Noguera 
 
 
FOD 4. Aprovar inicialment el projecte de la Cartera Municipal de Serveis Socials 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, moltes gràcies. Bé, avui presentem en el Ple, en aquest Ple, la cartera municipal de Serveis Socials 
per la seva aprovació inicial. Perquè pensem que és un document d’interès, d’interès general, i vull 
ressaltar que és la primera cartera de Serveis Socials municipals que tindrà aquest ajuntament. La 
tindrem perquè ha estat una voluntat política de redactar-la. Redactar-la no ha implicat pressupost, i és 
imprescindible a demés la seva aprovació definitiva en aquest Ple, en un altre Ple evidentment, per dur 
a terme la concertació de serveis, que és una demanda també de l’oposició. Per tant bé com vostès 
mateixos ja ho han demanat en altres ocasions, jo només vull recordar que aquest procediment ha estat 
aturat i paralitzat, durant els anys anteriors. Perquè la cartera, la Llei de Serveis Socials del 2009, 
redactada per la Conselleria de Serveis Socials i cooperació del Govern de les Illes Balears, ja ho 
possibilitava. Però bé, en definitiva, nosaltres l’hem redactat, amb un doble objectiu, un el 
desplegament d’aquesta Llei 4/2009 dels Serveis Socials de les Illes Balears, i l’altre no menys important, 
el de garantir el dret a la informació sobre els serveis comunitaris de competència municipal. Que és idò 
la cartera? La cartera és un document que ens permet posar a disposició de tota la ciutadania, la 
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descripció organitzativa dels Serveis Socials comunitaris bàsics de Palma. Com a punt d’accés immediat 
al sistema públic de Serveis Socials i propers a la ciutadania. En aquest sentit no puc estar de dir que no 
hi ha, que la realitat de la cartera és el més oposat que hi ha al esperit de la Llei Montoro, que hauria 
deixat fora del sistema de Serveis Socials, a milers de famílies. La cartera defineix també el conjunt de 
serveis, prestacions, tràmits i actuacions de prevenció, atenció i promoció social, que es presenten 
directament, que es presten directament des d’aquest ajuntament, i en col·laboració amb les entitats 
del tercer sector. Estam parlant de serveis d’informació, valoració, assessorament, intervenció i 
derivació. Dos, atenció a la infància i a l’adolescència. Tres, atenció a la dependència. Quatre, serveis 
domiciliaris. Cinc, serveis de promoció a l’autonomia personal. Sis, atenció a la inclusió social. Set, 
serveis d’allotjament alternatiu. Vuit, prestacions econòmiques importants. Nou, domiciliació i 
empadronament. Deu, subvencions i convenis. Onze, Patronat municipal de reallotjament i reinserció 
social. En aquest sentit he de dir que hem fet una passa més per retornar els drets a la ciutadania, 
informant-los i atracant-los al sistema de Serveis Socials. De tots aquests serveis que he llegit, la Llei 
Montoro duita al seu extrem, tenia previst únicament reconèixer als ajuntaments, competència en el 
primer punt, en el primer punt que us he llegit d’informació bàsicament. Bé, el marc de referència que 
hem utilitzat per poder-la redactar i desenvolupar, ja ho he dit, és la Llei 4/2009 dels Serveis Socials de 
les Illes Balears, i el Reglament de centres municipals de Serveis Socials, aprovat el dia 28 d’abril del 
2016. Recordar que aquesta cartera va esser oberta a procés participatiu, el dia 7 de febrer, en el primer 
Ple del Consell municipal de Serveis Socials, que es va presentar i es va penjar a la Web municipal, com a 
molt bé sabeu, és a dir, tots hi érem representats, i deu entitats varen presentar al·legacions. Estam 
parlant d’un total de 53 al·legacions, possibilitant d’aquesta manera, que aquest document final sigui 
més complert, més consensuat i sobretot que respongui millor a les necessitats socials de la ciutat. 
Agrair a totes les entitats les seves aportacions. I bé i finalment el dia 17 de maig va esser tractat a la 
Conferència Sectorial de Serveis Socials de la Conselleria de Serveis Socials i Cooperació, i en varem 
rebre el vist-i-plau. Hem complert tot aquest procés, avui vos presentem en aquest Ple aquesta cartera 
per la seva aprovació, recalcant que és un document participat, que garanteix el dret a la informació a 
totes i tots els ciutadans de Palma, sobre el conjunt de prestacions i servei que ofereix directament 
aquest ajuntament, segons les diferents situacions de necessitats socials. I també els que ofereix en 
col·laboració amb el tercer sector, i que cal aprovar-lo definitivament un poc més endavant, per iniciar la 
concertació, per iniciar la concertació. Únicament som objecte de concertar els serveis que estan 
recollits en aquesta cartera. Això és.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, nosotros votaremos a favor de esta cartera de servicios. Bueno, hemos tardado dos años en hacerla, 
creo que ha sido demasiado tiempo, pero bueno aún así ahora ya la tenemos, y lo que sí pedimos es que 
no se duerman en los laureles y que empiecen en cuanto este procedimiento se acabe, procedamos a 
realizar la concertación de al menos un servicio, para poner todo este procedimiento en marcha, y 
bueno y ya de cara. En cuanto se ponga en marcha el primero, ya se tendrá un rodaje respecto al 
funcionamiento y ya se podrán ir poniendo en marcha todos los restantes. Y por nuestra parte pues 
nada más.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Muchas gracias. Nuestro grupo va a votar a favor de la cartera, precisamente porque nosotros nos 
alegramos cuando hay avances en Servicios Sociales. Usted me conoce, y yo nunca voy a hacer 
demagogia de Servicios Sociales por tres razones. Primero porque conozco el área. Segundo por los 
cientos de profesionales que trabajan conjuntamente con entidades y con empresas privadas que dan 
su apoyo. Pero me entristece, me entristece que para conseguir esto, que es un avance en la publicidad, 
que los ciudadanos pueden tener en cuanto a los servicios que presta el ayuntamiento, se tenga que 
atacar al Partido Popular. Y sobretodo se ataca mintiendo y de manera muy grave. Ustedes no pueden 
salir en rueda de prensa, y lo ha repetido aquí en sede Plenaria, diciendo que esto garantiza la 
prestación de servicios. No, quien garantiza la prestación de servicios son los gestores públicos, 
juntamente con el equipo de funcionarios. Porque decir eso sería lo mismo que decir que cuando 
ustedes gobernaban, las ayudas económicas urgentes no estaban garantizadas, porque quien aprobó el 
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Reglamento y el catálogo de prestaciones económicas fue el Partido Popular. Con lo cual, dejen de decir 
estupideces. Y es más, decir que con la Ley Montoro se iban a perder todos estos derechos. Vamos, no 
se puede mentir más, y le voy a leer lo que dice el Decreto Ley 2/2014, que aprobó el Gobierno de la 
Comunidad Autónoma sobre la aplicación de la Ley mal llamada la Ley Montoro. Y dice en su artículo 6, 
se lo digo para usted y para cualquiera que vuelva a aludir a la Ley Montoro, y sobre que competencias 
se permite o no en Servicios Sociales y otras materias. Dice el artículo 6, competencias que las entidades 
locales podrán ejercer en materia de salud, servicios sociales, enseñanza e inspección. Dice, las 
competencias que previamente a la Ley Montoro, se venían ejecutando como propias por parte de los 
municipios, tanto en salud, inspección sanitaria, materia de prestación de servicios sociales, y de 
promoción de inserción social, así como aquellas otras en materia de educación a las que se refieren 
determinadas disposiciones de la Ley Montoro, continuarán siendo ejercidas por los municipios, en los 
términos previstos en el Estatuto de Autonomía, normativa autonómica sobre Régimen Local, y leyes 
sectoriales autonómicas. Dejen de mentir. El Partido Popular la anterior legislatura aprobó esta Ley que 
está en igualdad de condiciones que la Ley de racionalización de la administración local, que la Ley 
Montoro, que permite que todas las materias que venían prestando, se sigan ejerciendo en las mismas 
circunstancias. Con lo cual, dejen de mentir. Está garantizado, no porque ustedes hayan aprobado la 
cartera, de la cual nos alegramos, sino que está garantizado, primero por sus gestores, segundo por sus 
funcionarios, y tercero porque hay una Ley que aprobó el Gobierno del Partido Popular en nuestra 
Comunidad Autónoma, que garantiza que se sigan prestando. Dejen de mentir, no hagan demagogia en 
materia de Servicios Sociales. Sra. Borràs usted me conoce, yo nunca voy a hacer demagogia, espero que 
usted no la haga, y que sigamos colaborando. Y una última crítica, está muy bien la participación pero se 
olvidó de una parte muy importante en cuanto a la participación, y es la Comisión del pacto por la 
inclusión social, que no tuvimos conocimiento de la cartera, hasta que fue definitivamente anunciada en 
rueda de prensa, y por tanto obviamente es otro ejemplo más de lo poco que le interesa el pacto por la 
inclusión social a este ayuntamiento. Muchas gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, primer Ciutadans dir-los que gràcies per votar a favor, creiem que és una, que és important. I 
després un poc que trobi excessiu que haguem estat dos anys per arribar aquí, crec que demostra un 
desconeixement bastant important de com es funciona, i de tots els problemes que s’han trobat per 
arribar aquí. Ja està. I després un poc vostè diu Sr. Sánchez, dir-los que si en part la Llei Montoro no ha 
fet molt més mal del que ja ha fet, perquè a l’ajuntament ha afectat directíssimament en altres àrees, ha 
estat gràcies a la Llei que ja s’havia aprovat per la Conselleria de Serveis Socials i Cooperació del Govern 
de les Illes Balears. La del 2009, que ens assegurava uns determinats serveis. Per tant aquí no ha pogut 
aprofundir tant com hagués pogut arribar. Això per un altre banda. I després evidentment sense els 
treballadors, la seva implicació i dedicació, no es duria a terme absolutament res, igual que sense la 
col·laboració de les entitats del tercer sector, que arriben allà on l’ajuntament no hi pot arribar. Jo crec 
que aqueixa cartera, lo que els dona és una seguretat, dona una informació, tothom sap com està 
organitzat. Bé, tota una sèrie de millores que entenc que el fet de que hi votaran a favor, les reconeixen. 
Per tant dit això gràcies perquè pugui sortir per unanimitat, i els emplaço a continuar treballant en tot lo 
que pugui esser millores. I només dir una cosa respecte al pacte per la inclusió. Es va informar que es 
treballaria en la cartera, i es va presentar en el Ple del Consell municipal perquè ens va semblar que hi 
estaven tots representats. En cap moment s’ha deixat de donar la importància que té a un pacte com 
aquest. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Aprovar inicialment la Cartera Municipal de Serveis Socials de l’Ajuntament de 
Palma, que s’adjunta al present acord.  
 
SEGON.-  Disposar de l’obertura d’un període d’informació pública i audiència a les persones 
interessades per un termini de 30 dies, comptadors des de l’endemà de la publicació d’aquest 
acord al BOIB i a la pàgina web municipal, per a la presentació d’al·legacions o suggeriments". 
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Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, s’aprova per unanimitat 
 
FOD 5. Grup PP relativa a un pacte per la cultura 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Bueno, estamos a 30 días de un cambio de Alcalde, en el ecuador de la legislatura, y 
esta primera parte de la legislatura a nivel cultural ya la damos por pérdida. Lo que sí tenemos que 
decidir hoy y aquí es si queremos tirar también la segunda parte de la legislatura. La situación cultural a 
día de hoy es insostenible, y creo que es evidente, no hay proyecto, no hay dirección, no hay buena 
sintonía con el sector. Y empieza a parecer que los partidos de la izquierda no son tan amantes de la 
cultura como hacían ver en campaña. Yo diría que son unos culturetas más bien. Después de dos años 
de gobierno de izquierdas, de promesas incumplidas, de despropósitos, de concursos fallidos, de dejar el 
Casal Solleric tres meses por primera vez en la historia, sin ningún tipo de obra artística. Ha llegado el 
momento de poner un punto y final e intentar iniciar un proyecto cultural de consenso. Es por todo esto 
que desde el Partido Popular queremos ofrecer al Equipo de Gobierno pues ese gran pacto, para que 
todos los partidos de la oposición, el Equipo de Gobierno, el sector cultural, y los ciudadanos, nos 
sintamos cómodos y podamos poner la ciudad en el sitio que se merece. Por responsabilidad, queremos 
que exista un compromiso real de todos los partidos en el Ajuntament de Palma, y que realmente la 
cultura sea una prioridad. Se necesita un proyecto que sea real, que sea factible, y que sea consensuado 
entre todos los grupos y con el sector. Yo os pongo como ejemplo el caso de la Fundación de Turismo 
Palma de Mallorca 365. En la legislatura pasada en un momento dado, se optó por crear un ente en el 
que todos los partidos tenían cabida, en el que los políticos daban un paso atrás y le daban a los que 
sabían, al sector, que empezaran a ser ellos los que propusieran las acciones a llevar a cabo, donde se 
tenía que focalizar toda la fuerza de ventas. Incluso había un pacto tácito en el que no se va a aprobar 
nada si no hay prácticamente unanimidad en cuanto a las decisiones. Creo que es un caso de éxito, todo 
el mundo lo ha dicho así y sería muy interesante extrapolar algo así al Área de Cultura. Porque lo que no 
es normal es que cada 4 años estemos cambiando las directrices políticas, unos hacía un lado unos hacía 
el otro, y al final los que salen perdiendo son los ciudadanos y los visitantes. Con esa misma 
responsabilidad que nosotros queremos ejercer desde el Partido Popular, les exigimos a ustedes 
también vuestra parte o su parte de responsabilidad. Ha quedado constatado durante estos dos años, 
que ni el primer Regidor de Cultura ni el segundo Regidor de Cultura, han sido capaces de poner el Área 
de Cultura donde se merecía, de llevar a cabo los primeros hitos que se marcaron en esta primera parte 
de la legislatura, y lo que pedimos es que haya una reestructuración del área, una reestructuración del 
área que pase porque el Regidor y la Directora General, que han sido las caras visibles de este proyecto 
cultural de la primera parte de la legislatura, dejen estos puestos. Estamos a tiempo de coger las riendas 
todavía de esta situación, pero sí que es verdad que tiene que ser hoy o decir claramente que ya se da 
por perdido. Creemos que este gran pacto por la cultura, marcará como os decía, unas directrices 
políticas con largo plazo. No puede ser que las marquemos ahora para dos años y a lo mejor dentro de 
dos años se tengan que modificar. Estamos dispuestos a remangarnos, queremos trabajar con ustedes y 
de la mano, pero necesitamos la implicación de todos los partidos. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Sr. Bonet, escoltant-lo cercant acords, em fa recordar sobretot les darreres 
Comissions de Govern de les Fundacions, en elles vostè s’estén de tot per sistema, per si de cas, sempre, 
fins i tot a l’hora de posar en marxa projectes educatius, o per aprovar les programacions artístiques. 
Ara després de dos anys proposeu un gran pacte. Això sí condicionat, en el qual vostè diu qui pot i qui no 
pot participar de ell. Vostès són sempre qui tallen el bacallà. No? Idò no, ara ja no, aquesta ciutat ha 
canviat molt, i no acceptem els seus pactes excloents. També li vull dir que el seu partit Sr. Bonet arriba 
tard, molt tard, massa tard per fer pactes de Cultura. L’autèntica legislatura perduda en matèria cultural, 
no és l’actual, no s’enganyin. En matèria cultural l’autèntica legislatura perduda fou l’anterior. En 
l’anterior legislatura vostès reduïren el pressupost de Cultura a la mínima expressió. D’aquesta 
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mancança i també dels grans temes culturals d’Estat, en que vostès sempre prioritzen els toreros, els 
artistes, o les grans inversions especulatives als teatres, biblioteques i museus, venen molts al mal de la 
cultura, i molts al mal de la cultura de Palma també. Nosaltres sí que creiem en la cultura en majúscules, 
en la cultura que fa ciutadans lliures, que marca identitat i fa estimar aquesta ciutat. D’aquí els nostres 
pactes. Perquè no s’enganyin, sí que n’hi hagut i molts de pactes. Pacte per la incorporació dels 
representants de tots partits polítics a l’oposició al Patronat de la Fundació Miró i Espai d’Art. Vostès hi 
són, quan abans no ens hi deixaven que hi fóssim. Pacte per un Consell municipal de la Cultura 
representatiu, el mes de juny es presentarà al Ple el nou Reglament. Si vostès no l’haguessin deixat 
morir, avui tindríem un Consell municipal fort i actiu. Vostès hi sou convidats i no hi assistiu tampoc. 
Pacte pel suport a l’activitat cultural d’associacions i empreses del sector, hem doblat la dotació de la 
convocatòria a subvencions. Per fi la selecció dels projectes es fan amb criteris objectius. Pacte per a la 
transparència en la contractació dels projectes culturals. Tots els músics i actors poden presentar 
propostes a les convocatòries de projectes escènics i musicals pels nostres teatres, com també els 
artistes i comissaris pel Casal Solleric. Podem parlar també d’un pacte per a la programació cultural i de 
qualitat. Impulsem el Festival Palma amb la Dansa. Doblem el número de Palma de Primavera. Tots els 
programes s’han vist reforçats, i el públic ho agraeix. Pacte per a la rehabilitació del patrimoni. PERI, 
iniciem el procés de rehabilitació del Castell de Bellver aquest 2017. Entre el 2012 i el 2015, vostès no 
feren res absolutament per aturar el deteriorament del Castell. Hem obert Can Balaguer. Si la seva 
gestió hagués estat més eficaç l’ajuntament no hagués perdut la subvenció Feder de la segona fase. Tot 
això encara ho pagarem els ciutadans. Projectes de restauració del Casal Solleric, en 4 anys no foren 
capaços de restaurar ni la sala de lligador, cosa que sí que hem fet nosaltres. Per vostès el patrimoni 
només són ingressos, però no se n’han preocupat mai molt. També podem parlar del pacte per la 
recuperació, la creació de nous llocs de feina. Nosaltres hem cobert les places de conservació, tècnics de 
comunicació, administrador i dues places d’educadors de la Fundació Miró. Vostès volien deixar morir la 
Fundació i perdre algun quadre pel camí també. Hem dotat amb dos ajudants i un auxiliar de 
biblioteques, hem creat una nova plaça d’encarregat de teatre. També podríem parlar d’un pacte per a 
la millora de les biblioteques. A demés del personal, hem fet accessibles biblioteques com per exemple 
la de San Jordi, la qual vostès volien tancar. Hem fet esforços importants per mantenir altres 
biblioteques com la de Ramon Llull, Son Costa i Son Rapinya, i hem duplicat la partida destinada a 
l’adquisició de llibres i revistes. Podríem parlar també d’un pacte per donar suport a l’edició, i millorar 
les edicions pròpies. En 4 anys vostès editaren 1 sol llibre. Nosaltres des de que hi som ja en portem una 
dotzena de gran interès cultural, artístic i històric per Palma. Unes publicacions que es distribueixen i no 
queden en els magatzems. Com pot comprovar, aquesta només és una part de la gran tasca que 
realitzem amb el suport dels nostres funcionaris, i amb la directora i la coordinadora al cap davant. 
Totes i tots ells grans professionals. No ens deixem endur per titulars ni articles d’opinió. Tenim 
controvèrsies, ho reconec, amb representants del sector molt respectables, però que tampoc no es 
poden comparar amb els milers de ciutadans que sortiren al carrer fa 3 anys i que vostès no escoltaren 
ni poc ni molt. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Nosaltres votarem a favor de la proposició del Partit Popular. Vostè xerra de que podem xerrar de 
pactes. Idò xerrem de pactes, no es quedi aquí, xerrem de pactes, donem participació a tots els partits, i 
xerrem de pactes per millorar lo que és una gestió de la cultura de la nostra ciutat lamentable. 
Lamentable i ho hem vist en el Casal Solleric. Duim dos anys, i com ha dit el Sr. Bonet, tres mesos que no 
va haver cap exposició en el Casal Solleric. Està barallat amb el sector, ha aconseguit coses que no ha 
aconseguit ningú. Jo lo que veig és que aquí quan xerrem de MÉS i la cultura, MÉS me refereixo en el seu 
partit, pues lo que se li dona molt bé és el bricolatge i l’estadística, perquè tenen perfectament en 
compte que el català en aquest ajuntament està en un perill tremend, perquè només es xerra per part, 
s’empra el 94% de les ocasions. Per això jo continuo fent les proposicions en castellà, perquè també 
haurem de donar un poquet de vida en el castellà. Quan vostè diu que el PP diu qui pot i qui no pot 
formar part d’aquest pacte. Jo crec que això no és així. Dins aquest pacte han de formar part tots 
evidentment, però lo que és evident també és que qui no pot formar part és qui ha demostrat durant 
dos anys, una incompetència absoluta, per gestionar la cultura a la nostra ciutat, per estar barallats amb 
l’Associació d’Arts Visuals, per tenir el Casal Solleric buit. Hem obert el Casal Balaguer, en quines 
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condicions hem obert el Casal Balaguer? Quantes sales té obertes el Casal Balaguer que se poden 
visitar? Se varen preocupar de programar-ho antes? De fer un programa complet? Si per això només té 
dues sales obertes, a baix en el primer pis. En fi, Sr. Carrió, jo ho sento molt però és que això és així, vull 
dir el bricolatge, la llengua sí però lo que és la cultura, poquet, poquet. Crec que ens hem de posar 
d’acord. Lo del Castell de Bellver, sí és cert però també varem insistir tots en que es rehabilités, que 
s’havien de posar a l’obra a rehabilitar el Castell de Bellver. No és un logro només seu, és un poc perquè 
tothom ha exercit una pressió i sobretot perquè el Castell de Bellver estaia en una situació lamentable, 
que no podia continuar i que se devia prendre amb urgència. Sí no ja ho sé, hi ha coses. I sobretot, no 
torni a donar vostè, no insisteixi en l’error del seu company, no insisteixi en els grans poders fàctics com 
han tornat a dir vostè ara, i els grans teatres i tal i qual. No, no, no se tracta d’això. Estam a favor d’una 
cultura participativa, en el que el sector tingui una intervenció, però sobretot una cultura com ha dit el 
Sr. Bonet, en que tinguem intervenció tots, perquè la cultura no és per dos anys ni per quatre, és per 
molts més. I per tant hem d’arribar a consensos que són molt importants dins lo que és la cultura. 
Gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies. Bueno, dicen que nunca es tarde si la dicha es buena. Puede que todo lo que diga le demos 
hasta la razón, si es que al final la quieren la tendrán, pero no me vengan con que ahora no es el 
momento, ahora ya no quieren. Cada vez se parecen más al Sr. Sánchez, el no es no. Oigan, piénsenselo, 
les estamos proponiendo un gran pacto por la cultura. Ya le digo que nos abstenemos en todas y cada 
una de sus propuestas, precisamente porque en este Pleno le dije a su antecesor, que nunca más 
íbamos a votar a favor de sus propuestas, después de la gran chapuza que hicieron en la Miró, y se la 
recuerdo, ninguno de los candidatos a dirigir la Miró, cumplía con todos los requisitos, entrecomillado y 
dicho por su Regidor. Evidentemente yo no me atrevo a votar nada más con ustedes. Yo puedo entender 
que la izquierda, ustedes tengan tres líneas básicas y de ahí no se salgan. Que ustedes sean como esos 
ordenadores binarios que iban con ceros y unos. Ustedes en su caso pues la culpa o la tiene la 
corrupción del PP o la tiene la Ley Montoro, pero es que me van a tener que disculpar, su inacción total 
no es un recorte del PP. Su polémico concurso en la elección del Gerente de la Miró, no es un recorte 
del PP. El nombramiento del Gerente de la Fundación Palma Espai d’Art y su posterior destitución, 
tampoco es un recorte del PP. Que el segundo concurso del Casal Solleric se quede desierto, tampoco es 
un recorte del PP. Los papelillos en prensa, comentarios, críticas, insultos incluso con los críticos y 
demás, tampoco es un recorte del PP. Que hayan pasado ya dos Regidores y quien sabe si hará falta un 
tercero, para que salga algo en Cultura, tampoco es un recorte del PP. Que los artistas de los Premios 
Ciudad de Palma retiraran toda su obra del Casal Solleric, después de su incontinencia verbal en las 
redes sociales, tampoco es un recorte del PP. Y que por este motivo el Casal Solleric además como le 
digo, tres meses por primera vez en la historia, se quedara sin exposiciones, no es un recorte del PP. 
Deje de hacer papelillos y tomen las riendas de la cultura de Palma. Llevamos dos años, dos años, 700 
días y Palma sigue sin proyecto cultural. La Fundación sigue sin Gerente, y ustedes sin ideas. Queremos 
ponerle punto y final a esta situación, y entre todos consensuar un proyecto cultural, un modelo cultural 
en el que todos nos sintamos cómodos. Estamos intentando hacerle una propuesta en positivo. No mire 
hacía arriba y diga no es no. El otro día al salir del Patronato, alguien al que le tengo muchísimo aprecio 
y respeto, me pidió que por favor a partir de ahora fuéramos responsables porque la situación que 
habíamos llegado, era insostenible. Yo me quedé pensando porque creo que tenía toda la razón del 
mundo. Y fue por eso precisamente por lo que intentamos presentar una propuesta como esta, de 
intentar llegar a un gran pacto entre todos. Pero también les tenemos que exigir algo de responsabilidad 
por esta inacción total durante dos años. Y creo que lo mínimo es que las dos personas que han sido los 
partícipes de este desastre, no estén al cargo ahora mismo. Yo creo que sería fundamental que creyeran 
en este gran pacto, así como han creído en todo el listado que nos han presentado, pero este sí que creo 
que es fundamental, por tanto apóyenlo por favor y sean responsables. Gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé, francament i amb tots els respectes, jo mai he compartit la vostra política cultural, per tant també 
entenc que vosaltres no compartiu la nostra. Allò que me negaré en tot moment serà a dir que no hem 
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parlat. Sempre que vostès han tingut qualsevol cosa, sempre hem parlat i sempre hem intentat arribar a 
acords. Per tant això tampoc no canvia. Sr. Bonet, jo també voldria sabre quin model i quin projecte es 
va tenir a la legislatura anterior. Hem mirat per tots els calaixos de la casa, però no tampoc no hem 
trobat cap programa ni cap proposta que poguéssim aprofitar. I també perquè quedi molt clar, perquè 
s’ha dit això de desert en diverses ocasions, tenim actualment una programació importantíssima, 
començant pel Solleric. Tenim la millor exposició que ha passat per Barcelona i per Madrid, d’en Toni 
Catany. No vos vaig veure a la inauguració, teniu encara mesos per anar-hi. Tenim la inauguració, 
tampoc no vos vaig veure, en altres inauguracions com la d’en Steve Afif o en Carles Congost, que també 
són artistes de primera categoria. Tenim un programa de Palma de primavera, que omple molts dels 
espais de la ciutat. No vos vaig veure en el concert d’en Sterlin, no passa res no fa falta si no vos fa ganes 
tampoc no importa que hi aneu. Però sí que sapigueu que tenim concerts cada cap de setmana, i que 
acaben sobretot amb el concert de na Concha Buika i la Simfònica el 21 de juny, que crec que és un 
concert i crec que també és una programació de grans ciutats. I que no ha sortit tot com desitjàvem, 
estic d’acord. La política me sap greu però de vegades no només surt per un programa o per un pla 
etcètera. El dia a dia de vegades fa que les coses s’hagin de modificar o s’hagin de canviar. Nosaltres 
hem pres nota de moltes de les coses que han passat, de totes, i tranquils que els propers dos anys, si 
aquests dos anys primers han estat bons, els dos següents seran molt millors. I l’herència que rebran els 
futurs la ens agrairan molt més de l’herència que hem rebut nosaltres. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"El Ple de L'Ajuntament de Palma es compromet a consensuar un gran pacte per la cultura 
amb una primera acció que passa per la reestructuració de l'Àrea de Cultura, Patrimoni i 
Memòria Històrica, amb un canvi de regidor i de directora general de Cultura" 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MES Palma i PODEM Palma) i 12 vots a favor (PP i C's) 
 
FOD 6. Modificació de crèdit núm. 2, per suplement crèdit finançat amb baixa de crèdit en el 
Pressupost Propi el Patronat de Reallotjament i Reinserció Social per a 2017 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí quiere yo los explico un poco. Los dos vienen del Patronato Municipal de Realojamiento y 
Reinserción Social. El primero es porque a raíz de la convocatoria de subvenciones, para la rehabilitación 
de viviendas en el barrio de Son Gotleu, que inició el Patronato municipal de Vivienda, hubo un edificio 
que recibió esa subvención que es el 90% del cual un inmueble es propiedad el Patronato Municipal de 
Realojamiento, y tienen que aportar ese 10%, por eso esta modificación de crédito para completar la 
partida de gastos de inversión en bienes patrimoniales, que es por 490 euros. Bueno, y la siguiente, la 
modificación de crédito también del mismo Patronato, es a raíz de la finalización de la relación laboral 
con la persona que llevaba el programa de formación laboral, hay que hacer una modificación de 
crédito, para hacer el contrato de este programa fuera, contratado fuera, que era el que llevaba él. Es 
urgente porque ha de ser en los próximos meses, y es un importe de modificación de partida de 6.800 
euros.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit número 2, per suplement de crèdit finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social per a 2017, 
quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESA 
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  CONSIGNACIÓ    AUGMENT   CONSIGNACIÓ 
PARTIDA  DENOMINACIÓ       ANTERIOR    CRÈDIT     DEFINITIVA 
 
00.23141.68200 Inversions en Bens       1.439,10    490,00 1.929,10 
 Patrimonials. 
 
TOTAL AUGMENTDE DESPESES 490,00       1.929,10 
  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESA 
  CONSIGNACIÓ DISMINUCIÓ   CONSIGNACIÓ  
PARTIDA  DENOMINACIÓ    ANTERIOR CRÈDIT     DEFINITIVA 
 
00.23141.21200     Reparació i Conservació.       55.800,00                   490,00 55.310,00,-
                                                 
TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESA        490,00 
  
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
4. Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió ordinària 
que es dugui a terme, per a la seva ratificació." 
 
Aprovat: Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, s'aprova amb 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, MES Palma i PODEM Palma) i 12 abstencions (PP i C,s) 
 
FOD 7. Modificació de crèdit núm. 3 de crèdit extraordinari finançat amb baixes de crèdit 
d'altres aplicacions en el Pressupost del Patronat Mpal. Reallotjament i Reinserció Social per 
a 2017 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit número 3, de crèdit extraordinari finançat amb baixes de 
crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost del Patronat Municipal de Reallotjament i 
Reinserció Social per a l’exercici  2017, quedant establertes les consignacions pressupostàries 
de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES 
 
APLICACIÓ   DENOMINACIÓ   C. Inicial AUGMENT          C. Definitiu 
00.23143.22606  Prog. Formació. Cursos Formació      0,00   6.800,00 6.800,00- 
 
 
TOTAL  AUGMENTDE DESPESES    .................................................................... 6.800,00.- € 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
62

9_
01

_0
3.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
29

/0
6/

20
17

 i 
ho

ra
 1

1:
19

:2
4.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
79

79
58

16
37

D
E

69
06

9
A

pr
ov

at
: S

'a
pr

ov
a 

pe
r 

un
an

im
ita

t



 

- 87 - 

        
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES 
 
APLICACIÓ  DENOMINACIÓ       C. Inicial             DISMINUCIÓ        C. Definitiu  
00.23143.16000      Prog.Formació. Quotes                                    10.400.- 6.800,00,.     
3.600,00 
                                   Seg.Social 
 
TOTAL  DISMINUCIÓ DE DESPESES    ......................................................................   6.800.- € 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
4. Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió ordinària 
que es dugui a terme, per a la seva ratificació." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, s'aprova amb 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES 
Palma i PODEM Palma) i 12 abstencions (PP i C,s) 
 
FOD 8 Grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA sobre declaració de municipi 
oposat a l'aplicació de l'acord econòmic i comercial global (CETA) 
 
Sr. Molina Suárez (PODEM PALMA): 
 
“Sí moltes gràcies. Avui traslladem aquesta proposta de la Plataforma no al TTIP de Mallorca, que també 
fa feina en relació a altres tractats per declarar el nostre municipi, com oposat a l’aplicació d’aquest 
acord econòmic el CETA. I ho fem perquè entenem que aquest tractat, el CETA, entre la Unió Europea i 
el Canada, és una agressió en molts aspectes, a la nostra ciutadania. És una agressió als treballadors i 
treballadores de la nostra ciutat, i també és una agressió als consumidors i consumidores de la nostra 
ciutat. I és una agressió, no només en sentit democràtic, sinó que ho és en tots els sentits. Ho és en les 
formes, de com s’està gestionant aquest acord, i ho és també en el fons. En la qüestió de les formes de 
fet, el setembre del 2014, segons el propi Tribunal General de Justícia de la Unió Europea, diu que la 
Comissió Europea va infringir amb el propi Tractat de la Unió, quan denegà el registre d’una iniciativa 
ciutadana, per revisar com s’està gestionant aquest Tractat, la negociació d’aquest Tractat. Per tant de 
forma obscura, de forma amagada, s’està gestionant aquest Tractat, aquesta negociació. I això indica, 
pot indicar quin és el fons en definitiva del Tractat. Perquè el CETA és al final, no és un acord comercial, 
perquè els acords comercials consisteixen en l’eliminació d’aranzels, i aquest Tractat inclou la potestat 
per exemple de crear òrgans amb capacitat legislativa, que limitarien la sobirania dels poders públics per 
regular qüestions fonamentals. I perquè entenem que és important aquest Tractat per la nostra ciutat? 
Que és per això precisament la raó per la qual volem declarar el nostre municipi, oposat en aquest 
Tractat. És que sota l’etiqueta de Tractat comercial, al final el que es vol amagar són rebaixes retallades 
en drets laborals, encara més, menys protecció al mediambient i suposaria coses com aquesta. Segons 
aquest Tractat per exemple, es consideraria un obstacle innecessari al comerç, coses com la nostra 
instrucció de clàusules socials. Altres Ordenances, altres mesures que desenvolupi aquest ajuntament, 
podrien esser considerades en el marc d’aquest Tractat, obstacles innecessaris al comerç, segons diu. És 
a dir que realment és un impuls a l’anulació de lo que és l’autonomia local, que reconeix la pròpia 
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Constitució Espanyola. És per tot això, per l’amenaça que representa per l’autonomia local, per 
l’amenaça que representa pels drets de les persones, pels drets de treballadors i treballadores, que 
considerem que ens hem d’oposar a aquest Tractat. Al final el que fem és demanar al Govern central 
que retiri, que a més es fa a través d’una petició d’urgència al Parlament espanyol, que retiri la 
ratificació d’aquest Tractat, perquè té una profunda importància i una profunda vinculació amb les 
polítiques municipals. Al final el que volem és tenir una vinculació en tot el debat que es pugui tenir, en 
relació en aquest Tractat. Quina és la informació que ha arribat oficialment sobre aquest Tractat als 
ajuntaments, per a poder tenir debats sobre com ens afectarà i com afectarà en definitiva als serveis 
públics municipals. Cap ni una, no ha arribat cap mena d’informació. Tenim informació sobre aquesta 
qüestió? S’ha pogut participar en aquesta qüestió? Evidentment no. Per tot això volem declarar Palma 
com a municipi oposat al CETA, perquè limitaria en definitiva les competències dels ajuntaments, 
necessàries per a poder defensar les condicions de vida de les veïnes i veïns en aquest cas de Palma. Al 
final el que facilitaria, el que representaria aquest Tractat seria facilitar la dinàmica de privatitzacions. 
Que volem arribar a un espai, a una situació en aquest Tractat, faciliti la privatització per exemple de 
l’aigua de la nostra ciutat. És això el que ens agradaria tenir? Perquè aquesta seria la situació davant la 
qual ens trobaríem. Requeriríem així també que el Govern espanyol demani un Dictamen del Tribunal 
Constitucional, per avaluar si la norma constitucional té és compatible amb aquest Tractat. Demanaríem 
també la realització d’un anàlisi detallada de les repercussions que té aquest Tractat en diferents sectors 
de l’economia. Normalment es defensa a les petites i mitjanes empreses estaria bé conèixer realment 
en dades, quin seria l’efecte que tindria aquest Tractat sobre les nostres empreses, de petites i mitjanes 
de la nostra ciutat. O al sector agrari o a altres sectors que poden esser importants per les nostres illes o 
per la nostra ciutat.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Ha d’anar acabant Sr. Molina per favor.” 
 
Sr. Molina Suárez (PODEM PALMA): 
 
“Demanem també, i acabo ja, la convocatòria d’una consulta sobre aquesta qüestió, i la derogació 
immediata pel que té a veure també amb l’autonomia local, de la Llei de Racionalització i Sostenibilitat 
en l’administració local. En tot cas hi ha una xarxa de regidors i regidores a nivell de les illes a nivell de 
mercat, que està treballant en aquesta qüestió, avaluant l’efecte que tindria aquest Tractat i en el qual 
podem participar totes les regidores i regidors d’aquest ajuntament, i també seria una bona noticia per 
la nostra ciutat. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Bé, jo crec que ara comencem la part de ha arribat avui dematí la proposició, anem a corre una estona, 
perquè això no sortia en declaracions institucionals, i sortirem en les proposicions. Miri, jo referent en el 
tema del CETA li voldria avançar una cosa. És a dir, això nosaltres tenim grups parlamentaris, tant a 
Europa com en el Congrés de Diputats, i tot això ha dut el seu procés, s’han  anat aprovant. Jo suposo 
que el Sr. Noguera ens parlarà dels grans interessos econòmics i d’aquestes coses, però la globalització 
està aquí. I lo que hem d’anar és a veure amem de quina manera duim a efecte aquests acords. I 
concretament amb el CETA, el CETA i li parlo de febrer de 2017, és a dir han passat uns mesos, 
concretament el grup Socialista, va tenir un gran debat amb això, però en el final varen votar a favor. No 
entenc ara com se manifesten en contra dins un paper que arriba a l’Ajuntament de Palma. És a dir, el 
grup Socialista, i concretament el Sr. Ramón Jauregui, va defensar això i ho varen votar a favor. Per tant 
jo no sé, no sé molt bé si se’n han temut o se’n han temut referent en aquest tema. Nosaltres en tot cas 
com el nostre grup parlamentari, tant a Europa com a dins el Parlament Espanyol, ha anat duent i ha 
anat pactant, tant amb el grup Popular, com amb el grup Socialista, nosaltres continuarem duent les 
coses, discutint a dins els fors que són competents pensem a damunt aquests tractats. I lo que està clar 
és que no podrem posar portes en el camp, i la globalització està en que ens dur a avançar en aquestes 
coses i lo que hem de fer és negociar-les lo millor que puguem pels nostres conciutadans. I amb aquesta 
feina estam Sr. Molina, amb aquesta feina estam. Gràcies.” 
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Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Bé, jo abans de començar i d’entrar amb aquesta proposta determinada, que no entraré en el fons, 
volia proposar que l’ordre del dia del Plenari, a partir d’ara, a part de tots els punts que tenim, i a part 
del fora d’ordre, hi hagués el darrer apartat, que podríem denominar com a rodillo pacte d’esquerres, si 
els pareix, perquè ja és una tònica habitual de cada Plenari, que el dimecres abans del Ple del dijous, ens 
presentin una bateria de propostes, que vostès se veu que han estat negociant entre vostès, fins en el 
darrer segon, per presentar-les en el Ple del dijous, i no ens les presenten. Si realment era tan important 
Sr. Aligi aquesta proposta, i era tan urgent, perquè això d’urgent no en té res. Aquesta proposta que 
vostè ha presentada no és res urgent, no és per avui. Si és tan important i hi ha tants de regidors 
implicats com vostè ha dit, i és tan important per les competències municipals, que no jo ho veig per 
enlloc però vostè diu que sí, l’haguessin presentat de manera ordinària, haguéssim xerrat a les 
Comissions, haguéssim pogut arribar a una transaccional, si hagués interessat. Però no interessa, 
aquestes propostes del Govern rodillo pacte d’esquerres, deuen formar part dels acords de Govern del 
Pacte. Perquè aquí se veu clarament que els partits que formen part d’aquest Govern, perden la seva 
identitat. Aquí el PSOE no és el PSOE, el PSOE en el Parlament Europeu i en el Govern de l’Estat i en el 
Govern Espanyol vota una cosa, i aquí pues se l’empassa, perquè se veu que formava part d’aquests 
acords de Govern seu. Vull dir, escoltem, és que no és serio Sr. Aligi, és que no és serio Sr. Molina, 
perdoni és que li he dit Sr. Aligi envers de dir-li Sr. Molina. No és serio que vostès sempre cada mes facin 
lo mateix. No els interessa gens. Abans a lo millor una setmaneta abans els enviaven per whatsapp, ara 
no. Ara ahir a darrera hora, i després el paripé de cada Junta de Portaveus, ai no les vos han passada, 
pues n’hem entregat sis o set. No idò no les ens han passades. És que va esser dilluns la Junta de 
Portaveus, i ens varen dir que ens les presentarien pel Ple d’avui. I cada Plenari lo mateix. Escolin, si 
haguessin volgut la nostra col·laboració, si haguessin volgut el nostre vot a favor, ho haguessin fet de 
manera ordinària. El nostre vot no els interessa, el nostre vot no el volen, lo únic que volen fer és el seu 
paripé del 15M. Com que s’han empoltronit a les seves cadires, lo únic que els queda per pensar que 
vostès són 15M és aquest tipus de shows i nosaltres no volem participar.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Moltes gràcies Sra. Durán. Recollirem la proposta i veurem si s’ajusta al Reglament Orgànic de 
l’Ajuntament i els direm coses per la propera.” 
 
Sr. Molina Suárez (PODEM PALMA): 
 
“És una pena que hagi esgotat el seu temps, només parlant d’una qüestió formal, i no fent cap 
comentari, no fent cap comentari sobre el fons de la qüestió, que és allò finalment important. És, la 
urgència està justificada perquè a demés ara s’està, hi ha el debat en el Parlament Espanyol, i lo que 
estam demanant precisament és que el tràmit es faci amb temps, per poder conèixer, per poder 
conèixer quin és el contingut real, quin és el contingut real d’aquest Tractat. Això és el que volem i això 
és el que estam demanant, informació per poder participar com administració local en aquest debat. Al 
final s’està tractant en el Parlament Espanyol, sí, i el que volem és que abans d’aquest debat, sense 
informació, sense que ningú no tingui informació, ja que afectarà molt greument a l’autonomia local, i 
als serveis públics municipals, el que voldríem seria tenir més informació, perquè no hi ha més 
informació realment, hi ha molt poca informació i la informació que tenim és aquesta d’aquesta 
gravetat. I per això trobem que és importantíssim que realment s’aturi el procés de ratificació d’aquest 
Tractat en el Parlament i poder tenir un debat amb informació per la ciutadania, amb participació de la 
ciutadania, ja que la gent està mobilitzada. De fet hi ha 2.300 entitats mobilitzades sobre aquesta 
qüestió i ja s’ha aprovat el rebuig en aquesta qüestió, no només al Parlament de les Illes Balears sinó a 
tots els Consells Insulars de les nostres Illes, hi ha diferents parlaments federals i parlaments regionals, 
malgrat vostès facin com que no els interessa el tema. Al final és un tema evidentment simbòlic, és una 
demanda simbòlica, però que al final té a veure amb, volen sí o no que la gent tingui informació sobre el 
que se negocia a Europa, i afecta a la nostra ciutat. Volen que és faci d’esquenes a la ciutadania o no. 
volen mantenir, volen augmentar la ja dèbil autonomia local, recollida en la Constitució. O volen deixar 
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més enfora encara, les decisions que se prenen polítiques, i que afecten a la gent. I allò més important, 
volen que sigui molt més fàcil encara privatitzar els serveis públics, i continuar la senda que ja va obrir el 
Partit Popular en aquesta qüestió, en aquesta dinàmica de privatitzar-ho tot. És això el que anem a votar 
ara malgrat vostès facin aquest circ innecessari ara mateix. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, un segundo, que yo por alusiones al Partido Socialista decir que el grupo municipal Socialista en el 
Ayuntamiento de Palma, ha votado lo mismo que el grupo Socialista en el Parlament de les Illes Balears, 
que nuestra tónica es seguir la estrategia de partido, por supuesto que sí, nuestras políticas como 
partido Socialista, y por lo tanto, no son los más indicados en este caso para criticar el voto del partido 
Socialista en relación a esta propuesta. Muchas gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"1.El Ple de l’Ajuntament demana al govern central que retiri la petició d’urgència del Congrés 
de Diputats per a la ratificació del tractat CETA entre Canadà i la Unió Europea. Entenem que 
per la importància que té el contingut d’aquest tractat per a les entitats locals, aquestes i la 
ciutadania que representem, haurien de tenir tota la informació adient i la possibilitat de 
debatre els seus continguts, abans d’una ratificació feta apressadament. 
 
2. Declarar a aquest Municipi de Palma com a Municipi oposat al CETA, perquè aquest tractat 
limitarà les competències dels ajuntaments necessàries per a la defensa de les condicions de 
vida dels nostres veïns i veïnes. 
 
3. Requerir al govern d'Espanya que sol·liciti el dictamen del Tribunal Constitucional sobre la 
compatibilitat del CETA amb la norma constitucional espanyola, previ al debat parlamentari i la 
seva votació. 
 
4. Sol·licitar al Govern d'Espanya la realització d'una anàlisi detallada de les repercussions que 
el CETA tindrà en els diferents sectors de l'economia i societat espanyola, així com les 
implicacions per a les competències de les administracions locals. 
 
5. Sol·licitar al Govern d'Espanya la convocatòria d'una consulta a la ciutadania perquè, com 
s'ha fet en altres ocasions, tant a Espanya com en altres Estats membres de la UE en qüestions 
transcendents (Tractat de Maastricht, Constitució Europea),expressi la seva voluntat 
democràtica després d'habilitar-se una campanya informativa prèvia. 
 
6. Sol·licitar al Ministeri d'Administracions Públiques del Govern d'Espanya la derogació 
immediata amb caràcter retroactiu de la "Llei de Racionalització i Sostenibilitat de 
l'Administració Local" per legislar en el seu lloc una nova normativa enfocada al 
desenvolupament de l'economia local. 
 
7. Donar trasllat d'aquest acord al Govern d'Espanya, al de la Comunitat Autònoma de les Illes 
Balears i a tots els grups parlamentaris del Congrés dels Diputats i del Parlament Europeu, 
perquè es registri i quedi constància del mateix." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, s'aprova amb 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES 
Palma i PODEM Palma) i 12 en contra(PP i C,s) 
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FOD 9. Grups PSIB-PSOE. MÉS per Palma i PODEM PALMA relativa a rebuig als pressuposts 
generals de l'Estat per al 2017 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Moltíssimes gràcies Sra. Jhardi. Avui assistim en el Ple, a un Plenari ple d’incoherència.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Perdoni’m, disculpi’m Sra. Martín, en el grup municipal Partit Popular jo sé que aquestes coses no els 
interessen gaire però ara ja ens queda molt poquet, no ens facin molt de renou i així podem acabar 
aviat. I sobretot una convidada al Sr. Gijón que ja que ens visita al manco que quan ens visita ens escolti. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Aquest és el Plenari de la incoherència. Avui hem assistit a les demandes per part 
del Partit Popular i de Ciutadans, ja, ja sé que no els interessa, bé és igual. De millors condicions, ens han 
xerrat del funcionariat, i assistim a uns Pressuposts Generals de l’Estat, que per res tenen en compte ni 
els recursos materials ni humans necessaris, per fer que les administracions funcionin. Nosaltres ja 
sabem que no els interessen els serveis públics, però per l’Equip de Govern d’aquest Ajuntament, això és 
molt important. Són uns pressuposts que com sempre venen a repetir la infrafinançament de la nostra 
comunitat. En aquest cas nosaltres hem caigut 20 punts en l’índex de Producte Interior Brut per càpita 
en els darrers 15 anys. Però això en el Partit Popular i en els seus socis de Govern no els interessa. 
S’augmenten les desigualtats, se disminueix els recursos que tindrem disponibles, tant a Educació, com 
a Sanitat, com a Serveis Socials, perquè encara que fan unes pujades que són absolutament mínimes i 
irrisòries, per exemple Educació un 1,7%, a Sanitat encara ens trobem per davall del nivell de les 
retallades de l’any 2011, malgrat estam en el 2017. Ja sé que vostès són immobilistes però haurien 
d’actualitzar el calendari. Resulta que destinaran en inversions per la nostra comunitat 128 euros 
respecte en els 184 euros que destinen de mitjana en el nostre país. Llavors tenim un infrafinaçament, 
un destí bàsic molt, molt, molt minso a diferents partides, quan sí que pugen un 30% el pressupost de 
defensa. Es veu que els tancs són més importants que les escoles, els llibres o els hospitals en aquest 
país, tant pel Partit Popular com per Ciutadans. Per aquest motiu nosaltres ens manifestarem com 
Ajuntament fermament en contra d’aquests pressuposts que tindrem a l’Estat. Recomanem que en el Sr. 
Rajoy ja que es veu que ens ha de venir a visitar el dissabte, a part de la passejada que li facin, li puguin 
explicar quina és la realitat social de la nostra comunitat i de la nostra ciutat. I amem si fa una millor 
feina el temps que li queda al front del Govern de l’Estat, que esperem que sigui molt poc. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Ha fet vostè un exercici increïble. Miri, jo li mostraré una cosa i li diré amb tot el meu carinyo, no sé si 
ens pot dir que hem d’omplir en aquest paper, li hem de posar el nom del municipi? Era el imprès que 
s’estaia passant per les seves organitzacions polítiques antes de fer la presentació, que havien de passar 
per Registre i havien de posar les sigles de tots? No ens pot venir amb aquestes coses, no ens pot venir 
amb aquestes coses en aquestes altures i en aquesta hora, i en aquesta hora. I li diré una cosa, respecte 
en els Pressuposts Generals de l’Estat, com que n’hi ha que ens hi preocupem pel Pressupost General de 
l’Estat, i ens hi hem preocupat perquè hem vist que hi havia crítica per part dels ciutadans, legítima 
sempre, sempre legítima. I sempre la crítica legítima per part dels que no participen en els acords que se 
prenen en el Congrés dels Diputats, però nosaltres sí que hi hem participat, i hem arribat a un acord en 
principi, que procurarà 205 milions més d’euros en el finançament d’aquesta comunitat autònoma. I per 
tant nosaltres n’estam ben contents d’haver pactat el Pressupost General de l’Estat, sobretot amb la 
partida que vindrà destinada a la nostra comunitat autònoma. I no ens hem d’amagar ni ho hem de dir a 
ningú, ho diem aquí a dins el Saló de Plens de l’Ajuntament. Per tant aquesta proposició que fan vostès, 
que jo ho entenc perquè jo també veig lo que fan a dins el Congrés dels Diputats, jo ho entenc tot, ho 
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comprenc tot però nosaltres la rebutjarem perquè no estam d’acord en això, estam d’acord en altres 
coses. El que parli vostè d’escoles i de defensa me pareix un exercici de demagògia que no és propi ni de 
vostè Sra. Martín ni de vostè és propi. Gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Bé idò aquesta és la proposta rodillo pacte d’esquerres dos. I quatre de partit Podemos, ja en duim 
dues. Podemos 1, Podemos 2. Això és la quota Podemos 2. El PSOE ja ho sabem que no té identitat i la 
Sra. Armengol estarà encantadíssima de la defensa que ha fet avui la Sra. Angelica Pastor, de la decisió 
de la Sra. Armengol. Perquè clar ja se sap la Sra. Armengol és el PSOE podemitzat del Sr. Sánchez. Vostè 
era de la Sra. Susana Díaz, vostè és de la part del Sr. Jauregui. Mirin, escoltin, això és una quota que 
vostès tenen entre vostès  que en el final del Ple fem el chopo de mita, i ara estam a la part 2. Després 
vendrà la 3, la 4 i la 5. Nosaltres no volem participar. Escoltin, els fores d’ordre entenc jo que hi ha 
d’haver un motiu de suficiència. Nosaltres mai ens hem oposat a votar en contra d’una urgència, mai 
ens hem oposat per sistema, perquè entenem que les urgències nosaltres podem pensar que és urgent 
o no. Aquests tipus de propostes no són urgents, ni en aquest cas és competència nostra. Vostès volen 
tenir la seva quota de show, els periodistes ja no hi són, se’n han anat, no volen ni participar del seu 
show. Jo Sr. Molina no vinc aquí per fer cap tipus de circ, a vostè li agrada molt aquesta paraula. Vostè 
ha dit que jo he fet un circ. Jo lo que he posat en evidència és que les formes compten, i que nosaltres 
no volem participar dels seus acords, del seu pacte, que a cada Ple hi ha d’haver míting podemita. No, 
no volem participar perquè si a vostès realment els hagués interessat, haguessin presentat aquesta 
proposta de manera ordinària, i a lo millor ens haguéssim posat d’acord en segons quines coses, però no 
li interessa. Des del seu partit, des de Madrid el Sr. Echenique o el Sr. Iglesias, m’és igual, qualsevol dels 
dos els passen a tota a Espanya a totes les institucions lo que han d’enviar. I aquí els seus socis s’ho 
mengen, bé pues nosaltres no ens ho menjarem i no volem participar. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Sí, només dir que com Equip de Govern defensarem els drets de la ciutadania, i molt especialment en 
aquest cas que és d’un infrafinançament, que ve a ofegar encara més en els serveis públics de la nostra 
comunitat, i per descomptat del nostre ajuntament. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Claro que sí, por alusiones, por supuesto. No, yo decir que en este caso yo creo que la Sra. Durán como 
siempre, pues desvaría en sus comentarios y declaraciones. Decir que nosotros tenemos claro cuales 
son nuestras opciones, sabemos cual es nuestra política. Nosotros no somos socialistas podemitas, 
somos Partido Socialista Obrero Español, por supuesto que sí, y por lo tanto, y por lo tanto, y por lo 
tanto, tenemos claro que estamos en un pacto de Gobierno. Tenemos claro también que nuestras 
políticas son tan sociales o más que los de Podemos en este caso, y por lo tanto lo que no voy a permitir 
es que se falte al respeto a la Presidenta del Govern de les Illes Balears, en este caso aquí a Francina 
Armengol. Muchas gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"1. L’Ajuntament de Palma rebutja el Projecte de llei de Pressupostos Generals de l’Estat de 
2017, per la seva assignació insuficient de recursos per inversió directa a les Illes Balears. 
 
2. L’Ajuntament de Palma defensa en la seva integritat el compliment en tota la seva extensió 
de l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, com a símbol suprem del consens de tota la 
societat de les Illes Balears i de les forces polítiques que la representen al Parlament. 
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3. L’Ajuntament de Palma insta tots els actors concernits a emprar els recursos al seu abast, en 
el tràmit parlamentari a les Corts espanyoles, per a millorar les partides pressupostàries que 
els Pressupostos Generals de l’Estat hagin de destinar per a inversió a les Illes Balearsen2017. 
 
4. L’Ajuntament de Palma reclama a l’Estat el compliment dels Protocols signats per la 
Comissió Mixta Estat-Balears per temes d’economia, segons els termes establerts en els acords 
de 3 de desembre de 2015." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, s'aprova amb 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES 
Palma i PODEM Palma) i 12 vots en contra (PP i C's) 
 
FOD 10. Grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA sobre derogar la reforma laboral 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies. Bé portem aquí aquesta proposta, de la qual han tingut coneixement a la Junta de 
Portaveus, amb l’objectiu d’instar tots plegats en el Govern de l’Estat, per tal d’adoptar les mesures 
adients per derogar la reforma laboral, i procedir així a l’obertura d’un procés de diàleg, un diàleg social 
que finalitzi amb l’aprovació d’un nou Estatut de Treballadors, que recuperi així la característica 
essencial de carta de garantia de drets laborals. Com ja és molt sabut la primera mesura que va adoptar 
el Partit Popular l’anterior legislatura a les Corts Generals, va esser l’anomenada reforma laboral. 
Aquesta reforma tenia un únic objectiu, i era establir les bases per a la creació d’ocupació de baixa 
qualitat, tant per la seva durada com pel seu tipus de jornada, com pel salari i per les condicions laborals 
que permetia. Des de que la reforma laboral està en vigor, tenim unes xifres esgarrifants, tenim més 
precarietat, més explotació laboral, menys protecció social. Avui mateix tenim gairebé 4,8 milions de 
persones en el nostre país que volen treballar i no poden. D’aquestes, més de dos milions duen més de 
dos anys en situació d’atur. Més de 400.000 joves han hagut d’abandonar el nostre país cercant noves 
oportunitats. Espanya ostenta el qüestionable record d’esser l’Estat de la Unió Europea amb una taxa 
d’atur juvenil més alta, casi un 50%, en concret un 46,5%. I el que és encara més preocupant, i que 
toquem cada dia, que toca aquesta regidora en particular com a responsable del Àrea de Treball de 
l’Ajuntament. També les persones que treballen estan patint un empitjorament de les seves condicions 
laborals, sense precedents durant el període democràtic. Devaluació salarial, pèrdua de protecció que 
atorgaven els convenis col·lectius entre altres coses. També s’ha agreujat el procés de substitució 
d’ocupació de temps complet, contractes de llarga durada per ocupació parcial no desitjada. La taxa de 
parcialitat va, ja va situada en un 15%, i malgrat mensualment aquí a Palma notem un índex de 
davallada, aquest índex és molt petit i no s’està aconseguint el efecte desitjat. A més a partir del any 
2012 les estadístiques també ens mostren un increment d’hores extraordinàries, principalment en els 
contractes a temps parcial, que se corresponen normalment amb hores extres no remunerades. La 
devaluació salarial és també patent, i conseqüència d’aquesta política de desregularització, 
individualització de les relacions laborals, i de fixació de les condicions laborals, des de la potestat 
unilateral de l’empresari, que ha provocat una reducció de salaris de manera desconeguda fins ara, i de 
manera generalitzada. Està clar que els empresaris no estan fent res il·legal, estan fent lo que la Llei 
actualment els permet fer. Els salaris s’han reduït un 4%. El poder adquisitiu és el mateix que la dècada 
dels anys 90. Avui el 34, el 34% de les persones treballadores, estan percebent salaris equivalents en el 
salari mínim interprofessional, i gairebé la meitat reben uns salaris de poc més de 900 euros mensuals. 
En el nostre país existeixen avui més de 2,5, que se diu aviat, 2,5 milions de treballadors pobres. I la 
bretxa salarial entre homes i dones s’ha incrementat més d’un punt percentual en relació a l’any 2011, 
situant-se en un 24%. Per tant convindran amb mi que les xifres donen la raó als arguments que avui 
estic esgrimint en aquesta sala de Plenaris. Des de que va entrar en vigor la reforma laboral del Partit 
Popular, el nombre de convenis col·lectius, s’ha reduït en un 30%, convenis col·lectius que eren drets 
que havia costat molt treballar i consolidar al àmbit laboral. I tot això com a resultat de la implantació 
d’un model de relacions laborals de caire autoritari, que ha trencat completament l’equilibri entre els 
treballadors i els empresaris, afeblint de manera considerable la negociació col·lectiva. I tot això també a 
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mayor inri, ha anat acompanyat d’una reducció dels crèdits destinats a les polítiques actives d’ocupació 
de l’Estat, aproximadament un 40% des de que es va aprovar la reforma laboral. Resulta imprescindible 
per tant afrontar, impulsar de forma decidida, mesures que garanteixin els drets dels treballadors, no 
sols aconseguir-los una feina sinó una feina digne i amb drets, que recuperin la centralitat de la 
negociació col·lectiva, que tinguin pes, que combatem de manera eficaç la precarietat laboral entre tots. 
Aquest gran pacte en el que el Sr. Bonet feia al·lusió fa uns moments, és el que nosaltres els  demanem 
en matèria laboral. Per tant, considerem que és necessari iniciar un procés de diàleg social ja, des de la 
possibilitat d’arribar a acords, recuperar el sentit original de l’Estatut de Treballadors, com a Carta de 
Drets Laborals fonamental, que garanteixi la dignitat laboral.” 
 
Sra. Presidenta (PODEM PALMA): 
 
“Ha d’anar acabant Sra. Adrover per favor.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, vaig acabant. Simplement demanem la seva implicació per aprovar aquest acord, instant en el 
Govern de l’Estat perquè adopti les mesures adients, per tal de derogar la reforma laboral, amb unes 
xifres molt negatives pels treballadors de la nostra ciutat. Gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, vamos a ver este tema se ha tratado el día 13 de diciembre de 2016, en el 
Congreso de los Diputados. Exactamente la misma proposición, y a propuesta precisamente del Partido 
Socialista, y la defendió el Sr. Simancas. Quiero decir, no sé realmente qué estamos discutiendo aquí y 
porqué estamos discutiendo un tema, que es de competencia estatal, y que además se ha discutido 
hace 4 meses, con lo cual también me expliquen la urgencia de esta proposición. Yo la verdad es que 
nuestra posición al respecto y la posición del resto de partidos políticos que están aquí, a excepción de 
MÉS que no tiene representación en el Congresos de los Diputados, la pueden encontrar precisamente 
en el Diario de Sesiones del Pleno de 13 de diciembre. Tener que estar aquí una hora y pico, casi dos 
horas, discutiendo temas que son estatales, pudiendo dedicar estas dos horas a temas y competencias 
que son del Ayuntamiento, y que realmente tenemos posibilidades de hacer cosas para los ciudadanos 
de Palma, y estar dos horas hablando de temas de los cuales no tenemos ninguna competencia, y que 
además nuestros compañeros ya los han tratado en el Congreso de los Diputados, yo no le veo para 
nada el sentido. O sea, creo que aquí tenemos que aprovechar el tiempo para hablar de los temas de los 
ciudadanos de Palma, que afectan directamente y que podemos nosotros realmente hacer cosas. Está 
en nuestra mano hacer cosas directamente con los ciudadanos de Palma, y no bueno pues como este, 
como han calificado aquí este show, ahora cinco o seis, una batería de propuestas que sinceramente, 
bueno, no les veo ningún sentido. Aquí yo lo que veo son muchas ganas, alguno de los que están aquí de 
Concejales, de ser Eurodiputados o Diputados del Congreso. Pero somos Concejales del Ayuntamiento 
de Palma, trabajemos para los ciudadanos de Palma. Muchas gracias. Por cierto, votaremos en contra 
porque tal y como nuestros compañeros del Congreso han dicho, nosotros no somos partidarios nunca 
de derogar sino de reformar. Y también hemos hecho muchas propuestas, para reformar la normativa 
laboral, la legislación laboral que hizo el PP, que tampoco estamos de acuerdo. Gracias.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Val, ara ja han entrar a la proposta rodillo del pacte d’esquerres 3. Ara aquesta és 4 PSOE. Sí que és 
vera que aquesta en les formes no és tan flagrant, no la varem tenir ahir, la vaig tenir per whatsapp, crec 
que fa una setmana si no vaig equivocada, per tant el dia de la Junta de Portaveus ja la tenia, ja ens 
l’havíem poguda llegir. Mirin, aquesta és una proposta, me podria estendre, i com que jo li tinc molt de 
respecte Sra. Joana Maria Adrover, no me vull estendre i no vull dir segons que. No me vull encalentir 
perquè segurament m’encalentiria. No és lògic, no és normal, que el PSOE presenti aquesta proposta. A 
vostès del seu partit, també de Madrid, de ... li han enviat aquesta proposta en el PSOE de totes les 
institucions, i ens l’han presentat. No és competència nostra, així com ha dit molt bé l’altre regidora de 
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Ciutadans. Vostès aquesta proposta ja la varen presentar en el Congrés. Però és que la poden tornar a 
presentar, és que poden fer una moció de censura en el Sr. Rajoy, se poden adherir en aquesta que ha 
retirat fa una sèrie de dies Podemos. Vull dir, vostès ho poden fer allà on toca, que és el Congrés de 
Diputats. Miri, escolti’m, podríem xerrar molt de la reforma laboral. La reforma laboral va entrar, va 
formar part de tota una sèrie de reformes que es varen haver de fer, perquè teníem empreses que 
tancaven cada dia, i en aquell moment va esser útil, i en aquell moment va permetre, juntament amb 
tota una sèrie de reformes molt importants, que es varen haver de fer perquè estàvem a punt d’esser 
intervinguts, i vostès ho saben, va permetre que ara en aquest moment s’estiguin creant 500.000 llocs 
de feina cada any. I això també té que veure amb la reforma laboral, els agradi o no els agradi, reforma 
laboral que per un altre banda UGT i el PSOE utilitza quan anava a treure en els seus, també s’ho facin 
mirar. Escolti’m podríem xerrar molt però primer de tot aquest punt que vostè dur aquí és un 
argumentari polític del PSOE, quota PSOE dins aquest Govern d’esquerres que tenim aquí a l’ajuntament 
de Palma, no és competència municipal, i desde luego li puc assegurar que no és urgent. No és urgent, 
no té sentit que vostès ho presentin com a fora d’ordre del dia, senzillament a lo millor els hi varen 
donar fa un mes o quatre mesos o tres mesos, no se’n havien recordat, ho tenien a un calaix, i aprofitant 
que avui en presentaven quatre n’han presentada una més i han presentat la quinta. No té sentit, no és 
el lloc, i a demés crec que és riure’ns dels ciutadans de Palma, voler presentar aquesta proposta aquí, 
quan vostès tenen institucions adequades per poder-ho fer. Nosaltres no ens prestarem, podria esser 
molt més profunda, no vull entrar en les dades, moltes de les dades que han donat vostès són errònies, 
però no vull entrar en el fons, perquè no és el lloc per entrar en el fons. Per tant nosaltres votarem en 
contra.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bé, a mi el Congrés me queda molt enfora, i lo que no vull fer com a regidora de Treball, 
i lo que no vol fer aquest Equip de Govern és creuar-se de braços amb les injustícies que veiem cada dia, 
provocades per la reforma laboral, que va aprovar el partit laboral. Jo no sé quin troben vostès que és el 
for. A cada oportunitat que jo tinc com a regidora de Treball, demano que se pugin els salaris, que es 
derogui la reforma laboral, i que es doni feina digna i amb drets en els treballadors de la ciutat de Palma. 
Ho faig en roda de premsa, cada vegada que dono les xifres de l’atur. No sé si aquest és el for que toca o 
no, per tant jo i aquest Equip de Govern volem quedar amb la consciència ben tranquil·la de fer tot lo 
que està en les nostres mans fer. I si a la convocatòria de la sessió plenària hi ha dins l’ordre del dia 
aquest punt, és perquè l’ordenament ho permet, per tant és legal que hi sigui, i per tant jo crec que sí 
que és el for. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de l’Estat a adoptar les mesures adients per 
tal de derogar la reforma laboral que el Partit Popular va imposar a la X legislatura i procedir a 
l’obertura d’un procés de diàleg social que, des de la voluntat d’acord, finalitzi amb la 
aprovació d’un nou Estatut dels Treballadors que recuperi la seva característica essencial de 
carta de garantia dels drets laborals." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, s'aprova amb 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES 
Palma i PODEM Palma) i 12 vots en contra  (PP i C,s) 
 
FOD 11. Grups PSIB-PSOE, MÉS per PALMA i PODEM PALMA sobre gestió pública de l'aigua 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, aquí començo per dir que això no és cap proposta que vingui de cap altre institució, i és una 
proposta purament municipal, no dic que les altres no tinguin valor però ho dic perquè a lo millor a la 
vostra resposta, almanco aquests arguments els podeu descartar, poseu-ne uns altres damunt la taula. 
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Val? És una proposta que varem xerrar qualque vegada a Emaya, que estaiem participant, hi havia un 
parell de municipis de Mallorca, que estaiem en contacte i havíem tingut vàries reunions, per crear una 
xarxa de municipis per l’aigua pública, perquè consideràvem que és un valor que tenim a l’Ajuntament 
de Palma i jo crec que això és un consens que tenim tots els partits que quan n’hem parlat, almanco 
durant aquesta legislatura, que tots defensem que l’aigua ha de començar a gestionar-se, ha de 
continuar gestionant-se a nivell públic, i hi ha altres municipis que també tenen aquesta prioritat. I 
varem considerar que era important fer feina conjunta, per poder per un costat defensar aquesta gestió 
pública de l’aigua, però per un altre costat també poder crear grups de feina per intercanviar a nivell 
tècnic i a nivell logístic, diferents coneixements o experiències que es puguin tenir, entre els diferents 
municipis que fem tota la gestió de l’aigua. I a demés com que Palma fa una gestió integral des de la 
captació fins a la depuració, que això no passa a altres municipis més petits, i a part és molt més gran i 
té una empresa amb molts de tècnics i molta gent que pot aportar i ajudar a altres municipis a millorar 
la seva gestió, creiem que era una bona opció formar part d’aquesta xarxa. Hem fet un parell de 
reunions, és una quinzena de municipis que ens hem reunit, tots ells que tenen gestió pública, i varem 
acordar redactar un test perquè els ajuntaments que volguessin participar en aquesta xarxa, poder 
sumar-nos en aquesta xarxa de manera formal. I varem acordar aquest test que vos presentem, que 
simplement són aquests principis generals de la gestió pública i la gestió sostenible, d’un recurs tan 
important com l’aigua, i poder garantir a tots els col·lectius, fins i tot els col·lectius que tenen manca de 
recursos econòmics, poder garantir l’accés en aquest bé públic, a l’aigua potable. I per això duim 
aquesta proposta en el Ple. Voldríem sabre quina és la vostra opinió, perquè com que ja hi estam fent 
feina amb aquesta xarxa, volíem que se pogués aprovar lo abans possible per poder formar part 
d’aquesta xarxa de manera formal. I poca cosa més.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Jo tornaré amb l’argumentació. Bé lo de explicatio non petita accusatio manifesta. Vostè ens diu que 
no i deu esser que s’hi deu acostar en això, s’hi deu acostar. De totes maneres ens faltava posar també, 
també era el imprès lo que ens havia arribat. Bé, ja hem vist que vostè ja ha sortit en els mitjans de 
comunicació i s’ha posat com a promotora d’aquesta xarxa de municipis, que hem vist que ja havíem 
sortit hasta en els mitjans de comunicació. Jo crec que aquest és un tema que per ventura nosaltres 
estaríem oberts a discutir-ho. I estaríem oberts a discutir-ho pues començant a veure, a parlar amb els 
temes de tècnics a dins l’empresa municipal. Podríem parlar-ho a dins una Comissió amb els altres 
partits, i podríem arribar fins i tot, fins i tot arribar a un acord, per poder arribar a un Ple. Jo crec que 
amb aquest text avui a empentes i arribant en el Ple, nosaltres no li podem votar a favor això, no li 
podem votar a favor. No li podem votar a favor però per un argumentari que està sortint tot el temps, 
això no era urgent. Això ha arribat aquí pel pacte no escrit surt aprovat com urgent, i jo lo que li demano 
és que en el pròxim Consell d’administració d’Emaya, comenci a moure aquest paper, anem a veure’l a 
Comissió, i podem discutir. Nosaltres no ens hi tanquem. Avui li votarem que no. Avui li votarem que no, 
perquè pensem que és una cosa que pot arribar a esser positiva, però pensem que necessita més temps 
i necessita madurar d’un altre manera. Jo no tinc res més que dir-li d’aquest tema. Gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies. Bé aquesta és la quota MÉS ara de les darreres primer hem tingut dues podemitas, una del 
PSOE i ara toca la de MÉS. Val. Bé, té raó en aquest cas sí que podria esser competència municipal, és 
competència municipal, però desde luego lo que no és, és urgent. No és urgent perquè vostès es 
reuneixen dia 23 de març, se reuneixen i Palma, Inca i Pollença promouen una xarxa municipal amb 
gestió pública de l’aigua, i vostè és la promotora d’això. És el mes de març. Haguessin pogut dur aquesta 
proposta el mes d’abril, l’haguessin pogut dur d’ordinari el mes de maig, a lo millor ens haguéssim posat 
d’acord. En segons quines qüestions a lo millor no, hi ha una sèrie de qüestions que a jo me chirrien, no 
m’agraden en una qüestió determinada, però a lo millor ens haguéssim pogut posar d’acord en molts de 
temes, però no els interessa. No els interessa, per això se dur d’aquesta manera, com que no és urgent. 
Perquè ho duen de fora d’ordre del dia, i no ens ho donen fins ahir? Fins ahir. Vostès ho sabien. Perquè 
ahir la Sra. Martín me va dir, no és que n’hi haurà una de l’aigua, n’hi haurà una de pressuposts, n’hi 
haurà una de tal. Per tant si vostès ho saben el dilluns i vostès ja s’han posat d’acord entre vostès des de 
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fa una setmaneta, que suposo que tenen problemes també per posar-se d’acord. Pues la mateixa 
setmaneta que se posen d’acord, ens la passin, i al manco quedarà dissimulat, un poquet de que els 
interessa el nostre vot o la nostra opinió. Però escolti’m és que no ho sé, és que és tenir morro. Que 
després vostès ens diguin, que nosaltres haguem de participar quan vostès no compten amb nosaltres, 
ens ho entreguen el dimecres abans, és sempre. És que haguessin pogut quan han començat aquest 
episodi que jo a demés me pareix que ho faré per escrit una sol·licitud, que posem un apartat 
determinat per aquestes propostes rodillo paripé del Govern, pues escolti els haguessin pogut votar en 
bloc. En bloc les sis. No. Cinc. No. Perquè no els interessa el nostre vot. A vostè en el seu cas li interessa 
per posar-se una medalla com a promotora d’aquest pacte que vostè ja es va reunir dia 23 de març, 
després a l’Ajuntament de Palma s’ha aprovat. I vostè serà la promotora. No escolti’m, les coses se fan 
d’un altre manera, se fan d’un altre manera. I segurament ens haguéssim posat d’acord en molts de 
temes, segurament, o l’haguéssim votat a favor, però no d’aquesta manera. Votarem en contra. 
Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, jo perquè s’entengui, aquest test no és un test que hem fet l’Ajuntament de Palma, és un test que 
s’ha elaborat entre aquesta quinzena de municipis que estam promovent aquesta xarxa. Per tant en 
podem xerrar tot lo que vulgueu, però és un test que s’ha consensuat amb altres municipis, que no és 
un tema de partits. I aquests municipis estan governats per diferents partits polítics. Val? Vull dir que no 
és un tema d’un partit en concret, o d’aquest Equip de Govern, sinó que s’ha estat treballant. Per això 
no s’ha informat abans, perquè evidentment varem fer, hem tingut ja dues reunions i aquesta que se 
comentava ara de fa un parell de mesos, no teníem aquests tècnics, havíem acordat això perquè no sé si 
heu participat mai a la creació d’una xarxa, o d’una estructura nova, que primer se’n ha d’anar xerrant, 
després vas consensuant documents per aprovar-ho, per formar-hi part. Després fas un Pla de feina, i el 
vas aprovant, i vas fent feina, no és des del primer dia que tenim aquesta documentació i que l’hem 
estat amagant durant dos mesos. Jo tinc interès en que aquesta proposta es pugui aprovar per 
unanimitat, evidentment, i crec que això ho he demostrat també en altres coses. Això jo no tinc cap 
problema. Per tant jo proposo deixar-la damunt la taula, però dient-vos que aquest test és un test que 
està consensuat amb altres municipis. Vull dir que si feu qualque proposta de modificació, n’haurem de 
xerrar amb tots els altres municipis que estam implicats en aquesta xarxa. I ja veurem amem que és lo 
que surt. Agafo aquesta proposta, de que en el proper Consell d’administració d’Emaya, que crec que és 
la setmana que ve, traiem aquest, posem, no sé si ho podem bé o ho posem a un punt extraordinari, i 
parlem, vosaltres vos ho podeu mirar i si ja teniu una opinió aquell dia ens la traslladeu, i en parlarem, i 
nosaltres ho traslladarem en els altres municipis, a veure amem si podem arribar a un consens. Val? 
Pues la deixem damunt la taula.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Rebuig de la privatització de la gestió del cicle integral de l’aigua i recolzem els processos 
de re-municipalització que s’estan duent a terme arreu i també a Mallorca. 
 
2. Assumim que les Administracions locals tenen la responsabilitat d’adoptar les decisions 
oportunes per assegurar la sostenibilitat del cicle integral de l’aigua, d’acord amb la Directiva 
Marc de l’Aigua Europea i posarem els mitjans adequats per a que així sigui, tot demanant 
coresponsabilitat a les administracions competents supra locals. 
 
3. Recolzam i ens  adherim a la Xarxa de municipis per a la gestió pública de l’aigua constituïda 
a Inca el 22 de març del 2017, amb l’objectiu de defensar i aplicar els principis d’aquest 
manifest, establir entre els signats la cooperació tècnica i social per a millorar l’acció de cada 
localitat, així com interaccionar amb una veu comú amb les administracions competents." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, per unanimitat, queda sobre la taula 
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Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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